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Že večkra t sm o p o d  tem  naslovom  
be lež ili g la v n i kongres slovenske s tranke v deželi Furla - 
n iji-J u lijs k i k ra jin i. Sicer p a  m is li, k i  bodo sledile, n iso ve
dno iste, čeprav so is ti id e a li Slovenske skupnosti, k i  p ra v  
oz. s sam im  svo jim  obstojem častno in  hva levredno obe
ležuje slovensko sam osto jno p o lit ič n o  prisotnost. Z a to  p a  
tu d i razm iš ljan je , k i  tem u sledi.

N epogrešljiva je  p o lit ič n a  vloga slovenske s tranke v Ita 
l ij i.  S tranka, k i  p o d  s ta r im  s im bo lom  lipove vejice že vsa 
p o vo jn a  desetletja a k tiv n o  sprem lja  ja v n o  ž iv lje n je  naše 
m anjšine. In  to je  ista  lip o va  vejica, k i je  že v p o lp re te k li 
do b i (m ed obem a vo jn a m a ) zaob jem a la  sko ra j celotno  
slovensko na rodno  skupnost v Ita li j i.  To tu d i za  p a rla m e n 
ta rne  vo litve  sred i 20. le t v p o lit ič n i m a n jš in sk i povezav i 
z ju ž n o tiro ls k o  p la n iko .

Danes so časi go tovo  d rugačn i. Iste oz. podobne  p a  
osta ja jo  s ituacije , v ka te r ih  se n a h a ja jo  danes m an jš ine  v 
I ta li j i.  Če sta fra n co ska  in  nemška m an jš in a  tako  a l i  d ru 
gače zelo dobro  zaščiteni, p a  to za  nas Slovence vsaj za 
e n k ra t še ni. Im a m o  sicer že za šč itn i zakon  (oz. k a r  dva!), 
n im a m o  p a  še dejanskega p re m ik a  naprej. In  p ra v  za to  
je  danes n u jn o  po trebna  slovenska p o lit ič n a  s tranka  ko t 
p riš te ti iz ra z  m anjšine.

Slovenska s tranka  v naši deželi je  šla skozi raz lične faze  
svojega obstoja. V d o b i m ed obem a vo jnam a  je  šlo p re d v 
sem za nastope na  p o lit ič n ih  vo litvah  p o d  zn akom  lipove  
vejice. Poglejmo samo na ve liko  in  dragoceno delo, k i  so 
ga o p ra v ili naš i p o g u m n i p os lanc i v rim skem  p a rla m e n 
tu, tako  z la s ti V irg il Šček, Josip V ilfan i in  Engelbert Bese
dn jak . N jih o v i p o l it ič n i nastop i so p ra v i iz ra z  slovenske 
zavesti v I ta li j i .  M orda  se tu  n e ko liko  ponav ljam o , ven
d a r p a  m is lim o, da je  p ra v  z la s ti v teh važn ih  tre n u tk ih  
s p o m n iti na  določene izbire.

Prav tako  pom em bno je  tu  p o d č rta ti današnje glavne  
vrednote, k i  j i h  Slovenska skupnost vse od  p rv ih  po vo jn ih  
časov ( tu d i v p re jšn jih  razm erah) zagovarja. To so z las ti 
dem okracija, p lu ra lizem , narodnoobram bno delovanje in  
še z lasti ideja samostojnega političnega nastopanja - vse da
nes še kako ak tua lne  teme. Na teh idea ln ih  t rednotah lahko  
m i danes g ra d im o  svoj n a ro d n o p o lit ičn i “čredo Ta je  in  
n a j bo še naprej vod ilna  miselna usmeritev slovenske stranke.

Pa še m anjš inska it i  evropska povezava. Ko je  še p red  
le ti v času p red  p r v im i evropsk im i vo litva m i SSk vstopila v 
to širšo areno m an jš in  v I ta lij i,  je  to s to rila  zelo odgovorno  
in  resno. P rav s svojo odprto, evropsko in  m anjš insko p o li
tik o  je  slovenska s tranka  a n g a ž ira la  ve like m anjšinske  
stranke, ko t sta ju ž n o tiro ls k a  SVP in  aostanska UV, da sta 
nato vz tra jno  de lova li (z las ti v p a r la m e n ta rn i deba ti) v 
p r id  našemu zaščitnem u zakonu.

D andanes je  sicer s tra n ka  m orda  v nečem k lo n ila  p red  
n o v im i ra zm e ra m i, ko  je  v b o ju  za  slovenske p ra v ice  
p r iš lo  do vse večje vloge c iv iln e  družbe. Tako sta seveda 
obe k ro v n i o rg a n iz a c iji p revze li neko vod ilno  vlogo v tem  
procesu. Z a to  p a  vseeno ed ina  slovenska s tra n ka  v I ta 
l i j i  ne izg u b lja  svoje vloge, sa j m ed d ru g im  k o t ed ina  slo
venska p o lit ič n a  s ila  nastopa v ta k i a t i d ru g a č n i o b lik i  
na  vseh vo litvah . s t r a n  2

"RAZPIHAJMO PEPEL!"

A N D R E J  B R A T U Ž

OB 70-LETNICI SMRTI NADŠKOFA SEDEJA 

“N asprotn ikom  slovenstva oz irom a  
nas iln im  as im ila to rjem  je  b il na jveč ji 
trn  v p e ti nadško f Sedej z a ra d i svojega 
ugleda in  n eo d tu jljiv ih  p ra v ic  Cerkve 

do krščanske vzgoje o trok  v m aternem  
je z iku . Ko so p re g n a li slovenski je z ik  iz  
šol in  sploh iz  javnos ti, je  ta ostal edino  

v zavetju  Cerkve, k je r g a je  b ra n il 
nadško f Sedej. Verouk v slovenščin i v 

cerkvah je  v dejanskih  razm erah  
p o m e n il edino šolo m aternega je z ika . ”

T O M A Ž  PAVŠI Č ,  “ F RA NČ I Š E K B. SEDEJ,  K NE Z I N  N A D Š K O F  
G O R I Š K I " ,  Z A L O Ž B A  B R A N K 0 - Z A L 0 Ž N I Š T V 0  J U T R O 2 001

DANIJEL DEVETAK

Goriška Mohorjeva družba 
bo čez dve leti praznovala 80 
let obstoja in delovanja. In še 
vedno opravlja s svojimi knjiž
nimi izdajami nezamenljivo vlo
go utrjevanja narodne in kultur
ne zavesti ne le na zahodnih o- 
bronkih slovenstva, ampak nu
di, kar največ zmore, tudi vsem 
rojakom v matici in po svetu, saj 
je skozi desetletja našla pot v 
slovenske domove po vseh ce
linah in vanje vnašala ljubezen 
do naše lepe slovenske besede. 
Prav z namenom nuditi kakovo
stno branje po dostopni ceni je 
Mohorjeva družba nastala pred 
150 leti v Celovcu; kasneje sta 
se pridružili še "sestri" v Celju 
in Gorici. To je torej najstarejša 
slovenska založba, ki še vedno 
ostaja zvesta koreninam in o- 
hranja živega duha dalekovid- 
ne izvirne zamisli bi. škofa Slom
ška in njegovih sotrudnikov.

Goriška Mohorjeva družba 
se je hotela letos na posebno 
prazničen način spomniti oblet
nice s slovesno proslavo, ki je 
bila v Kulturnem centru Lojze 
Bratuž v Gorici v petek, 23. no
vembra. Lepa in prostorna dvo
rana je bila tokrat premajhna za

FO TO  BU M BAC A

množico, ki jo  je kmalu napol
nila do zadnjega kotička. Naj 
omenimo vsaj nekaj pomemb
nih osebnosti iz po litičnega, 
cerkvenega in kulturnega sve
ta, ki so kot gostje počastile vi
soki jubilej in potrdile svečanost 
dogodka; v prvih vrstah so se
deli goriški nadškof msgr. Dino 
De Antoni, senator M iloš Bu
din, goriški župan Gaetano Va
lenti, predsednik pokrajinskega 
sveta Stefano Pizzin, ravnatelj 
Mohorjeve iz Celovca dr. Anton 
Koren in predsednik iste hiše 
msgr. Jože Kopeinig, ravnatelj 
Celjske Mohorjeve Janko Jero

men in predsednik Jože Pla
ninšek; veseli smo bili prisotno
sti številnih naših književnikov 
in sploh izobražencev ter za
stopnikov najrazličnejših dru
štev iz vsega zamejstva, profe
sorjev iz škofijske gimnazije v 
Vipavi, časnikarjev in duhovni
kov iz Ljubljane in z vsega mati
čnega ozemlja. O grom no je 
bilo tudi navadnih ljudi, tistih, 
ki so jim  žlahtni sadovi truda 
naše založbe namenjeni v prvi 
vrsti, saj so bili prav oni že od 
nastanka Mohorjeve družbe v 
mislih ustanoviteljev te hiše.
—  ...........  STRAN 3

PO TR ŽAŠKEM  V R H U  SREDNJEEVROPSKE PO B U D E

VELIKO STIKOV, VELIKO BLIŠČA
IV A N  ŽERJAL

predsedujoča država Italija - in 
seveda v prvi vrsti njen premier 
Silvio Berlusconi - hotela poka
zati pred drugim i. Pri tem je 
prišlo tudi do res neokusnih iz
bir, kot je bil tisti veliki napis - 
Italian Presidency - ki je  kralje
val na pročelju Pomorske po
staje in tudi drugje: dobro, seje 
marsikdo spraševal, Italija pred
seduje, a čemu, če je bil simbol 
SEP skoraj popolnoma izbrisan? 
Pomenljivo je tudi dejstvo, da 
potem ko se je v petek, 23. t.m., 
končal vrh premierov, je  bila od
pravljena večina varnostnih u- 
krepov in drugih služb, kljub 
temu da je  ekonomski forum  
potekal še naslednji dan, 24. 
t.m. V programu za tisti dan je 
med drugim pisalo, da bo tisko
vno središče odprto do 17. ure... 

STRAN 3

FO TO  K R O M A

Vrh predsednikov vlad ter 
zunanjih in gospodarskih mini
strov držav članic Srednjeev
ropske pobude, ki je  potekal 
prejšnji teden - od 21. do 24. 
t.m. - v Trstu, je bil v znamenju 
velikega števila stikov med dele

gacijam i in gospodarstveniki 
posameznih držav (a stiki, je bi
lo rečeno, so pom em bni, saj 
prek stikov in srečevanj pride
mo tudi do konkretnih rezulta
tov). Poleg tega je  srečanje 
spremljal blišč, s katerim se je

NEDOPUSTNO!
V soboto, 24. tm ., je v trenu

tku obšla ves svet vest, da so v 
nekem ameriškem zasebnem 
podjetju, ki se ukvarja z genet
skimi raziskavami, pred časom 
že klonirali človeški zarodek.

Iz ameriškega podjetja Ad
vanced Celi Technology (od
slej ACT) so sporočili, da so iz 
organizma odraslega človeške
ga telesa vzeli nekaj celic, jih v 
laboratorijih prestrukturirali po 
že znanem postopku, s katerim 
so pred leti v Veliki Britaniji p ri
šli do klonirane ovce Dolly, in 
tako prišli do prvega klonirane
ga človeškega zarodka-embri- 
ja, katerega rast pa so zausta
vili že pri šestih celicah. Pod
predsednik zdravniško-medi- 
cinskega podjetja ACT Robert 
Lanza je v izjavi za tisk še pove
dal, da podjetje ACT nima no
benega namena klonirati člove
ških bitij, da pa bi po tem posto
pku lahko prišli do novih tera
pij, s katerimi bi zdravili hude 
bolezni, kot so sladkorna bole- 
zen-diabetes, možganska in srč
na kap, rak, AIDS in vse tiste bo
lezni, ki im ajo za posledico raz
padanje živčnega sistema (Par
kinson in Alzheimer). Po njego
vih besedah naj bi tako dose
gli, da bi v njihovem in ne samo 
njihovem podjetju imeli nekak
šne tovarne osnovnih človeških 
celic, ki jih  poznamo tudi pod 
vzdevkom staminalne celice.

Ker smo mnenja, da mora
mo govoriti preprosto tudi o za
pletenih stvareh, bom o zapisa
li, da so v ZDA naredili tisto, če
sar smo se vsi bali, nekateri pa 
so si to zelo želeli; iz odraslega 
človeka so vzeli celico, jo  v labo
ratoriju predelali tako, da se je 
sama začela razvijati kot zaro
dek, iz katerega bi lahko zraslo 
novo človeško bitje. Jasno je, da 
je postopek bolj zapleten, a v 
bistvu gre za to, da se iz celice 
že obstoječega človeškega te
lesa naredi človeški zarodek, ki 
ima iste kromozomske lastno
sti kot telo, iz katerega smo vzeli 
celico. Dodali so, da tega ne 
počno zato, da bi naredili nove- 
klonirane ljudi, kot so pred ča
som naredili ovco Dolly, ki je  
bila do potankosti enaka ovci, 
kateri so vzeli celico zanjo, de
jansko njena fotokopija. Pove
dali pa so, da te raziskave po
menijo, da bo človek lahko v la
boratoriju izdeloval dele telesa- 
organe, pravzaprav najprej ce
lice in tkiva, ki mu bodo potreb
ni v zdravstvu. STRAN 3
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PRED N O V IM I  IZ Z IV I

P R O B L E M  V R A Č A N J A  N E P R E M IČ N IN

OZADJE ZASTOJA 
V ODNOSIH MED 

ITALIJO IN HRVAŠKO

ODLOČILEN PREOBRAT 
V AFGANISTANU?

ALO JZ TUL

O b ob isku  ita lija nske ga  
predsednika Ciampija na Hrva
škem v začetku oktobra je ka
zalo, da so izravnana vsa neso
glasja med državama, tako da 
je b ilo  pričakovati skorajšen 
podpis pogodbe o prijateljstvu 
in sodelovanju, ki naj bi nekako 
potrjevala povsem urejene med
sebojne odnose in postavila so
lidne temelje za vsestransko bo
doče sodelovanje. To novo o- 
zračje so z v idn im  zadovo lj
stvom poudarjali tako diploma
ti kot mediji na obeh straneh. 
Iz poznejšega poteka dogaja
nja pa smo zvedeli, da je bese
dilo omenjenega dogovora os
talo nedorečeno v tistem delu, 
ki govori o nedeskrim inator- 
nem pridobivanju nepremičnin 
na Hrvaškem za tuje državlja
ne v skladu z nedavno podpi
sano pogodbo o pridružitvi Hr
vaške k Evropski uniji. V osta
lem pa bosta obe strani spošto
vali doslej sklenjene in veljavne 
mednarodne pogodbe, pri če
mer sta mišljena predvsem Osi
mski sporazum in rimski dogo
vor o izplačilu odškodnine za 
im etje italijanskih optantov z 
ozemlja, ki je  bilo priključeno 
bivši Jugoslaviji. Uradna ita li
janska diplomacija na vrhu je 
bila pripravljena podpisati tak
šen dogovor, a seje znašla pred 
močnim pritiskom ezulskih or
ganizacij, ki zahtevajo, da jim  
hrvaška država om ogoči spet 
pridobiti zapuščeno imovino na 
osnovi zakona o denacionaliza
ciji, ki ga pripravlja hrvaški par
lam ent. O po ro  so do b ili pri 
podpredsedniku vlade Finiju, 
voditelju Nacionalnega zavez
ništva. Le-ta je od Berlusconija 
dosegel, da ne podpiše pogod
be o prijateljstvu in sodelovanju 
s Hrvaško brez pristanka ezul
skih predstavnikov.

Do srečanja med ezulskimi 
predstavniki in vlado je prišlo 
minulega 19. novembra v Rimu. 
O  sklep ih  srečanja so nato 
krožile v medijih različne razla
ge, ki za samega zunanjega mi
nistra Ruggiera niso verodostoj
ne, zato jih  je v razgovoru s ča
snikarji med nedavnim sreča
njem Srednjeevropske pobude 
v Trstu v bistvu zavrnil. Dejal je 
namreč, da vlada je na stališču, 
da se morajo sprejete pogod

be spoštovati, kar pomeni, da 
se vprašanje zapuščene imovi- 
ne več ne odpira. Zato je bilo 
sklenjeno, da se ustanovi po
sebna kom isija pravnih izve
dencev, ki naj ugotovi, ali bi 
Hrvaška lahko vrnila bivšim op
tantom  nepremičnine, ki niso 
zajete v dosedanjih sporazumih 
o odškodnini. Zato podpis spo
razuma o prijateljstvu s Hrva
ško ni zamrznjen, temveč samo 
odložen, dokler se ne pojasnijo 
določene stvari.

KAJ PRAVI HRVAŠKA STRAN
Hrvaška stran vztraja na sta

lišču, da je izdelani sporazum 
o p rija te ljs tvu  pripravljen za 
podpis in da bo do njega prej 
ali slej prišlo. Hrvaški premier 
Ivica Račan je na omenjenem 

; tržaškem vrhu Srednjeevropske 
pobude obžaloval, da ni prišlo 
do dvostranskega srečanja z 
italijansko stranjo, ki bi lahko 
prispevalo k razčiščenju med
sebojnih odnosov; Hrvaška na
mreč namerava spoštovati vse 
veljavne mednarodne sporazu
me. Z zadovoljstvom je ugoto
vil, da je  podobno stališče izra
zilo predsedstvo italijanske vla
de v uradni izjavi po srečanju z 
ezulskimi predstavniki. Ostaja 
pa dejstvo, da se podpis spora
zuma o prijateljstvu stalno od
laga. V ozadju zapleta je vpra
šanje vračanja nepremičnin ita
lijanskim optantom  v takšni ali 
drugačni obliki, kar je za hrva
ško stran nesprejemljivo, itali
janska stran pa si ga ne upa od
ločno presekati zaradi trmaste
ga nasprotovanja begunskih or
ganizacij.

Talibanski režim je konec 
prejšnjega tedna dejansko izgu
bil oblast v Afganistanu, saj so 
njegovi nasprotniki - mudžahi- 
di - ob znatni pomoči ameriških 
in angleških bombnikov in pri
padnikov elitnih enot - zavzeli 
vsa večja mesta v državi, s pre
stolnico Kabulom vred. Taliba
ni in "arabski prostovoljci", ki 
so nekakšna tujska legija, se, 
kot kaže, upirajo le še na ob
močju Kandaharja na jugu dr
žave. V tem pogledu pa je v 
ponedeljek, 26. t.m., v VVashin- 
gtonu padla pomembna odloči
tev. V boju proti talibanom in 
njihovim pomagačem so zače
li sodelovati tudi ameriški ma- 
rinsi. Gre za skupno 2.000 mož, 
posebej izvežbanih za-gverilsko 
vojskovanje. Njihova naloga pa 
je predvsem lov na voditelja te
roristične organizacije Osamo 
Bin Ladna in njegove najožje 
sodelavce, ki se baje skrivajo na 
bližnjem goratem območju. Tu 
naj bi bilo nekaj dobro zavaro
vanih in ustrezno opremljenih 
bunkerjev. O b tej priložnosti so 
ameriški predsednik Bush in 
njegovi najožji sodelavci spet 
poudarili, da nadaljnja usoda A- 
fganistana ni njihova prvenstve
na skrb, ker hočejo le primerno 
kaznovati vse tiste, ki so odgo
vorni za atentat 11. septembra 
v Nevv Yorku, kjer je pod ruševi-

KONGRES SVP V MERANU
V soboto je bil v Meranu 48. 

kongres Južnotirolske ljudske 
stranke. Na njem se je zbralo 
1000 delegatov, ki so zastopali 
80.000 vpisanih v stranko. Kon
gresa sta se udeležila tudi pred
stavnika sestrske stranke SSk, in 
sicer Damijan Terpin in D im itrij 
Brajnik, ki sta se med drugim 
sestala z nekaterimi vodiln im i 
predstavniki stranke.

S L O V E N S K A  SK UP NO S T

p r ire ja  svoj 

11. deže ln i kongres

U R E S N IČ IT I Z A ŠČ IT O  
ZA JA M Č ITI Z A ST O P ST V O

v soboto in nedeljo, 1. in 2. decembra 2001,
v Kulturnem  centru Lojze Bratuž v G orici, 

Drevored 20. septembra 85.

Začetek v soboto ob 16. uri z nastopom O kte ta Vrtnica 
pod um etniškim  vodstvom  Aleksandre Pertot.

VABLIENI!
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nami obeh znanih stolpnic na
šlo smrt na tisoče ameriških dr
žavljanov. Če bi ujeli Osamo 
Bin Ladna in njegove najožje 
sodelavce, bi seveda zadali hud 
udarec celotni njihovi teroristič
ni organizaciji, katere veje se
gajo v domala vse bogate in 
razvite države po svetu.

Pomembno novost in prav
zaprav senzacijo predstavlja 
prihod kakih sto ruskih vojakov 
v Kabul. Uradno so sporočili, 
da je njihova naloga obnoviti 
rusko veleposlaništvo v afgani
stanski prestolnici. Vsekakor je 
ruska prisotnost v Afganistanu 
pomembna politična novost, ki 
bo gotovo vplivala na nadaljnji 
razvoj dogodkov.

O nadaljnji usodi Afganista
na je  v torek, 27. t.m., bil go
vor v Konigsbergu v Nemčiji, 
kamor je  Organizacija združe
nih narodov povabila predsta
vnike vseh narodnostn ih oz. 
plem enskih skupin v državi. 
OZN predlaga, naj bi na tem 
srečanju skušali sestaviti skup
no prehodno vlado, katere gla
vna naloga bi bila skrbeti za 
m ir in preprečiti bratom orno 
klanje. Združeni narodi pa bi s 
svojimi hum anitarnim i ograni- 
zacijami vsestransko pomaga
li sestradanemu ljudstvu, mno
žicam beguncev in bolnikom 
ter ranjencem.

Velika nevarnost so tud i in 
predvsem mine in drugo smr
tonosno orožje, ki je  bogato 
posejano po deželi, v kateri 
vojna traja že dve desetletji. 
"Afganistan ostaja, ker je ved
no bil v zadnjih desetletjih. Za 
to deželo so negotovost, dne- 

; vna tveganja, lakota in nepre
stano streljanje podnevi in po
noči nekaj endemičnega", je 
napisal dopisnik italijanske ilu
strirane revije L'Espresso.
— —  DL

B L IŽ N J I V Z H O D

ISKANJE POTI MIRU
BREDA SUSIČ | t m  s ta  j va  p a |est j nca strelja

la na množico na avtobusni po
staji in tržnici v mestu Afula. Pri 
tem so ubili eno in ranili dvaj
set oseb. Malo pred prihodom 
ameriške misije je v ponedeljek 
24-letni Palestinec v Erezu, na 
meji med Gazo in Izraelom, iz
vedel samomorilski napad, v ka
terem sta bila huje ranjena dva 
izraelska vojaka. V soboto pa je 
prišlo do več palestinskih napa
dov na izraelska naselja. Pri tem 
je na območju Gaze umrl Izra
elec. Najhujša dogodka prej
šnjega tedna pa sta bila smrt 
petih palestinskih otrok ter na
pad izraelskega helikopterja na 
taksi, v katerem so izgubili živ
ljenje trije aktivisti Hamasa. O- 
troci so se 22. t.m. v bližini neke 
šole v begunskem taborišču 
Han Junis na jugu Gaze igrali z 
izraelsko bombo, ki je  pri tem 
eksplodirala in jih ubila. Izrael
ska vojska je prvič prevzela od
govornost za incident oz. smrt 
nedolžnih otrok. Poglobljena 
raziskava, ki jo  je naročil sam 
notranji minister Ben Elizier, je 
namreč ugotovila, d a je  izrael
ska vojska skrila granato v bliži
no šole, ker je ugotovila, da s 
tiste točke Palestinci večkrat 
streljajo na izraelske cilje. Gra
nato pa so po nesreči odkrili o- 
troci. Umor treh predstavnikov 
Hamasa nedaleč od Nablusa 
na Zahodnem bregu 23. t.m . 
pa je bil nameren, saj naj bi šlo 
po mnenju predstavnikov voj
ske za nevarne teroriste, med ka
terimi je bil eden na samem vrhu 
izraelskega seznama na jbo lj 
iskanih palestinskih aktivistov.

Kljub vsemu pa je le prišlo 
tudi do nekaterih majhnih ko
rakov v smeri pomiritve. Izrael
ska vojska je namreč v noči na 
torek umaknila svoje tanke iz 
Jenina, ki je bilo še zadnje pale
stinsko mesto (ki spada pod cis- 
jordanski teritorij A, to se pravi 
pod palestinsko upravo), ki so 
ga Izraelci zasedli po umoru mi
nistra Zeevija 17. oktobra.

V ponedeljek sta na Bližnji 
vzhod prispela ameriška posre
dnika Anthony Zinni in VVilliam 
Burns, ki sta od predsednika Bu
sha prejela mandat, da doseže
ta dogovor o trajnem premirju 
v regiji. V torek sta se srečala z 
izraelskim  prv im  m in is trom  
Sharonom in zunanjim  m in i
strom Peresom, za sredo pa je 
napovedan sestanek s predsta
vniki Palestincev.

Am eriški državni sekretar 
Colin Povvell je v ponedeljek, 19. 
t.m., v govoru na univerzi v Ken- 
tuckyju razčlenil ameriško stali
šče do problema Bližnjega vz
hoda in ponovil, da se ZDA za
vzemajo za ustanovitev dveh lo
čenih držav na podlagi resolu
cij OZN 242 in 338. Najtežja fa
za pri uresničevanju tega cilja 
je vsekakor začetna vzpostavi
tev trajnega premirja, ki ga mo
rata doseči Burns in Zinni. Sle
dnjem u je po poročanju me
dijev naročil, naj ostane v regiji, 
dokler ne bo dosegel zaželene
ga rezultata. Do tega pa ne bo 
lahko priti: Sharon je v izrael
sko pogajalsko skupino imeno
val same zagovornike trde linije 
proti Palestincem. Nalašč je pri 
tem "pozabil" na Peresa, ki za
govarja kompromisne rešitve. 
Ponovil je  stališče, da Izrael 
pred obnovo pogajanj od Pale
stincev zahteva sedemdnevno 
popolno prekinitev ognja.

V zadnjih dneh pa se nasilje 
še zdaleč ni poleglo. V torek, 27.
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PRED KONGRESOM

S temi mislimi in željami po
zdravljamo sedanji deželni kon
gres Slovenske skupnosti. Pre
pričani smo, da lahko slovenska 
stranka v spremenjenih razme
rah še vedno veliko naredi za 
razvoj naše narodne skupnosti.

POVEJMO N A  GLAS JANEZ POVSE

PRAZNIK TUDI GORIŠKE 
MOHORJEVE

jub ile j, kakršen je  150-letnica ustanovitve  
Družbe sv. Mohorja, je  prav gotovo v vseh smi
slih izjemno pomem ben dogodek. Najprej je  
posvetitev Antonu M artinu Slomšku in njegovim  
somišljenikom, k i so prispevali izvorno idejo, 
vanjo dejavno verjeli ter jo  uresničevali. Potem 
je  tu ogromen odziv med slovenskim ljudstvom, 
ki je  v tovrstnih knjigah našlo priložnost za branje 
in razmišljanje o svojem življenju. Prastara mo
drost namreč pripoveduje, da je  vsakršna knjiga 
z izbranim namenom priložnost za duševno obo
gatitev ter samoprepoznanje bralca, ki jo  vzame 
v roke. Dalje ni mogoče m imo dolgega in vztraj
nega nizanja let, ko je  Mohorjeva družba, kasneje 
razvejana v kar troje lastnih izvirov, nizala letnik 
za letnikom, knjigo za knjigo, pisca za piscem. 
Strnjeno izhajanje je  na ta način v potekanju časa 
pridobivalo na teži in pomenu ter postalo živ 
spremljevalec naših ljudi, istočasno pa tud i priče
valec izročila prejšnjih rodov.

Še posebej je  delovanje vseh treh družb, med 
n jim i tud i Goriške Mohorjeve, doživelo svojo 
osmislitev prav v zadnjem desetletju, ko so na
s top ili novi časi, bo lj naklonjeni zgodovinske
mu spominu. Zadnje desetletje je  tako nam  
vsem om ogočilo odkrivanje in okrepljeno za
vedanje naših koren in , naše p re te k lo s ti in 
našega prihajanja iz zgodovine v prihodnost. 
Poleg tega se je  v tem času odprla srečna mož
nost za upoštevanje vseh različnosti in drugač
nosti, k i krasijo tud i naš narod in jih  je  še kako

sm otrno nanizati eno poleg druge, nikakor pa 
da ja ti prednost zgo lj eni m ed njim i, ka j šele 
katero m ed n jim i po tisn iti ob stran ali jo  iz loči
ti. Prav v te j točki so lahko Mohorjeve družbe v 
najnovejšem času celokupno slovensko zavest 
okrepile in to prav s svojim i bogatim i rezu ltati 
dela dolgih in p lodnih desetletij.

In ko gledam o na delovanje 150 let, si ne 
m oremo kaj, da ne b i pripisali vsem trem vejam 
Mohorjeve družbe velikanske možnosti tud i v 
prihodnosti. Trojna razvejanost se namreč vseka
kor zd i učinkovita ter lahko na občuten način 
izraža vendar različne odtenke slovenstva, nov 
čas s svojim i spremembami in odprtim i vpraša
n ji pa kar kliče po njegovem odslikavanju in pre
poznavanju ter seveda odkrivanju vseh tistih  
poti, k i bodo lahko koristne ne samo za sloven
ski narod, pač pa kar za vse narode. V tej točki 
velja osvetliti nagib, k i je  b il M ohorjevim  druž
bam po po treb i lasten še mnogokrat, namreč 
željo po p lem eniti s trn itv i ljudskega in intelek
tualnega slovenskega izročila. V spoju obeh izro- 

\ č il je  na neizpodbiten način mogoče zajeti prav 
vse vidike življenja in bivanja, vidike, k i danda- 

; nes nikakor niso lahko zaobjem ljivi in zahtevajo 
napor prav vseh človekovih zmožnosti. M ohor
jeve družbe im ajo torej pred seboj na široko od- 

i prte  p o ti in prav gotovo se bodo nanje odpravi
le z  isto požrtvovalnostjo, s katero so svoje p o 
slanstvo opravljale že doslej.
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"RAZPIHAJMO PEPEL!"
Omenimo, da je  nekaj ur pred pro

slavo prišel na sedež C M D  v Gorici fax 
iz urada predsednika Republike Slove
nije, s katerim je M ilan Kučan ob ju b i
leju čestital predsedniku G M D  in mo- 
horjanom. Pozdrave in čestitke so po
slali tudi predsednik SAZU dr. Fran
ce Bernik, generalna konzulka RS Ja
dranka Šturm Kocjan in m nogi drugi.

Večer je po pozdravu prof. Marije 
Češčut, neutrudne kulturne delavke in 
pri G M D  snovalke vedno novih načr
tov, uvedel mešani pevski zbor Lojze 
Bratuž, za naše mesto in goriške Slo
vence posebno pomemben sestav, ki 
spremlja naša kulturna prizadevanja v 
mestu že pet desetletij; pod vodstvom 
Bogdana Kralja je zapel tri pesmi.

SLAVNOSTNI NAGOVOR
Na oder je nato stopil msgr. Oskar 

Simčič, predsednik GMD, ki je s svojim 
nagovorom  dal ton prireditvi. Njen 
pomen je označil takole: "Ta pomem
bni jubilej Mohorjeve družbe je močan 
klic mohorjanom, da ponovno vstopi
jo, če se lahko izrazim s Cankarjevim 
simbolom, v skrito kamrico njenega 
sveta, kjer so shranjeni misli, trud, ve
selje, upi tolikih odličnih otrok sloven
ske matere, da razpihajo pepel, ki se 
je nad tem duhovnim bogastvom na
bral, ter z njihovo vero, z njihovim po
gumom in z našemu času odgovarja
jočim i prijemi odgovorijo na današnje 
in prihodnje izzive, pa tudi na tiha hre
penenja slovenskega občestva." In še 
enkrat je pozval: "Razpihajmo pepel 
predvsem z začetnih korakov, nato pa 
zlasti iz dramatičnih trenutkov, ki jih 
je  Mohorjeva delila s slovenskim ljud
stvom v duhovni in politično kulturni 
zmedenosti prvih povojnih časov tako 
po prvi kakor po drugi svetovni vojni; 
po prvi, ki je po litično-ozem eljsko 
razdelila slovensko družino in z njo 
tudi M ohorjevo družino; po drugi, ki 
je tudi M ohorjevo družbo hudo priza
dela z revo lucionarn im  ideološkim  
enoum jem ." Z velikim zaupanjem v 
poslanstvo družbe je msgr. Simčič še 
dejal: "Če se ozremo v izvir Mohorjeve 
družbe, nam takoj pade pred oči, kaj 
vse lahko stori peščica ljudi z velikim 
umom in še večjim srcem, intim no po
vezanih z ljudstvom, iz katerega so iz
šli, in zato jim  je draga duhovno kultur
na rast ne le nekaterih izbrancev, mar
več vsega naroda." Pri začetnikih M o
horjeve družbe občuduje msgr. Simčič 
zlasti skrb za vse bivanjske razsežno
sti posameznika, "da se reši celostni

človek". V tej kulturni akciji so bile sou
deležene tud i župnije, ki so postale 
nekake knjižne agencije. "To pa je  ne
kaj zares edinstvenega v kulturni zgo
dovini Evrope," je ugotovil govornik.

Goriška M ohorjeva družba je po 
besedah msgr. Simčiča nastala leta 
1923 prav " iz  skrb i, da blagoslov 
mohorjanskega sporočila ne zamre v 
novih razmerah, v katerih seje znašel 
in zaprl primorski prostor." Prav je tudi, 
da tokrat omenimo prve stebre goriške 
založbe, podpisnike na ustanovitve
nem proglasu; to so bili: dr. Josip Ličen, 

j  Alojzij Novak, Venceslav Bele, Stanko 
Stanič, inž. Josip Rustja; odgovornost 
za kulturno po litiko G M D  so zapovr
stjo sprejemali Venceslav Bele, Filip Ter
čelj, dr. Janko Kralj, dr. Anton Kacin. Kot 
je poudaril govornik, je nadškof Sedej 
sprejel G M D med cerkvene bratovšči
ne "in  jo  s tem, vsaj deloma, zavaro
val pred fašističnim nasiljem". O  po
vojnem obdobju je msgr. Simčič po
vedal, da je G M D  počasi, "v luči zna
menj novega časa", širila krog svojega 
zanimanja in iskala sodelavce ne le v 
zamejstvu, ampak tudi v matici in med 
zdomci. Kot najlepši izraz novega du
ha je  navedel sestavo Primorskega slo
venskega biografskega leksikona.

Nato je  msgr. Simčič nagovoril z 
nekaj mislimi tudi italijansko govoreče 
goste v dvorani. Poudaril je, da so obla
sti med vojnam a ovirale dejavnost 
G M D, češ da gre za m otiln i element 
družbenega življenja. Izrazil je zado
voljstvo nad vedno večjo skupino Ita
lijanov in Slovencev dobre volje, ki si 
prizadevajo v smeri iskrenega in prisr
čnega sožitja; omenil je  dva "draga ita

lijanska, oz. furlanska, prijatelja," pe
snika Celsa M acorja in nadškofa Pe
tra Cocolina, ki sta spodbujala mo- 
horjane, naj začnejo zavestno približe- 

i vati slovenski svet sosedom italijanske
ga jezika. In tako so nastala, zlasti v 
zadnjih letih, odlična dela, ki razkrivajo 
našim sodržavljanom bogati svet na
šega sedanjega in preteklega kultur
nega življenja.

O b koncu se je msgr. Simčič še 
vprašal o pomenu Mohorjeve družbe 
danes in o "razkošnosti" treh družb v 
razmeroma majhnem slovenskem kul
turnem  prostoru. Tri hiše obstajajo,

| "da bi ohranili mohorjansko izročilo 
in sporočilo v razmerah, ki so nam bile 

, vsiljene". Med njim i obstaja zgledno 
sodelovanje, ki se lahko samo še stop
njuje. Glede prvega vprašanja pa je go
vornik menil, da "pluralnost kulturnih 
ponudb, še zlasti protislovnih, kliče po 
primerni kulturni prisotnosti krščan
skega pogleda na svet".

PREDSTAVITEV ZBIRKE
Po slavnostnem nagovoru je prof. 

Marija Češčut uvedla predstavitev knji
žne zbirke za leto 2002. Štiri avtorje 
oz. urednike je povezoval tajnik GMD, 
časnikar Marko Tavčar. O  knjigah bo
mo podrobneje pisali v naslednjih šte
vilkah našega tednika.

Koledar, že enainsedemdeseti, je 
predstavil dr. Jože Markuža in pove
dal, da vsebuje na 262 straneh kar 70 
zapisov, poročil in pričevanj o krajev
ni in vesoljni Cerkvi ter o naših dru
štvih; obravnava najrazličnejše temati
ke, od zaščitnega zakona prek skavtiz- 
ma do čebelarstva, pa tudi zapise o po- 
membnih jubilejih. Pri njegovi sestavi 
je sodelovalo 46 piscev, platnico in ko
ledarski del je oblikoval Ivan Žerjal.

O  delu Anton Kacin. 1901-1984, ki 
je  izšlo kot dvanajsta knjiga zbirke 
Naše korenine (grafično opremo je pri-

j speval Pavel Medvešček), je spregovo- 
i rila prof. Marija Kacin. V imenu sestre, 
brata in svojem je najprej izrazila hva
ležnost založbi, ki je  ob stoletnici oče
tovega rojstva izdala spominski zbor
nik, in Marjanu Breclju za dragocene 
nasvete. V nekaj kratkih mislih je na 
učinkovit način prikazala nekaj pod
ročij dejavnosti, ki so bila dr. Antonu 
Kacinu, poleg šolstva, posebno pri sr
cu. Pokojni je ogrom no naredil prav 
za G M D, saj je začel delovati v njej že 
nekaj let po njenem nastanku in bil od 
junija 1928 dalje kar 31 let urednik dru
žbenih publikacij; to so bila za založbo 
tudi doslej najtežja leta, posejana z da
nes skoraj nepojm ljivim i težavami. In 
vendar ne dr. Kacin ne drugi sotrudni- 
ki niso izgubili vere v prihodnost. Prof. 
Marija Kacin je tudi omenila vlogo, ki 
jo  je  imel dr. Kacin kot do lgo le tn i 
predsednik odbora za gradnjo Katoli
škega doma, za kar je žrtvoval ogrom
no energij, časa in sposobnosti.

O  knjigi Očetovstvo malo drugače, 
ki se predstavlja v zanimivi in vedri ze
leni obleki (platnica in vin jete so delo 
Davorina Devetaka), je nato povedal 
nekaj misli avtor in naš kolega Jurij 
Paljk. Gre za izbor nekaterih oddaj iz 

j  istoimenskega niza, ki ga je v zadnjih 
letih pošiljal v eter Radio Trst A; kot je 
poudaril Marko Tavčar, je ta naša usta
nova tako še enkrat potrdila spodbu
jevalno vlogo v našem prostoru. Paljk 
je prisotne pozdravil v slovenščini, ita
lijanščini in furlanščini, saj so vsi trije 
jeziki del njegovega vsakdanjega živ
ljenja; prav to opisuje na enostaven na
čin v nekakšnih krajših "slikah" z vse
binami, ki vabijo k razmisleku. Iz oseb
ne izkušnje je povedal, da gleda na pre
pletanje treh kultur v svojem življenju 
kot na veliko bogastvo: "Samo spošto
vanje je potrebno." Na oseben način 
pripoveduje o razpetosti med delom

in družino, med tem, kar moramo de
lati, in tem, kar bi radi. "Pisal sem samo 
to, kar živim ," je povedal. In marsikdo 
ve, da je oddaja naletela na večji od
ziv, kot si ga je radijska urednica Ros- 
sana Pasarit prvotno pričakovala.

Četrta knjiga iz zbirke nosi naslov 
Sonjine slaščice in podnaslov Dobrote 
izŠteverjanavBrdih. Sestavili s ta jo  go
spa Sonja Marija Maraž Bednarich in 
hčerka Irena; v prikupni knjižici, ki je 
lani izšla v italijanščini, sta zbrali okrog 
70 briških in sploh primorskih recep
tov, ki so se ohranili po ustnem izroči
lu iz roda v rod. Kot je povedala mla
da avtorica, je knjiga naletela na velik 
odziv, zato se je zahvalila založbi, da 
je omogočila slovensko izdajo. Zaslu
go za nastanek dela pa nosi predsed
nik zadruge Vini Collio Marco Fellu- 
ga, ki je v sladkih dobrotah, zaradi ka
terih je ga. Sonja znana v Števerjanu, 
prepoznal bogato zakladnico in spe
cifiko več pretakajočih se kultur v na
ših krajih.

Gospa Sonja je na koncu prisrčno 
povabila vse prisotne v bližnjo telova
dnico na skrbno pripravljeno družab
no srečanje. Vsakdo je tako lahko oku
sil vsakovrstne slaščice, ki jih je sama 
in s pom očjo lepega števila števerjan- 
skih gospodinj pripravila z veliko lju
beznijo za to priložnost. O krog bo
gato obloženih miz se je v prijetnem 
vzdušju in z ve lik im  zadoščenjem  
zgnetlo ogromno ljudi. Tudi to je bil 
res lep trenutek, ki je kronal praznič
no proslavo. In marsikdo je ob koncu 
s hvaležnostjo pomislil ne le na spret- 

! ne roke števerjanskih gospodinj, am
pak tudi na nesebično razdajanje in 
vztrajnost preteklih in sedanjih mohor- 
janov ter njihovih sotrudnikov, ki so va
jeni delati v skromnosti in tišini. Za vse 
nas in za prihodnje rodove.

S 1. S T R A H I

VELIKO STIKOV
Tisti redki časnikarji, ki smo tja zašli 

v soboto (večina jih  je namreč že odšla 
dan prej, po Berlusconijevem odho
du), smo že pred 13. uro odkrili, da so 
uslužbenci npr. že izklopili vse raču
nalnike...

Če pa pustimo ob strani te in dru
ge opazke, moramo zabeležiti izred
no zadovoljstvo italijanskega predsed
stva, po katerem je vrh, združen z eko
nomskim in mladinskim forum om  in 
ob robu katerega je prišlo tudi do sre
čanja premierov in zunanjih ministrov 
t.i. štirilaterale- Italije, Slovenije, M ad
žarske in Hrvaške - doživel velik uspeh. 
Udeležilo se gaje okoli 1.700 ljudi med 
delegati, časnikarji, podjetniki, zastop
niki državnih in drugih organizacij itd. 
Prisotni državni voditelji so potrdili že
ljo, naj Evropa diha z obema deloma 
pljuč, vzhodnim  in zahodnim, in da 
mora torej v Evropsko zvezo vstopiti 
tudi Rusija (slednja je-čeprav ni člani
ca SEP - bila prisotna s svojo delegaci
jo  na srečanju gospodarskih m in i
strov). Pri širitvi oz. ponovni izgradnji 
Evrope ima ravno SEP zelo važno vlo
go, v njenem okviru pa države, ki so 
danes kandidatke za vstop v EZ (kot 
npr. Slovenija): ta njihova vloga sestoji 
v tem, da na poti evropske integracije

pomagajo ostalim državam, ki se naha
jajo še daleč od tega cilja. Sodelovanje 
je pomembno tudi na področju boja 
proti terorizmu, še zlasti po tragičnem 
newyorškem atentatu 11. septembra 
letos. Cilj je skupna in harmonična rast 
vseh evropskih držav, ki naj bo na go
spodarskem  področ ju  predvsem v 
znam enju prostega trgovanja, čim 
številnejših tujih investicij, izgradnje 
potrebnih infrastruktur in pospeševa
nja zasebnih gospodarskih pobud. Pri 
tem je po mnenju italijanskega pred
sedstva prišlo do kakovostnega skoka, 
saj se je politika približala gospodar- 

I stvu, kar je pozitivno: politika in gospo
darstvo namreč m orata sodelovati. 
Med sicer redkimi o tip ljiv im i rezultati 
tržaškega vrha je treba vsekakor ome
niti sklep, naj ravno v Trstu pride do 
ustanovitve univerzitetnega središča 
za mlade iz držav članic SEP. Sicer je 
ita lijansko predsedstvo SEP prejelo 
marsikatero priznanje, da je dalo za
gon tudi nevladnemu sektorju: dokaz 
za to naj bi bil tudi krstni nastop M la
dinskega foruma, na katerem so se u- 
deleženci izrekli za aktivno vlogo mla
de generacije. Kot drug otip ljiv rezul
tat pa lahko imamo tudi odločitev, da 
bo poveljstvo mešane italijansko-slo- 
vensko-madžarske brigade v Vidmu.

Hkrati z vrhom predsednikov vlad 
in zunanjih m inistrov je potekal tudi

Ekonomski forum. To je bila predvsem 
priložnost, da se opravi pregled stanja 
gospodarstev držav članic SEP in tre
nutnega položaja nekaterih pomem
bnih mednarodnih projektov, kot so 
npr. oblikovanje evropskih koridorjev 

■ (zlasti 5. koridorja), povezovanje sever- 
nojadranskih pristanišč, čezmejno so
delovanje itd. Dana je bila tud i prilož
nost, da se opravi pregled manjšinske 
dimenzije na gospodarskem področju: 
gospodarstvo slovenske manjšine v 
Italiji in italijanske manjšine v Sloveni
ji sta orisala Edi Kraus in M aurizio Tre- 
mul, ob robu foruma pa je slovenska 
ministrica za gospodarstvo Tea Petrin 
obiskala sedež Slovenskega deželnega 
gospodarskega združenja in se razgo- 

I varjala s slovenskimi gospodarstveniki 
v Italiji.

Ko smo že pri manjšinah, ne more
mo seveda m imo Berlusconijevih za
gotovil, da bo Italija začela izvajati za- 
ščitni zakon za Slovence v Ita liji že 
pred Valentinovim prihodnje leto. To 
je obveza, je  dejal Berlusconi med trža
škim vrhom SEP, čeprav je obenem o- 
pozoril, da je  izvajanje bolj naloga pri
stojnih ministrstev kot pa predsedstva 
vlade. Slovenski premier Janez Drnov
šek pa je po srečanju s predstavniki 
manjšine na slovenskem konzulatu 
dejal, da bo Italijo očitno potrebno še 
enkrat opozoriti na njene dolžnosti do

slovenske manjšine, saj so to resne 
stvari, ki jih ne gre prezreti. M im o teh 
vsekakor pozitivnih, čeprav precej oh
lapnih premikov, pa bi med zaseda
njem SEP naša skupnost lahko bila de- 
javnejša pri izpostavljanju svojih težav. 
Veliko število predstavnikov različnih 
držav, da o časnikarjih ne govorimo 
(po ocenah organizatorjev naj bi jih 
bilo okoli 350, če ne še več), je namreč 
predstavljalo velik izziv, da bi medna
rodno javnost, pa čeprav le tisto sred
njeevropsko, opozorili, da ima Italija 
v odnosu do nas kar nekaj neporavna
nih računov in dolgov, še zlasti če se 
zavedamo, da v letošnjem letu naše 
najpomembnejše ustanove niso preje
le niti lire in da resno tvegajo preneha
nje delovanja oz. zaprtje s posledično 
izgubo službe za veliko število ljudi. 
Bralce naj spomnimo, da je  ob prilož
nosti podobnega vrha I. 1994 (bilo je 
v času prve Berlusconijeve vlade) Slo
venska skupnost priredila protestno 
manifestacijo na tržaškem nabrežju. 
Tokrat pa nismo sestavili n iti lističa v 
angleščini, ki bi goste iz tujine opozo
ril na naše vprašanje. S tem se seveda 
ne sme izn ič iti delo predstavnikov 
manjšine, ki so, kar se tiče srečanja z 
vladnim i predstavniki, naredili svoje. 
A glede na kuliso, ki se je ponujala, je 
bilo zamujenih priložnosti kar precej.

S / .  S T R A N I

NEDOPUSTNO!
Gotovo smo veseli dejstva, da so 

se vsaj znanstveniki iz podjetja ACT o- 
glasili in javnosti povedali, da so se že 
vrsto let ukvarjali s tem, kako bi kloni
rali človeka, saj nismo verjeli trditvam, 
da se to kljub svetim obljubam ne bo 
počelo. Svetu so sporočili, da je možno 
poseči v naravni red in ga spremeniti.

Vest je sprožila val nasprotovanj in 
ogorčenja, a tudi odobravanja tistih, 
ki vid ijo v tem početju neslutene mož
nosti podaljševanja in olajševanja živ
ljenja. Vest pa odpira vrsto etičnih in 
moralnih vprašanj, ki so temeljnega 
pomena za obstoj vsakega človeka, ne 
glede na njegovo versko ali drugačno 
prepričanje. Če smo veseli, da odslej 
vsaj ne bo več sprenevedanj, češ da 
se človek ne da klonirati, pa smo zgro
ženi nad dejstvom, da se v naši razviti 
družbi lahko posega v samo bistvo člo
veškega in naravnega, v za nas svete 
stvari. Vsako, prav vsako človeško živ
ljenje je namreč sveto in zato smo še 
kako zaskrbljeni, kaj se bo s človekom 
dogajalo v prihodnje. Gotovo so to 
stvari, o katerih ne bi smeli odločati le 
pošteni ali nepošteni znanstveniki in 
niti ne samo del naše družbe, pa četudi 
je to najbogatejši in najbolj razviti del.
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KRISTJANI IN DRUŽBA
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ŽLAHTEN IZBOR BOŽ/E BESEDE, 
NEDEL/O ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL |  ^  ADVENTNA [SJEDELJA

“Prid ite , hod im o  v Gospodovi lu č i.” ( Iz  2, 5 )
“M ir  n a j v lada v te b i!” (Ps 122, 8 )
“D an se je  p rib liža l... Ž iv im o  pošteno, dnevu p r im e r

n o .” (R im  13, 12.13)
“Rodite to re j budn i, ke r ne veste, katerega dne p r id e  vaš 

Gospod.” ( M t24, 42 )

Ura je že, da se zbudim o iz duhovnega spanja (Rim 13, 11), 
ker smo dočakali adventni čas, ki naj nas na nov način poživi in 
prenovi. Tudi skrajšanje telesnega spanja nas more kot otip ljiva 
pokora v pričakovanju novega stvarjenja prib ližati nedostopni 
luči, v kateri prebiva Bog (1 Tim 6, 14 nss). Toda v prvi vrsti nas 
sv. Pavel želi zbuditi iz spanja vsakršne hudobije (Rim 13,13) in 
zaverovanosti v ta svet, ki mine.

Katekizem nas spominja, da Cerkev vsako leto obhaja advent
no bogoslužje in s tem udejanja pričakovanje Mesija. Verniki se 
povezujemo z dolgo pripravo na prvi Odrešenikov prihod, tako 
da hkrati obnavljamo goreče hrepenenje po njegovem drugem 
prihodu (Raz 22, 17; KKC 524).

Dodajm o še tre tji Gospodov prihod, namreč stalni prihod v 
čuječnosti, treznosti in vztrajnosti v dobrem. Kar vse lahko za
objam em o v Zornice, četudi jih  verjetno že povsod obhajamo 
zvečer. Saj pričakujem o veliko luč (Iz 9 ,1 ) v temi tega sveta po 
mučni, dolgi noči, ki ji pravimo preizkušnja našega življenja in 
naša grešnost.

Skupina m ladih bi lahko v vsaki župniji pripravljala nedeljsko 
bogoslužje že med tednom. Posvetila naj bi se bolj skrbni pri
pravi otrok na prve zakramente. Obiskali naj bi bolnike, ki so 
doma, da bi jim  darovali lepo besedo kot spomin na Jezusovo 
izredno ljubezen do bolnega in kakorkoli trpečega človeka.

Tudi m olitvena ura naj pride bolj do veljave, saj m olitev vse 
premore (M t 6, 5 nss; 7, 7 nss; Lk 11,9 nss; Jak 5, 16).

Adventni venec, ki naj bo umetniško izdelan, naj nam prikliče 
v spomin stvarjenje, učlovečenje, odrešenje, sodbo-konec sveta 
hudobije. Vsaka sveča na njem naj poleg Jezusa ponazarja tudi 
nas, ki postopom a odkrivamo, v štirih nedeljah, rojstvo Boga v 
nas z dobroto, ljubeznijo, usmiljenjem. Premagujemo namreč 
sebičnost, se trud im o za življenje po ljubezni.

Dobra spoved nas bo odprla za ponižno služenje drugim , še 
najprej domačim. Začnim o s poboljšanjem v eni sami stvari: da 
npr. raje dajemo, kot prejemamo. Tudi otroke uvajamo v to. Po
kažimo jim  tud i pot do oltarja, tako da strežejo pri bogolužju, a 
da tud i berejo, poje jo v zboru.

Ker Bog prihaja k nam na sto in sto načinov, naj bi ga prepoz
navali v vsakdanu, v naši notranjosti najprej, v dogodkih kruto
sti vojne, lakote, v terorju. Saj Bog prihaja zato, da nas rešuje iz 
vsega tega in nas naredi delavne za lepši svet. Ta pa naj odraža 
vsaj malo novi svet, novo nebo in novo zemljo, kjer prebiva pra
vičnost (Raz 21,1. 5: "G lej, vse delam novo"; 2 Pt 3, 13).

Posebno nedeljska sv. maša ali evharistija naj nas zbuja za 
veselo pričakovanje srečanja z Bogom iz oči v oči.

V starem Rimu so ob prihodu cesarja na obisk v javnosti ali v 
kakem mestu postavljali slavoloke, tud i iz kamna, ki so ostali do 
danes; speljali so nove ceste ali popravljali stare. Taki obiski so 
prinašali tud i neko blaginjo s seboj. Pred leti, ko je prišel na obisk 
v Slovenijo etiopski cesar Haile Selassie, so prenovili in asfaltira
li vso cesto od Bovca do Trente, kar je seveda pomagalo k lepi, a 
predvsem še varnejši vožnji po njej.

Drugod po svetu so ob takih priložnostih podeljevali privile
gije ter financirali javne zgradbe. Obisk kralja ali vladarja so 
uporabljali tud i za prošnje, ker so vladarju odkrivali svoje potre
be in skrbi.

Podobno naj bi ob prihodu kralja kraljev poživili m olitev in 
prošnjo za ljubezen. Sv. pismo nas pri tem opozarja na čuječ
nost, ko pravi po Jezusovih ustih: "Kakršni so bili namreč Noe
tovi dnevi, tako bo tud i ob prihodu Sina človekovega. Kakor so 
namreč v tistih dneh pred potopom  jedli in pili, se ženili in se 
možile do dne, ko je šel Noe v ladjo, in niso spoznali, dokler ni 
prišel potop in vse odnesel, tako bo tud i ob prihodu Sina člo
vekovega.. Bodite torej budni, ker ne veste, katerega dne pride 
vaš Gospod... kajti ob uri, ko ne pričakujete, bo prišel Sin člo
vekov" (M t 24, 37 nss).

Papež nas je tud i povabil, naj bi 14. decembra s postom, 
združeni tudi z muslimani, ki veliko dajo na post, ganili Boga, 
da bi nam podelil mir, v januarju 2002 pa se bodo zopet zbrali 
predstavniki raznih veroizpovedi v Assisiju in prav tako prosili 
za m ir v svetu.

Mladina po svetu se povezuje, da se pripravi na veliko srečanje 
m ladih poleti 2002 v kanadskem Torontu. Zato veliko moli in se 
pogovarja o miru.

Vse adventno pričakovanje je namreč usmerjeno v Jezusa, ki 
ga že prerok Izaija imenuje "Č udoviti svetovalec, M očni Bog, 
Večni Oče, Knez m iru " (Iz 9, 5).

Zato naj bo to  pričakovanje vztrajno, čuječe in trezno. In naj 
že zdaj vsaj delno odkriva Jezusa, ki biva med nami, še posebej 
v evharistiji - maši in v tabernaklju, saj m olim o: "Ki v podobi 
kruha tajno bivaš res", a predvsem po ljubezni do Boga in do 
človeka, ki jo  poraja prav evharistija.

Advent naj bo eno samo hrepenenje po Bogu: "Amen, pridi, 
Gospod Jezus!" (Raz 22, 20).

ŠTIRJE N O V I B L A Ž E N I IN  PRVI D O K U M E N T  PO IN T E R N E T U

PAPEŽ SPET MOLIL ZA MIR
JURIJ PALJK

M inulo nedeljo, 25. t.m., je 
sveti oče Janez Pavel II. ponov
no molil za m ir v svetu in spet 
je o miru spregovoril z morda 
najbolj gledanega in posluša
nega prizorišča. Govorimo se
veda o že tradicionalni molitvi 
angelskega češčenja, ki jo  ob 
nedeljah prenašajo v svet do
mala vse večje televizijske in 
radijske hiše, ko papež po mo
litv i ali tik  pred njo nagovori 
zbrane vernike na Trgu sv. Pe
tra z dobro znanega balkona.

Preden bi zapisali kaj več o 
nedeljskem nagovoru svetega 
očeta, povejmo, da imajo neka
teri ljudje v svetu sedanjega pa
peža predvsem za starega mo
ža, ki venomer govori lepe be
sede o miru in spravi med ljud
mi, o resnici in pravici, o dosto
janstvu, ki ga zahteva za vsake
ga, tudi najmanjšega človeka 
na svetu. Tako se dogaja, da 
boste prebrali v časopisih naslo
ve, ki že dajo vedeti, kako se je 
sveti oče "vrn il k njemu ljube
mu miru v svetu", o katerem 
venomer govori. Kot da bi šlo 
za staro melodijo, za ničkoliko- 
krat slišano staro ploščo, ki je 
že tako oguljena, da je ne mo
remo več poslušati! Papežu in 
njegovim  pozivom  za m ir se 
tako dela velika krivica in vsako 
omalovaževanje njegovih be
sed je seveda samo voda na 
mlin vsem tistim , ki si ne priza
devajo za m irno reševanje me
dnarodnih sporov, ampak ne
tijo sovraštvo med ljudmi. V tre
nutku, ko bi sveti oče, ki je  res 
predvsem Petrov naslednik na 
čelu Cerkve, a tudi izjemno vp
livna m ednarodna osebnost, 
prenehal govoriti o m iru in dru
gih pomembnih rečeh, ki so v 
prid vsega človeštva, bi izgubi
li svoj glas predvsem revni, za
ničevani, tlačeni in šibki, lačni 
in žejni pravice, ki jih  je na sve

tu več, kot smo si sami priprav
ljeni priznati, gotovo pa sestav
ljajo večino človeštva. Gre za 
vse tiste ljudi v svetu, ki nimajo 
glasu, ker jim  ga nihče v naši 
družbi noče dati. Že sedanja 
vojna v Afganistanu govori o 
tem, kako krivičen je  naš zahod
ni svet, ki sam zase trdi, da je 
edini pravilen in pravičen. Kri
vice in grozodejstva talibanov, 
m užahedinov in drug ih  krv
nikov v Afganistanu je naš razvi
ti svet prenašal desetletja, kot 
m irno prenaša grozodejstva 
drugod v svetu, in to vse do ta
krat, ko se ta grozodejstva ne 
dotaknejo najbogatejšega in 
najmočnejšega. Papež pa ne, 
papež se vedno in od vedno 
zavzema za m ir in za najšib
kejše v svetu!

Sedanji poljski papež je e- 
den redkih ljudi v svetu, ki ne
nehno ponavlja, da je trajen mir 
edino zagotovilo za dobrobit 
vsega človeštva, da je pravična 
porazdelitev naravnih virov in 
drugih, tudi z delom narejenih 
človeških dobrin, edina pravič
na stvar, na kateri bi se lahko 
zgradil poštenejši in predvsem 
pa pravičnejši svet. Prepričani 
smo, da se sveti oče Janez Pa
vel II. sam zaveda, kako so nje
gove besede lahko večkrat spre
jete kot še ena "pobožna želja", 
ki 'lim a nobenega neposredne
ga, predvsem pa ne takojšnjega 
učinka na razmere v svetu. Toda 
sveti oče tudi ve, da bi bila kr
ščanska vera brez dejanj, ki 
m ora jo  s lediti Kristusovemu 
nauku, prazna, da bi sam bil na 
čelu Cerkve v svetu nesprejet 
in bi njegove besede ne imele 
velikega pomena, če sam ne bi 
stal za evangelijem in za kr
ščansko vero. Prav vera v Boga 
od njega zahteva, da si neneh
no prizadeva za m ir v svetu, ker 
papež verjame, da je vsak, prav 
vsak človek narejen po Božji 
podobi in zato Boga in predv

sem pa sočloveka vreden. Tudi 
in morda še najbolj vsi lačni, 
šibki, vsi trpeči ljudje. Tudi zato 
so neupravičene vse tiste kritike 
svetemu očetu, češ da se s svo
jim  zavzemanjem za m ir ponav
lja. Kot da bi bil m ir neka večna 
stvar, kot da bi ne vedeli, kako 
pomemben je mir!

Zato zvenijo naravnost pre
roško papeževe besede v nede
ljo, ko je dejal: "N e smemo se 
naveličati in utruditi in moramo 
zato nenehno m oliti za mir, ki 
je  velik dar. In vse človeštvo po
trebuje ta veliki dar! Prav za mir 
bomo m olili v Assisiju 24. ja
nuarja prihodnje leto na med
verskem srečanju in tudi na po
stni dan letos, 14. decembra."

Papež je v nedeljo zjutraj tu
di proglasil štiri nove blažene, 
to so italijanski škof Giuseppe 
M arello (1844-1895), Španka 
Paula M onta l Fornes de San 
Jose' de Calasanz (1799-1889), 
Francozinja Leonje Francoise 
de Sales Aviat (1844-1914) ter 
Nemka Maria Crescentia Hoss 
(1682-1744). Z m inulo nedeljo 
se je zaključilo cerkevno leto, 
saj je prihodnja nedelja prva ad
ventna nedelja, t.j. prva nedelja 
v novem cerkvenem letu.

PAPEŽ POSLAL DOKUM ENT  
PREK INTERNETA!

Sveti oče je bil vidno zado
voljen, ko je v petek, 23. t.m., iz 
svojih uradov v Vatikanu preko 
svetovnega spleta-interneta z 
majhnega prenosnega računal
nika poslal v Oceanijo in v svet 
pomemben dokument. Gre za 
pomemben postsinodalni do
kument, ki nosi naslov Ecclesia 
in Oceania. Dokument je na
menjen vsem Cerkvam in vsem 
ljudstvom  Oceanije, saj se v 
njem papež zavzema brez za
držkov za ohranitev in razvoj 
staroselcev-aborigenov, ko po
ziva vsa ljudstva in ves svet za 
ohranitev neokrnjene narave v 
Oceaniji; m imogrede pa ne po

zabi niti na to, da odločno oži
gosa shranjevanje jedrskih od
padkov v teh krajih.

Govori se, da je sv. oče ho
tel osebno izročiti pomemben 
dokum ent cerkvenemu vrhu v 
Oceaniji, a so mu zdravniki od
ločno odsvetovali dvajseturno 
vožnjo z letalom. Zato je pad
la odločitev, da se prvič v zgo
dovin i važen cerkven doku 
ment pošlje po elektronski po
šti, kar je sveti oče rad storil.

VLOGA IN POMEN PREROŠTVA 
V SVETEM PISMU

M A TJA Ž  RUSTJA

V četrtek, 22. novembra, je 
potekalo v župnijski dvorani na 
Proseku tretje srečanje na temo 
Sveto pismo: bajka ali resnica? 
Pobudo za mesečne sestanke
o spoznavanju temeljev naše 
vere je dal domači župnik dr. 
Jože Speh. Potem ko je na pr
vem srečanju govoril tržaški 
škof msgr. Evgen Ravignani, je 
bil gost drugega večera koprski 
pomožni škof dr. Jurij Bizjak, ki 
je s primorsko sproščenostjo in 
izredno strokovno podkovano
stjo tako pritegnil slušatelje, da 
je bil nastop v drugo skorajda 
pričakovan.

Četrtkovo razmišljanje je dr. 
Bizjak usmeril v spoznavanje 
vloge in pomena preroštva v 
Svetem pismu. Iz Stare zaveze 
poznamo šestnajst preroških 
knjig, ki nas vodijo po poteh is
krene vere in starih miselnih 
svetov, polnih prispodob in sim
bolike, ko utirajo pravo pot ob 
prihodu Jezusa Kristusa.

Sveto pismo nam daje tri pri
mere preroštva. V prvo skupi

no prištevamo preroke, ki so 
zapisovali božji nauk in tako 
spreminjali Gospodove besede 
v pisno obliko. Preroki, ki so 
samo ustno oznanjali in utrjeva
li vero v Najvišjega, se v drugi 
skupini odlikujejo po neposred
nem in živem vsakdanu s sočlo
vekom, ki je  tako v preroku 
doživljal iskreno življenje v veri. 
Janez Krstnik, prerok na prelo
mu med Staro in Novo zavezo, 
ki zapira mogočna vrata stare
ga oznanila in kaže na Kristusa 
Rešenika, se nam v vrstah pre
rokov, ki jim  je bila beseda prvi 
vir oznanjenja, prikazuje v naj
svetlejši luči odločne vere. Tre
tjo vrsto prerokov od liku je jo  
vod ite lji ljudstva. Mojzesova 
moč nas še danes močno prev
zema. Govoril je z Gospodom 
od obličja do obličja, z zagna
nostjo je učil ljudstvo in si pre
vzel nečloveško breme vrnitve 
naroda na domačo zemljo. V 
generacijah kulture, ki je imela 
do transcendence le boječo be
sedo upanja in prizanesljivosti, 
je vzbujal občudovanje in hva
ležnost. Ljudem je pokazal moč

Boga, katerem u se pokorijo  
tudi naravne sile, in tako slepo 
izpolnjeval Gospodovo voljo.

Grožnje ali tolažbe pa delijo 
vse preroke v dve skupini. Če 
je ljudstvo zahajalo na stranpo- 
ta, je prerok govoril z grožnja
mi in obljubljal rešitev v pravi 
veri. Če pa je bilo ljudstvo v 
stiski, je  odločno nastopila pre
roška človečnost s tolažbo o 
boljši prihodnosti. Temeljne zna
čilnosti prerokov pa predsta
vljajo simbolna dejanja: kar so 
napisali ali oznanili, so tudi upri
zorili ali ponazorili, ker sta tako 
bili dani besedi prav posebna 
teža in jasnost. Izaija je bil na 
prim er slabo oblečen, da bi pri
kazal betežnost izgnanstva, Je
remija je v trohnečem pasu vi
del odpadanje ljudstva od tele
sa vere.

Preroki so bili poklicani od 
Boga na različne načine (zelo 
pogosti so klici v sanjah). Zasid
rani v stiku z Bogom, so izpol
njevali odgovorno poslanstvo 
med ljudmi in božjim i načrti. V 
četrti Mojzesovi knjigi je Bog 
govoril o preroški službi in z ne

izprosnimi besedami (če se bo
do prerokbe izpolnile, sem ne
mo govoril, če pa se ne bodo, 
si prerok kriv) naložil v srca pre
rokov trepet in strah, da se mno
gi niso čutili kos nalogi.

Zanimiva in skrivnostna vlo
ga prerokov v Svetem pismu je 
izzvala široko debato, ki je  obo
gatila predavanje in tako bolje 
osvetlila zahtevno tematiko.

KO PRSKI P O M O Ž N I ŠKOF JURIJ B IZJA K  SPET N A PROSEKU
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SILVESTER ČUK
LEONARD PORTOMAVRIŠKI,

REDOVNIK
Križev po t je  pobožnost, k i naj b i kristjanom  vedno govorila, 

da je  krščansko življenje hoja za Kristusom, k i je  dejal: "Če hoče 
kdo p r it i za menoj, na j se odpove sebi in vzame vsak dan svoj 
križ ter hodi za m eno j" ILk 9, 23). Pobožnost križevega pota, 
priljubljeno zlasti v postnem času, so pospeševali frančiškani, k i 
so prišli v Sveto deželo okoli leta 1280. V tem se je  posebno odliko
val današnji godovnjak sv. Leonard Portomavriški, imenovan tako 
po svojem rojstnem kraju v ita lijanski pokra jin i Liguriji. Napisal 
je  lepa premišljevanja za m olitev križevega pota. Eno od teh 
m olim o še danes, kadar m olim o daljši križev pot, p ri katerem  
nekaj m oli duhovnik (ali bravec), nekaj pa odgovarjajo ljudje.

Ta svetnik se je  rod il 20. decembra 1676 v mestu Porto Mauri- 
zio ob ligurski obali, k i se danes imenuje Imperia. Njegovo kr
stno ime je  b ilo Paolo Casanuova. Bil je  zelo nadarjen fant in 
oče, pomorski kapitan, ga je  poslal v Rim študira t medicino. Paolo 
pa se je  natihoma pripravlja l na redovniški poklic. Ko mu je  bilo  
enaindvajset let, je  vstopil k frančiškanom in dob il ime Leonard 
a Porto M aurizio (Portomavriški). Po mašniškem posvečenju je  
b il nekaj časa profesor modroslovja v samostanski šoli, vendar 
ga je  mikalo, da b i odšel v misijone. Želja se mu je  izpolnila le 
deloma: s tridesetim i le ti je  nastopil naporno in odgovorno p o 
slanstvo ljudskega misijonarja v domovini, k i ga je  z veliko go
rečnostjo opravljal vse do konca svojega življenja. Brž na začetku 
je  nevarno zbolel. Ko n i b ilo več upanja, da bo ozdravel, se je  
zaob ljub il M ateri božji, da se bodo zadnjega diha posvečal 
reševanju grešnikov z ljudskim i misijoni, če ozdravi. Marija je  
njegovo prošnjo uslišala, on pa je  držal svojo besedo.

Pridigal je  tako prepričljivo in s tako vnemo, da so b ili ljudje  
pretreseni. M ed prid igam i je  pogosto obje l veliko razpelo s Kri
žanim tako prisrčno, da so navzoči jokali, prosili Boga usmiljenja. 
Se tako zakrknjene grešnike je  znal ganiti, da so se spreobrnili. 
Na vso moč je  pospeševal pobožnost križevega pota: posvetil je  
petstošestinsedemdeset novih križevih potov. Dajal je  pobudo za 
opravljanje večerne molitve, ki se je  ukoreninila marsikje, tudi pri 
nas.

Vse življenje ga je  usmerjala misel: božji Sin je  um rl zame. Iz 
te m isli je  izhajalo njegovo priporočanje ljudem, naj pogosto  
premišljujejo Gospodovo trpljenje, najlaže pa to opravijo, če mo
lijo  križev po t in v mislih sprem ljajo trpečega Jezusa od postaje  
do postaje. Po Leonardovi zaslugi se je  pobožnost križevega pota  
tako razširila, da danes skoraj n i katoliške cerkve, v kateri ne b i 
im eli podob 14 posta j križevega pota.

Kot ljudski m isijonar je  Leonard Portomavriški v štiridesetih  
letih prekrižaril Ita lijo  in Korziko. N iko li n i m islil nase, na svoj 
počitek, na zdravje a li kakšno udobje. Um rl je  26. novembra 1751 
v samostanu San Bonaventura v Rimu. Tam še danes časte razpe
lo s Križanim, k i ga je  Leonard nosil p r i spokornih procesijah. Za 
svetnika je  b il razglašen leta 1867.

Lambert Ehrlich je  že leta 
1924-tore j pred osemdesetimi 
leti - ob natančni študiji ruske
ga boljševizma zapisal o delo
vanju komunistične tajne služ
be Čeka, da je bila njena nalo
ga, da ukroti vse elemente, ki 
se protivijo triumfu komunizma, 
ne da bi ji b ilo  treba biti izbir
čen glede sredstev in metod. 
Njeno delo je obsegalo iztreblja
nje v masah brez nadaljnjega so
dnega postopanja, načelno iz
trebljanje celih slojev, masakri 
duhovnikov, profesorjev, zdra
vnikov itd. Samo v štirih letih po 
revoluciji je padlo skoraj dva mi
lijona žrtev, sledili so naslednji 
milijoni nedolžnih žrtev v Sovjet
ski zvezi in po svetu in pri nas. 
Revolucionarni plaz pa, ki se je 
usul, je drvel in ponekod drvi še 
danes dalje, ker ni več poti na
zaj, "ka jti množica njihovih so
mišljenikov, ki živijo kot paraziti 
od komunizma, stoji za njim i in 
jih neusmiljeno biča, da delajo 
tako naprej", kot pravi Ehrlich.

Včeraj smo doživeli zgodo
vinski dan v desetletni sloven
ski državi, kljub temu da tega 
dne niso mediji napihnili kot us
peha naših nogometašev, ko se 
je novinarjem zareklo, da je to 
kar največji dan po osamosvoji
tvi. Včerajšnji dan, ko je bilo po 
naši vednosti s strani te vlade pr
vikrat rečeno, da smo imeli revo
lucijo, ne bo šel s takim pom- 
pom v zgodovino, kot je šel dan 
nogometne zmage. Ta dan no
gometne zmage, da ne bo ne
sporazuma, tako nogom eta
šem kot vesoljni Sloveniji zelo 
privoščimo, saj so v ta namen 
naročili celo mašo, kar bi bilo 
vredno in potrebno posebnega 
komentarja.

Uradna izjava naše vlade, da 
bo treba napraviti spomenik, 
posvečen žrtvam vojne in revo
lucije, je torej pomemben korak 
na poti k uradnemu priznanju 
resničnosti revolucionarnega 
obdobja in tako uradni potrdi
tvi strahotnih posledic komuni
stičnega terorja. Beseda revolu
cija pomeni nasilni politični pre-

Z V O N E  ŠTRUBELJ

2. JUG SVETA-JUŽNA  
AMERIKA, AFRIKA, DEŽELE 
DALJNEGA V ZH O D A

Če severno poloblo človeštva 
teži orientacijska in etična kriza, 
je jug sveta vznamenju revščine, 
zatiranja in človeške odtujeno
sti. Boj za človeka vredno življe
nje je tudi boj za Boga. Na splo
šno lahko rečemo za južno Ame
riko in Afriko, da raste socialna 
in družbena zavest širokih mas, 
ki so podrejene manjšim domi
nantnim skupinam ljudi, ki vodi
jo politiko. Vse bolj raste potre
ba po novi m ednarodni eko
nomski ureditvi, ki bi podprla 
pravičen boj za enakopravnost 
ljudi in s tem pomagala revnim 
narodom na jugu poloble k do- 
stojnejši ravni življenja. General
ne škofovske konference južne 
Amerike so svetu posredovale ta 
protestni glas množic: v Medelli- 
nu v Kolumbiji I. 1968, v Puebli 
v Mehiki 1.1979, v Santo Domin-

JANEZ JU H A N T

vrat. Revolucija za razliko od de
m okra tičn ih  nenasilnih spre
memb uvaja novo stanje z nasil
nim i sredstvi: m orijo, požiga
njem, ropanjem, "ne da bi izbi
rali sredstva in metode", vse je 
dovoljeno. V tem smislu je 29. 
marca leta 1942 Kardelj med 
drugim napisal Titu tudi: "Naše 
varnostne službe se vsi bojijo 
kot hudiča." Vse, kar je  bilo na 
poti revolucionarjem, je nam
reč padalo pod streli vosovcev: 
učitelji, duhovniki, župani, pre
možni kmetje, obrtniki, skratka 
samostojni, zavedni Slovenci 
sploh, med njim i tudi Lambert 
Erhlich, ki je  svaril pred komu
nistično revolucijo. Zaradi nje so 
med drugo svetovno vojno in po 
njej padale žrtve, ne da bi jim  
dokazali krivdo, to pa skušajo 
zamegliti nasledniki revolucio
narjev s krivičnim i in neuteme
ljenimi označbami kot kolabo
racija in podobno.

Zato bo uradno besedilo Vla
de, ki govori o revoluciji, imelo 
tudi pravne posledice. Ne gre za 
problem zgodovinske resnice 
in sprave, pač pa za legitimnost 
demokratične države Slovenije, 
ki mora urediti in enkrat za vse
lej dati dogodkom prava imena, 
in to so revolucija, izvensodni 
poboji, brezpravno stanje komu
nistične oblasti. To pomeni tudi 
zaključek revolucionarne zgod
be in konec metod in sredstev, 
ki so bila značilna za revolucio
narno komunistično obdobje.

Slovenija je  veliko izgubila z 
revolucijo. Deset tisoči so izgu
bili življenja, zapustiti so morali 
domovino, izgubili so svoje pre
moženje. Revolucionarno pusto
šenje in m o rije  po vo jn i so 
uničevale kulturne in gospodar
ske pridobitve, predvsem pa pe
hale ljudi v smrt ali izgnanstvo 
ter jih  duhovno pohabile. Tisti, 
ki so to počeli, so v glavnem go
vorili slovensko, kot poročajo

gu 1.1992. Rdeča n itje  bila celo
stna promocija človeške osebe 
in potrebna inkulturacija za no
vo evangelizacijo. Sinoda za A- 
friko, ki je bila v Rimu 1.1994, je 
izzvenela na isto temo: Cerkev 
naj bo glas tistih, ki glasu nima
jo! Združenje azijskih škofovskih 
konferenc je imelo svoje prvo sre
čanje na Tajskem 1.1994. Pouda
rilo je, da biti krščanska Cerkev 
v Aziji pomeni aktivno soudelež
bo vseh kristjanov v službi življe
nja, v promociji človeka kot bi
tja z neodtujljivim dostojanstvom.

V južni Ameriki je že dalj ča
sa na pohodu teologija osvobo
ditve, ki želi motivirati kristjane 
in krščanske skupnosti za pred
nostno izbiro, službo revnim in 
zatiranim. Znane so debate in 
kontroverzije okrog tega. Proti 
preveč socialnemu in politične
mu konceptu osvobajanja je I. 
1984 v Rimu, v okviru kongrega
cije za vero izšel precej oster do
kument Libertatis nuntius, ki ga 
je ista kongregacija dve leti ka-

preživeli, zato so ponižujoče in 
zavajojoče besede Janeza Sta
novnika, da so to počeli tujci. 
Predvsem se je to dogajalo pri 
nas. Tako govorjenje potrjuje, da 
posledice revolucije še trajajo. 
Laž in zavajanje sta zagospoda
rila v deželi in ni čudno, da bi 
se nekateri še kar naprej sprene
vedali, kljub temu da evropske 
demokratične norme terjajo jas
ne besede in pravna dejanja. Ra
zumemo, da je v zadregi celo 
predsednik države, saj je bil nek
daj šef Centralnega komiteja 
partije. Ne razumemo pa, da 
noče postati šef demokratične 
in pravne države.

Seveda, če so vladale v ko
munizmu revolucionarne meto
de kot laž, prevara, go lju fija , 
predvsem pa 'virtuozna propa
ganda', s katero je mogoče pri
kriti vse, potem ni čudno, da se 
nasledniki še vedno poslužujejo 
teh metod. Zato bo pot od urad
no zapisane besede revolucija 
do pravne države še dolga. Lah
ko bomo dobili nove spomeni
ke, vendar se ljudje, navajeni re
volucionarnih metod, upirajo 
pravni državi in demokratične
mu redu. Takim je tudi vseeno, 
ali bodo na Primorskem imeli v 
lasti našo banko Italijani, kakor 
po vojni ni bilo mar revolucio
narjem za slovensko obalo v od- 

i nosu do Italije ali Elrvaške, važ
no je bilo le revolucionarno vla
danje. Takih ne skrbijo nacional
ni, pač pa le osebni interesi, za
to jim  je vseeno, kdo bo imel 
slovenske pivovarne ali druga 
podjetja. Seveda to ni le sloven
ski problem, žal pa imamo Slo
venci nesrečo, da del oblastne 
elite misli revolucionarno, kar 
pomeni le za svoje interese, ne 
pa za interese naroda. Zato je 
tudi ne skrbi, da se država za
dolžuje, kot kažejo podatki v 
zvezi s proračunom, in bodo pri
hodnje generacije obremenje
ne z dolgovi ter nas bodo go
spodarsko še bolj obvladovali

sneje omilila z dokumentom Kr
ščanska svoboda in osvoboditev. 
Papež Janez Pavel II. je iz tega 
dokum enta c itira l brazilskim 
škofom tole misel: "Smer te teo
logije ni le primerna, ampak tudi 
koristna in nujna". To kaže na 
osrednji problem, ki ga ta teolo
gija obravnava: problem  rev
ščine, neznanja, zatiranja. "Re- 
verso della storia", to je krilatica 
te teologije. Brati zgodovino s 
hrbtne strani, iz spomina večsto
letnega zatiranja, iz bolečine 
množic, iz prizadevanja in upa
nja najbolj šibkih in zapostavlje
nih, z vidika njihovih sanj po bolj
ši prihodnosti. V ta kontekst, in 
ne v kontekst evropske filozofije 
in teologije, ki ima slovarje še ve
dno polne racionalistične episte
mologije, naj se vpiše odrešilna 
božja zgodba, ki jo  je s pogu
mom uresničil Jezus Kristus. V 
zadnjih dveh desetletjih se je ra
ziskovanje teologije osvobodi
tve usmerilo v poglabljanje kore
nin krščanske tradicije in v duho
vno izkustvo španskih mistikov 
15. stol., Terezije Avilske, Janeza 
od križa, Ignacija Lojolskega, ki 
seje razširilo z misijonarji, ki so 
se pridružili osvajalcem in se na
to od njih osamosvojili. Ta duho
vnost je ovrednotila trpljenje rev
nih in preganjanih staroselcev in 
pokazala, da je Bog Jezusa Kri
stusa na strani slabotnega, izko
riščanega in kliče k spreobrnje-

tujci, Slovenci pa jim  bomo pod- 
ložniško služili. Da si take elite 
pravnega reda ne želijo, potr
ju je tudi zaplet zaradi vodstva 
parlamentarne komisije o ozad
jih napada na novinarja Petka.

Tudi Slovenci imamo primer 
kravje bolezni BSF. Težko je da
nes oceniti njene vsestranske 
zdravstvene politične, trgovske 
in socialno-prestižne razloge. 
Dejstvo je, da vedno ponavadi 
najbolj trp i in nosi posledice 
mali človek. Podobno kot je to 
v primeru terorističnega napa
da na center v New Yorku ali pa 
še bolj ameriških napadov na 
Afaganistan ali ruskih na Čeče
nijo. K ljub tem u da velik i in 
močni vedno, celo v demokraci
ji, kaj šele v revoluciji, radi de
lajo po interesih moči in prisi
le, se takšna logika dolgoročno 
maščuje. Za spoznanje, da ne 
gre sveta urejevati s silo, pa je 
potrebna kultura nenasilja in 
strpnosti, ki pomeni resnično 
spoštovanje predvsem malega 
in nemočnega človeka, še po
sebej če se bori za resnico in 
pravičnost. Tako so ob izjavi 
Vlade o revoluciji zdaj na pote
zi sodstvo in tožilstvo, poseb
no vrhovna tožilka Zdenka Ce
rar, pa tudi predsednik države 
in varuh človekovih pravic.

Treba bo torej ne le postaviti 
spomenik žrtvam revolucije, pač 
pa urediti stanje v državi ter kon
čati revolucionarno obdobje in 
ljudem privoščiti mir. Privoščiti 
je  treba m ir tudi tistim, ki imajo 
slabo vest, in sicer tako, da nam 
to po demokratičnih in pravnih 
načelih uradno povedo, kako je 
s tem, in nas prenehajo vznemir
jati s stalnimi revolucionarnimi 
posegi v naš formalni demokra
tični red. Le tako si bomo lahko 
Slovenci o sv. M artinu nalili či
stega vina o svoji sedanjosti in 
preteklosti. Vsi si, upam, tega 
iskreno želimo, mladim pa bo 
takšna popotnica tudi najboljša 
dediščina za prihodnost in se
veda tudi za Evropo brez meja, 
pregrad in predsodkov.

nju izkoriščevalca in močnejšega.
V Afriki in v deželah Daljne

ga vzhoda je zelo intenziven 
proces inkulturacije vere, ki ga 
spremlja tudi prizadevanje za 
socialno in družbeno pravič
nost. Gre za dežele odvisnosti 
in revščine. Prav to so bili razlo
gi za rojstvo Ekumenskega zdru
ženja teologov tretjega sveta, ki 
se je prvič srečalo v Tanzaniji I. 
1976 in v okviru katerega nastaja 
teologija tretjega sveta. Od te
daj so bile že štiri generalne kon
ference: 1981 v New Delhiju v 
Indiji, 1986 v Oaxtepecu v Me
hiki, 1992 v Nairobiju v Keniji in 
1996 v Manili na Filipinih. Kako 
naj se opredeli teologija za kr
ščansko, če ne govori in kriči o 
križanju celih narodov in če 
prezre njihovo potrebo po vsta
jenju? To je bila ena od tem teh 
srečanj. Druga je vedno na dne
vnem redu: izziv avtohtonih kul
tu r za krščansko vero. Prav tako 
ekonomska globalizacija, ki pri
naša nova ekonomska razmerja 
v tretjem svetu. Vstaja vpraša
nje, kako iti iz kolonialnega kr
ščanstva, ki je bilo evrocentrič- 
no. To v Afriki poudarjata katoli
ški teolog Jean-Marc Ela in an
glikanec John Mbiti. Prve korake 
afriške teologije spremlja zelo 
dobra teološka revija, nastala v 
Kinshasi, v Kongu: RevueAfricai- 
ne de Theologie.

■■ DALJE

R A D IO  OGNJIŠČE: 
NAPO VED

Regionaln i p r i
morski program 
iz koprskega stu
dia  se začenja 
vsak dan ob 16. 

uri. O b 16.45 so obvestila o 
ku ltu rn ih  in cerkvenih dogo
dkih na Primorskem.

Vsak ponedeljek je ob 16. 
uri tedenska inform ativna od
daja Primorskih minus sedem, 
ob 17. uri pa hudomušna glo
sa, ki jo  pripravlja Jurij Paljk.

Začela se je nova akcija za 
izbor "naj osebnosti" Primor
ske 2001. Glasujete lahko po 
telefonu vsak ponedeljek od 
17. do 17.40 (tel. št. 00386 56 
281 114) ali po pošti: Radio 
Ognjišče, Osebnost Primorske, 
p.p.114,6001 Koper, Slovenija.

Radio Ognjišče lahko poslu
šate na UKV frekvencah 107,5 
- Sv. gora (Goriška in Furlanija) 
in 91,2 - Tinjan (Trst). POZOR: 
Oddajnik na Tinjanu je po no
vem močnejši, tako da je sliš
nost na Tržaškem boljša kot prej!

SVETOVNI DAN M LADIH 
2002 V TORONTU

Goriška nadškofija se pripra
vlja na Svetovni dan m ladih 
(SDM), ki bo v Torontu (Kana
da) od 18. do 28. ju lija  2002. 
Podrobno poročilo s številnimi 
inform acijam i lahko dobite v 
številki Novega glasa z datu
mom 17. oktobra 2001. Vseka
kor bomo o m orebitn ih spre
m em bah ali novostih  glede

SDM še poročali. Vse informa
cije dobite pri patru Mirku Peli
conu DJ, ulica Nizza 36, 34170 
G orica, prenosni te le fonček 
številka 340 7104932, naslov e- 
pošte: pelicon@'email.si.

PRAZNOVANJE SV.
ANDREJA V ŠTANDREŽU

Za praznovanje zavetnika 
svetega Andreja so v Štandre- 
žu poskrbeli za celo vrsto sre
čanj in iniciativ. V nedeljo je bila 
v sodelovanju z domačimi druš
tvi in rajonskim svetom zelo us
pela "štrudelada" po ulicah in 
trgih, štrudel pa je na koncu štel 
celih 112 metrov. V petek bo od 
18. do 19.30 ure spovedovanje, 
sledila bo maša. V soboto ob
20.30 bo v veliki dvorani žup
nijskega doma koncert Saše in 
Roberta z Novo zapovedjo pod 
pokrovite ljstvom  goriške po
krajinske uprave. V nedeljo bo 
ob 10.30 maša, ki jo  bo daroval 
g. Franci Trstenjak, glavni ure
dnik Radia Ognjišče, ob 11. uri 
bo v veliki dvorani župnijske
ga doma nagrajevanje o tro 
škega slikarskega natečaja, ob
11.30 pa na trgu blagoslovitev 
prapora krajevne skupnosti 
Š tandrež. O b 16.30 s led ijo  
praznične večernice ter ob 17. 
uri v spodnji dvorani župnijske
ga doma družabnost. V pone
deljek bo ob 20.30 v mali dvo
rani župnijskega doma dr. Si
mon Špacapan spregovoril na 
temo Kako živeti z rakovo bolez
nijo. Vsi prisrčno vabljeni!

S O D O B N O  IN  T E H T N O  O  B O G U

ANTROPOLOŠKA IN 
TEOLOŠKA IZHODIŠČA  
KRŠČANSKE VERE IN 
DUHOVNOSTI <8 )

R A D I O
OGNJIŠČE
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FRANČIŠEK B. SEDEJ V BESEDI
SODOBNIKOV (2)

LO JZK A  BRATUŽ

Tržaška Mladika je leta 1972 objavi
la govor, ki ga je  imel prof. Rado Bed
narik za Radio Trst A. V njem je  obu
ja l spomine na nadškofa Sedeja, zla
sti tople spomine na "Sedeja človeka, 
kolikor mi je  b ilo dano ga od blizu 
poznati, kar si moram šteti v veliko 
čast". Bednarik se med drugim  spo
minja, kako je Sedej "tega ali onega 
mladega izobraženca poklical k sebi 
in mu, kot nekoč meni, predsedniku 
Slovenske dijaške zveze, v resnem o- 
kolju škofijskih dvoran resnobno da
ja l nauke o pravi narodnosti, krščan
ski in občestveni sm eri". Prav tako 
se spom inja zanim ivega srečanja v 
Podsabotinu. "N ekega jesenskega 
dne je poslal svojega m ajordom a Jo- 
mana k meni z vabilom , naj prideva 
z znanim glasbenikom Lojzetom Bra
tužem  v Podsabotin na pom enek. 
Nadškof se je  že pripe lja l v karosi. 
Razgovor je  tekel v župnikovi spre
jem nici. Najprej o petju. Navzočemu 
organistu in Bratužu je p riporočil zla
sti cecilijansko petje. Po daljšem raz
govoru je Bratužu naznanil, da bo 
prejel im enovanje za profesorja pe
tja v malem semenišču in za nadzor
nika cerkvenih zborov. Kar brž je od
ločil, potem ko je kako zadevo pre
m islil. Razgovor se je  pletel še celo 
uro potem, ko smo z nadškofom peš 
hodili ob Pevmici do glavne ceste, 
kjer ga je  čakala kočija. Po domače 
smo se pogovarja li kot s kakim po
deželskim župnikom ."

Dr. Ivo Juvančič je v Goriškem let
niku 1974 objavil daljši prispevek Dr. 
Frančišek B. Sedej in fašizem. O  nad
škofovi od ločnosti tud i takrat, ko je 
bil že bolan in skrušen od krivic, priča 
tud i naslednji odlom ek. "Pred boži
čem leta 1930 je  v goriški s to ln ic i bil 
ita lijanski m isijon za vernike. Župnik 
cerkve sv. Ignacija na Travniku, ki je

bila znana od davna kot cerkev Slo
vencev, čeprav je bila tam  le ena slo
venska pridiga, ob nedeljah ob 6. uri 
(tud i krščanski nauk vsako nedeljo 
ob 15. uri v slovenščini), je  bil po star
ših pravzaprav slovenskega pokole- 
nja. Am bient, zrasel je  v predm estju 
sv. Roka, ga je napravil za Italijana, 
čeprav je sam vsako nedeljo imel ob 
4. še krščanski nauk v furlanščini. Me
nil je, da je prav, če istočasno kot v 
stoln ici pripravi slovenski m isijon pri 
sv. Ignaciju. Vodili so ga slovenski la
zaristi z m irenskega gradu. Že prvi 
večer, prid igal je  Zdravlič, po rodu 
beneški Slovenec, so fašisti zagnali 
vik in krik v cerkvi sami: 'se volete pre- 
dicare in sloveno, andate in Jugosla- 
via...'. S prižnice je pom iril p. Zdrav
lič ljudstvo, 'obiskovalcem ' pa pove
dal, da gredo lahko k ita lijanski p ri
d ig i v stoln ico. (...) Nadškof Sedej je, 
obveščen o vsem tem, zahteval in
te rve n c ijo  kvestorja . C om m enda- 
tore M odesti je  osebno prišel na ško
fijo  in začel govoriti o provokaciji v 
cerkvi na Trgu zmage, naše zmage 
itd. (...) Nadškof Sedej je  ostro preki
nil M odestija, sklicujoč se na konkor
dat, ga vprašal, ali bo napravil red, 
da se v cerkvi, ne na Trgu zmage, od
vija verski obred - pridiga, za katero 
odgovarja le škof? Tam se je prid iga
lo slovenski, odkar je cerkev nasta
la, on sam tud i še kot kaplan. D ru
gače sporoči v Rim Sv. sedežu kot tu 
di notranjem u m inistrstvu. Pomaga
lo je. Naj bralca spom nim , bil je de
cember leta 1930, leto Bazovice, ko 
je fašistični federal Avenanti sprožil 
posebne ukrepe in uspel; p re fekt 
Dom pieri, do neke mere prijate lj Slo
vencev, je bil v tem času že odpisan. 
Eden zadnjih njegovih aktov je  bil, 
da je svetoval dr. E. Besednjaku in dr. 
J. Bitežniku, naj zgineta čez mejo (Tr
biž), izroč il jim a je potne liste, d ru
gače ju  čaka konfinacija. Sedej, ki je

ostal, je dočakal najtežje v zadnjem 
letu življen ja 1931." Takšnih in po
dobnih pričevanj je v Juvančičevem 
prispevku in v zgodovinskih v irih na
sploh še veliko.

V svojem dragocenem  delu Pri
morska duhovščina pod  fašizmom  je 
dr. Rudolf Klinec zapisal: "N a jod lič 
nejša osebnost v tej borbi je  bil go
riški nadškof in m etropolit Frančišek 
Borgia Sedej. M ož iskrenosti, pravič
nosti in zakonitosti je  bil nepopisno 
prizadet, ko je videl, kako državna 
oblast, nositeljica avtoritete, grobo 
tepta in uničuje osnovne pravice slo
venskega človeka. Srce mu je krvave
lo, ko je  dobival poročila o zasliše
vanjih in grozodejstvih, ki so jih  fa
šisti počenjali nad slovenskimi in hr
vaškimi duhovniki. Pravtako ga je bo
lelo, ko je spoznal, da ni našel potreb
nega razumevanja, opore in pomoči 
v Vatikanu. Toda ko je šlo za pravice 
in blagor duš, ni nikoli k lonil."

Ta pregled bom o sklenili s poe
zijo. Veličina in življenjska usoda zad
njega goriškega nadškofa slovenske
ga rodu je pobudila marsikaterega 
besednega ustvarjalca, da je  zložil pri
ložnostno ali spominsko pesem. Nava
jam o odlom ke iz nekaterih pomen
ljivejših.

Simon Gregorčič je  svojemu prija
telju ob um estitvi poklon il daljšo pe
sem, ki je  izšla v listu Corica 24. mar
ca 1906, dan pred slovesnostjo v 
goriški stoln ici. Prva k itica se glasi: 
M ož cel na svojem mestu vsakdo 
bodi, preprost, visok zaseda sedež 
naj! /  Mož pravi vedno v časti bo pov- 
sodi /  ne stol možu, mož stolu da si
ja j! Ludvik Z orzu t je napisal pesem 
Goriškemu knezonadškofu in v pod
naslovu pojasnil: Ob birmovanju v Br
dih 12.X. -  19.X.24. vim enu Bricev Lud
vik Zorzut. V njej beremo: Valovijo 
Brda v silno moč: v krščanski jez, /  
Tvoja roka srečo jim  rosi jih  blago

slavlja. /  In šum ijo mlade trte , m ladi 
sveži les, /  M ladi rod - še tvoj - po
božno Te pozdravlja. Ivan Pregelj je 
Sedeja označil za branilca narodove 
usode že v pesmi, ki mu jo  je  posve
til ob um estitv i za nadškofa. Po nje
govi sm rti poudarja v spominski pe
smi podobno misel. Zdaj, ko ga ni 
več, "se pod nami zrušil je  slovenski 
jez". Smrt mučeniškega nadškofa je 
navdihnila tud i Filipa Terčelja, ki se 
v daljšem besedilu spom inja njego
vega slovesnega pogreba: M itre  in 
m itre , vmes karabine, /  pobožna 
m o litev  in tihe k le tv ine , /  jokan je  
zvonov in pesem grobov, /  h inav
ščina skrita in žalost očita... /  Le ene
ga bilo ni v žalnem sprevodu: pesmi 
domače, ki vzeta je rodu, /  pesmi 
pobožne, m olitve slovenske, /  kate
ro je  ljub il vladika Sedej - te ni bilo. /  
Pač! Vzklila je pesem in zrasla m oli
tev, /  ko prišel sprevod je iz mesta 
do mej, /  kjer dviga se cesta na Sve
to Goro! /... /  Zvonovi so plakali, srca 
drhtela, /  bridko je jokala cela deže
la /  in solzno je b ilo  slovensko oko. 
Terčeljeva pesem Zadnji ilirski metro
p o lit  je  b ila ob jav ljena v že om e
njenem  ž iv ljen jep isu , ki je  izšel v 
Zagrebu 1971. Petdesetletnici nad
škofove sm rti je  posvečen sonet 
Ljubke Šorli (Koledar G M D  za leto 
1982). Tudi tu  so v o d iln a  m ise l 
nadškofove odlike in njegovo žrtvo 
vanje. Bil nam dan je od Boga, vla
d ik a ,/ mož pogum nih misli in dejanj. 
/...  /  Veroval je  v moč duha, v pravi
co, /  s Kristusom razžaljen in pon i
žan.

V tem prispevku navedeni in še 
drugi pisci, zgodovinarji in pesniki so 
pri nadškofu Sedeju poudarja li nje
gove plem enite lastnosti in zasluge, 
predvsem  pa v e lič in o  n jegovega 
duha. Takšnega se spom injam o tud i 
ob letošnji sedemdesetletnici.
— — KONEC

PODELITEV 
ŠTIPENDIJ SKLADA 
DORCESARDOČ

Sklad Dorče Sardoč bo tud i letos 
podelil štipendije za šolsko leto 2001 /  
2002. Slovesna podelitev bo 30. t.m. 
v prostorih Občinske knjižnice v Na
brežini s pričetkom ob 18.30.

Na osnovi prejetih prošenj (skupno 
27) je upravni odbor Sklada dodelil 11 
štipendij v skupni vrednosti 25 m ilijo
nov lir. Letošnji prejemniki so: Jadranka 
Santi (doktorirala je v matematiki na 
tržaški univerzi in obiskuje specializa- 
cijsko šolo za poučevanje na srednjih 
šolah), Katja Batistič (redna študentka 
na Pedagoški fakulteti v Ljubljani), Cri- 
stina Besenšek (redna študentka psiho
logije na Pedagoški fakulteti v Ljublja
ni ), Lucija Danielis (redna študentka na 
tržaški univerzi), Erika Hrovatin (redna 
študentka na goriški fakuteti za diplo
matske mednarodne vede), M itja Ste
fančič (redno vpisan na univerzi v Es- 
sexu-Anglija za družboslovno in lingvi
stično smer), Ivan Zidarič (redni štu
dent na fakulteti gradbenega inženir
stva v Trstu), Denis De V ito (učenec 1. 
razreda zavoda za slovensko izobraže
vanje v Špetru) in trije učenci 5. razre
da zavoda za slovensko izobraževanje 
v Špetru: Jacopo Crucil, Marta Dorgna- 
ch in Marta Giro.

OBVESTILA
PRIMORSKA POJE2002. ZSKD, ZSKP 

Gorica, ZCPZTrst, ZPZP sporočajo, da 
bo Primorska poje 2002 potekala od 
marca do aprila. Prijavnice so na raz
po lago na sedežih organ izatorjev. 
Zbori naj oddajo prijave do 22.12.

ZA K0NECXVI. FVM 
CVITK0VIC IN 
“TRDNJAVA EVROPA”

Po dveh uvodnih večerih XVI. Film 
Video M onitorja , vsakoletnega film 
skega pregleda v organizaciji Kinoa- 
teljeja, bo v četrtek, 29. tm .,  ob 20.45 
v kinodvorani V itto ria  na Travniku v 
Gorici poseben večer. Predstaviljen 
bo V ideoGong, čezmejni laboratorij 
svobodnega videa s selekcijo petih 
del iz držav nekdanje Jugoslavije in 
dežele F-Jk. Sledila bo podelitev Na
grade Darko Bratina. Poklon viziji. Le
tos jo  bo prejel Jan Cvitkovič, avtor 
film a Kruh in mleko, ki je na Bene
škem festivalu prejel leva prihodno
sti. C v itko v ič  bo nagrado d v ig n il 
osebno, na ekranu pa se bo zavrtel 
kratki film  po njegovem scenariju, 
Rop stoletja, ki ga je v produkciji lju 
bljanske A g rft in Rtv Slovenija leta 
1998 posnela Urška Kos. Sledila bo 
projekcija celovečernega filma Trdnja
va Evropa Želim irja Žilnika, po litične
ga disidenta tako v socialističnem kot 
v donedavnem Miloševičevem reži
mu. Film, ki je bil posnet na obm očju 
državne meje med Trstom in Gorico, 
še ni bil prikazan na Goriškem. Igra- 
no-dokum entarni film  pripoveduje o 
prebežnikih, ki potujejo proti sodob
ni "trdn jav i Evropi", ki jo  nadzorujejo 
stroga pravila o priseljevanju. V teh 
dneh predstavljajo film  tudi v Beogra
du, M ilanu  in na D una ju . G lavna 
tema pretresljivega film a je trgovanje 
s človeškimi sanjami in iluzijam i, kar 
je eden na jbo lj obsojanja vrednih 
pojavov na prelomu stoletja.

Vstop na osrednji večer XVI. FVM 
je prost. Pridite!

VEČER POSVEČEN 
PISATELJU DANILU 
LOKARJU

Za uvod v Pilonov mesec bodo v 
Lavričevi knjižnici v Ajdovščini (Cesta 
IV. prekomorske brigade 1) pripravili 
v ponedeljek, 3. decembra, ob 18.30 
pogovor o Pilonovem sodobniku in pri
ja te lju pisatelju Danilu Lokarju. Sode
lovali bodo Tone Pavček kot urednik, 
s katerim je Lokar veliko sodeloval, ter 
Lokarjevi nečaki: Jurij Gustinčič, Aleš 
Lokar in Vanja Lokar. Pogovor bo vodi
la Ivana Slamič, ravnateljica osnovne 
šole Danilo Lokar v Ajdovščini.

Pisatelj Danilo Lokar se je rodil v 
Ajdovščini 1.1892, umrl je 1.1989, star 
torej 97 let. Na Dunaju je 1.1917 končal 
medicino, od I. 1925 je bil zdravnik v 
Ajdovščini. Domačini se še vedno spo
m in ja jo raznih prigod iz njegovega 
zdravniškega in zasebnega življenja. 
Po upokojitvi 1.1951 seje popolnoma 
posvetil pisateljevanju in 1.1959 dobil 
tudi Prešernovo nagrado.

Najpomembnejša tema Lokarjeve 
novelistike so upodobitve iz Vipavske 
doline, okoliških vipavskih gričev in 
Gore. Nekaj najbolj znanih del: Po
doba dečka, Sodni dan na vasi, Leto 
osemnajsto, Srnjaček, Dva umetnika, 
Silvan, Timove igre, Dom je  jezik, Ro
dovi, Burja pred tišino, Samogovorni- 
ki itd.

Jurij Gustinčič, znani slovenski no
vinar in komentator, je sin Anice Lo
kar, Danilove sestre. Aleš in Vanja sta 
se rodila v Ajdovščini, še mlada sta šla 
v Trst. Aleš Lokarje ekonomist in pu
blicist; kot univ. profesor predava na 
več italijanskih univerzah. Vanja Lokar 
je znan tržaški podjetnik.

SVETOZAR KRIŽAJ V 
PIL0N0VJ ̂ GALERIJI 
V AJDOVŠČINI

V Pilonovi galeriji v Ajdovščini je 
odprta razstava del domačega arhitek
ta Švetozarja Križaja s pomenljivim na
slovom Spomin in opomin.

Rojen v Ajdovščini leta 1921, umrl 
pa leta 1996, je bil arhitekturni ust
varjalec, katerega delo so zaznamovali 
študij pri slovitem Jožefu Plečniku, 
mladostno ustvarjanje pri O tonu Ju- 
govcu in prijateljevanje z Edvardom 
Ravnikarjem. Po maturi na gimnaziji v 
Gorici I. 1940 se je še istega leta vpi
sal na univerzo v Padovi. Leto kasneje 
je študij nadaljeval v Bologni, odkoder 
je septembra 1943 ob kapitulaciji Ita
lije odšel v partizane. Po vojni je na
daljeval študij pri Plečniku. Že med štu
dijem je bil soustanovitelj skupine arhi
tektov, imenovane Bunker. Ukvarjali so 
se z načrtovanjem in oblikovanjem in- 
terierjev, kot so bili likalnik Elma, tele
fon Iskra itd. Med drug im i pomem
bnejšimi naročili, ki jih je uresničil kot 
samostojni arhitekt, so Kinodvorana v 
Ajdovščini, preureditev hotela Slon v 
Ljubljani, ureditev Pilonove galerije v 
Ajdovščini, oblikovanje Opatove kape
le v Stični itd. Za svoja dela je prejel 
več domačih in mednarodnih priznanj. 
Ob otvoritvi razstave so izdali prilož
nostni zapis v obliki kataloga, avtorja 
arhitekta Tomaža Brateta. O  umetni
ških stremljenjih Svetozarja Križaja je 
zapisal, "da je Križajeva arhitektura 
praviloma vstopala v prostor, zazna
movan s preteklostjo, v okolja, ki jih  je 
arhitekt razumel kot dediščino, katero 
je potrebno podajati zanamcem".

Razstava bo odprta do 7. decembra.

X A DSKOFU SEDEJ U

ODLIČEN 
PASTIR IN 
VODITELJ 
ŠTIRIH 
NARODOV

r

V Novi Gorici so v nedeljo, 25. t.m., 
z mašo, ki jo  je daroval koprski škof 
Metod Pirih in z blagoslovom doprsne
ga kipa počastili goriškega nadškofa 
in metropolita dr. Frančiška B. Sedeja 
ob 70-letnici njegove smrti. Službe bo
žje se je udeležilo veliko število verni
kov iz Nove Gorice in okolice, in nekaj 
tudi iz Gorice. Med udeleženci je  bil 
tudi vikar za Slovence v goriški nadško
fiji msgr. Oskar Simčič.

V pridigi je  koprski škof poudaril, 
"da je bil nadškof Sedej odličen pastir 
in voditelj Slovencev, Italijanov, Furla
nov in Nemcev, mož globoke in preu
darne misli, ki je z govorjeno in pisa
no besedo neutrudno oznanjal resni
co: s svojo iniciativnostjo, odločnostjo, 
vztrajnostjo in neustrašenostjo je iz
stopal iz življenja svojega časa in nas 
še sedaj s svojim pokončnim in krepo
stnim zgledom ter s številnimi spisi in 
publikacijami vabi, naj ga posnemamo
v močni veri, v ljubezni do Boga, do 
bližnjega in do svojega naroda. Nad
škof Sedej je bil nadarjen in izredno 
marljiv. Znal je deset jezikov. In ker je 
imel sam izredno veliko znanja o Bogu 
in o človeku in se je celo življenje po
glabljal v Kristusovo skrivnost, je  znal 
ljudem svojega časa dajati pravilne u- 
smeritve ter prenašati Kristusov nauk 
na pojave v literaturi, politiki, filozofi
ji, šolstvu in pri vzgojnem delu mladi
ne in odraslih. Bil je pravičen in goreč 
pastir vernikom slovenske in italijan
ske, pa furlanske in nemške narodno
sti in ena najuglednejših osebnosti na 
goriškem škofovskem sedežu v 250 
letih, odkar obstaja goriška nadškofija.

Veliko je napravil za svoje vernike 
in v letih 1908-1912 pozidal malo se
menišče. Leta 1923 je  ustanovil Gori
ško M ohorjevo družbo."

Po maši je škof Pirih blagoslovil 
doprsni kip nadškofa Sedeja, ki so ga 
postavili na majhni vzpetini pred cer
kvijo Kristusa Odrešenika. Obeležje je 
delo kiparja Evgena Guština iz Brezni- 
ce na Gorenjskem, ki se je slovesnosti 
tudi udeležil. Ob 70-letnici smrti nad
škofa Sedeja je v nedeljo, 25. t.m., v 
župnijski cerkvi v Cerknem, nadškofo
vem rojstnem kraju, imel mašo kopr
ski pomožni škof dr. Jurij Bizjak. Iste
ga dne je koprski pomožni škof bla
goslovil obnovljeno župnišče v Ota- 
ležu nad Cerknim. Spomin na goriške
ga nadškofa bodo 2. decembra z mašo 
počastili tudi v baziliki na Sveti gori, 
kjer je msgr. Sedej pokopan.
 ..... M.
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PET USTVARJALCEV V K R A J U SAN DAN IE L E

SLOVENSKA RAZSTAVA
V FURLANIJI

DESETA I Z V ED B A RAZSTAVE KAMEN.

JANEZ POVSE

Prejšnji teden je prišlo v kra
ju San Daniele v Furlaniji do za
nimivega in vsekakor pomemb
nega kulturnega dogodka. V 
kulturnem krožku "II Colle" je bi
la odprta likovna razstava petih 
slovenskih ustvarjalcev. Priredi
telj je ob tej priložnosti poskrbel 
za pestro pahljačo razstavljal- 
cev, saj vsakdo med njimi pre
more drugačno izvorno zgod
bo. Tamara Burmicky-Tayaseje 
rodila v M ariboru, dolga leta ži
vela v Venezueli in sedaj biva v 
Ljubljani. Ivan Stojan Rutar se je 
rodil v Gorici, se kasneje pre
maknil v Tolmin in slednjič v Ko
per. Teo Tavželj je rojen v Ljublja
ni, sedaj pa živi v Portorožu. 
Franko Žerjal se je rodil v Trstu 
in živi v Gorici, kjer je bil rojen 
najmlajši med naštetimi ustvar
jalci, Ivan Žerjal.

V zares prijetnem  vzdušju 
krožka "11 Coile" je peterico ust
varjalcev predstavil znani likov

ni poznavalec Joško Vetrih, ki je 
izčrpno in zgoščeno orisal te
meljno zamisel razstave kakor 
tudi vsakega ustvarjalca pose
bej. Prav gotovo mu gre zaslu
ga, da so med seboj tako različ
ni likovniki pred zbranim občin
stvom toliko bolj plastično zaži
veli. In res so v tem smislu vsi 
navzoči lahko občudovali preta
njeno nežno risbo Tamare Bur- 
micky-Tayje, ki zvesto odkriva 
lepote narave in še posebej poe
zijo cvetja znotraj nje. Ivan Sto
jan Rutar se je predstavil z barv
no prijetnim i podobami hiš in 
poslopij iz panorame primorske 
ga mesta, pri čemer je še pose
bej izpostavil mehkobo, ceplje
no na vsekakor mogočne arhi
tektonske zarise. Teo Tavželj v 
svojih stvaritvah proučuje ča
robno moč svetlobe, ki ni zgolj 
zunanje zabeležena, ampak go
vori o toplin i umirjenega in me
stoma čudežnega pogleda na 
človeka ter predvsem na nara
vo in svet v celoti. Franko Žer

jal je  učinkovito nanizal ubrano 
vrsto svojih močnih modrih plo
skev, ki izžarevajo veliko notra
njo energijo, govorijo o skrivno
stnem zvenenju bivanja, o ne
skončni moči tega bivanja ter 

' o posebni lepoti, izhajajoči iz 
nikdar do kraja razkritih počel 
našega obstajanja. In slednjič je 
Ivan Žerjal v duhu mladostne- 

i  ga odkrivanja novega slikarske
ga izraza presenetil predvsem 
s četverno kompozicijo napetih 
barvnih ravnotežij, ki se uokvir- 

! ja jo  v izrez in velikost razgled
nice, vseskozi s sporočilom, ki 
pripoveduje o neugnanosti živ
ljenjskega diha, ukročenega v 
trden prijem misli.

Na vsak način gre za zelo le
po razstavo in pomenljivo nav
zočnost slovenske likovne ust
varjalnosti v Furlaniji, pri čemer 
se kar sama razpira dragocena 
možnost, da bi namreč s tovrst
nim i stiki ali celo izmenjavami 
veljalo prav gotovo nadaljevati.

V E L I K  I Sl ’ EII ZNAM' .  K NJ I Ž N E  Z B I R K E  ZAL OŽB E M L A D I N S K A  KNJIGA

ŽE TRISTOTI “KONDOR 
JE MED NAMI!

Založba Mladinska knjiga je 
sredi novembra v zbirki Kondor, 
ki letos praznuje 45 let obstoja, 
izdala že 300. knjigo, kar je več 
kot izjemen dosežek. Gotovo ni 
naključje, da je kot tristota knji
ga izšla zbirka pesmi slovenske
ga pesnika Milana Jesiha s pre
prostim, a zgovornim naslovom 
Verzi. Odločitev za Jesihove pe
smi je bila več kot pravilna tudi 
zato, ker smo tik pred zaključ
kom redakcije zvedeli, da je M i
lan Jesih letošnji nagrajenec Jen
kove nagrade. To nagrado vsaki 
dve leti podeljuje Društvo slo
venskih pisateljev za najboljšo 
zbirko pesmi minulih dveh let 
na Slovenskem. V ponedeljek, 
26. t.m., so Jenkovo nagrado iz
ročili M ilanu Jesihu za zbirko 
pesmi z naslovom Jambi.

Aleš Berger, urednik odlične 
zbirke Kondor, ki jo  cenijo tako 
dijaki kot študenti in raziskoval
ci, predvsem pa ljubitelji lepo
slovja, saj ponuja poleg klasič
nih literarnih, domačih in tujih, 
del tudi izvrstne pripomočke za 
poglobitev posameznega dela 
in avtorja, je z avtorji in preva
jalci predstavil v knjigarni Kon
zorcij nove knjige v zbirki, in si
cer izbrane pesmi Jeana de la 
Fontaina s citatnim  naslovom E- 
nim v prid in drugim vkvar, Huai- 
rapamuške ekvadorskega pisa
telja Jorgeja Icaze, Pisma sloven
skih književnikov o književnosti, 
ki jih je zbral in uredil Marjan 
Dolgan, ter že omenjeno 300. 
knjigo v zbirk i Kondor, izbor 
poezije Milana Jesiha z naslo
vom Verzi.

Urednik zbirke Kondorje po 
poročanju Slovenske tiskovne 
agencije knjigo Milana Jesiha 
na pot med bralce na predsta
vitvi, 15. t.m., pospremil z be
sedami, da je sicer zakladnica 
pretekle slovenske lite ra ture  
izčrpana, na drugi strani pa na 
po d ro č ju  slovenske kn jižev
nosti že zorijo novi klasi. V tej 
knjigi z univerzalnim, a vendar 
doslednim naslovom, je zajetih

30 pesniških let Milana Jesiha. 
Pesnik pa je zase dejal, da je sam 
del Kondorja, saj gaje spremljal 
v mladih letih, in da je pri pisa
nju "kolikor pretenciozen, toliko 
pošten, pa še dobro se sliši." Pe
ter Kolšek, ki je izbral pesmi in 
za knjigo tudi napisal spremno 
besedilo, ga je označil kot enega 
največjih m ojstrov slovenske 
pesniške besede. V knjigo pa je 
uvrščen še seznam vseh 300 
pesniških izdaj zbirke Kondor, 
vse od grških in rimskih klasikov, 
slovenskih literarnih ustvarjal
cev, do velikih imen svetovne 
književnosti. Aleš Berger je na 
predstavitvi tudi upravičeno s 
ponosom povedal, da so v zbir
ki Kondor že bili objavljeni sko
raj vsi slovenski klasiki naše knji
ževnosti.

Knjiga Huairapamuške, Sino
vi vetra, ekvadorskega pisatelja 
Jorgeja Icaze (1906-1978), ki jo 
je prevedla in ji tudi spremno be
sedilo napisala Barbara Pregelj, 
je roman iz pisateljevega zrele
ga ustvarjalnega obdobja, v njej 
pa s poudarjenim  realizmom 
prikazuje spreminjanje indijan
ske skupnosti pod pritiskom fev
dalnih interesov. Spremna bese
da h knjigi pa skuša pojasniti 
širši zgodovinskokulturni okvir 
dela in obravnava specifično, re
gionalno tematiko okolja, v kate
rem se roman dogaja. Poleg te
ga v knjigi lahko najdemo slovar
ček latinskoameriških izrazov.

Marjan Dolgan, ki je zbral, u- 
redil in napisal spremno besedo 
h knjigi Pisma slovenskih književ
nikov o književnosti, je na pred
stavitvi poudaril, da so mnoga 
pisma iz knjige tokrat prvič ob
javljena in presvetlijo slovensko 
književnost z drugega zornega 
kota. Naši književniki namreč 
razlagajo svoje literarne načrte, 
se odzivajo na literarno življe
nje, polemizirajo in kritizirajo o 
delih drugih avtorjev in o kultur
nem prostoru. Hkrati so pisma 
zanimivi pobliski v dobo, v ka
teri so nastala, saj se je pri mno

gih avtorjih začela širiti zavest o 
književnosti kot o estetskem po
javu. Prav gotovo pa bo ta knji
ga zanimiva predvsem za vse ti
ste bralce, ki se sami sicer poklic
no ne ukvarjajo s proučevanjem 
književnosti, a bi radi vseeno 
vedeli, kako so slovenski pisa
te lji in pesniki gledali nanjo, 
kako so se odločali za slog, za 
literarne zvrsti in seveda tudi to, 
kaj so o svojem in delu drugih 
mislili. V knjigo Pisma sloven
skih književnikov o književnosti 
so zajeti pisatelji iz obdobja od 
razsvetljenstva do še živih ust
varjalcev, naših sodobnikov.

Marija Javoršek, prevajalka 
knjige Enim v p rid  in drugim v 
kvar, in Jan Jona Javoršek, avtor 
spremne besede in opom b v 
knjigi, sta opozorila, da je knji
ga prvi svobodni obsežnejši 
prevod La Fontainovih basni. 
Francoz Jean de la Fontaine 
(1621-1695) sicer sodi v ozek 
krog avtorjev, ki se niso uvrstili 
le v kulturni spomin svojega na- 

‘ roda in jezika. Danes ga po sve
tu poznamo kot pisca klasici- 

i stičnih basni v verzih, v katerih 
razgibanemu dogodku sledi ne
dvoumen, včasih malo zbadljiv 
nauk. Sicer pa v knjigi ne gre le 
za prizore iz živalskega sveta, 
ampak so junaki njegovih pri
povedi tud i ljud je  iz na jraz
ličnejših stanov.

Seveda bo Založba M ladin
ska knjiga še naprej skrbela, da 
bodo občasno "kondorji" pri
leteli med nas, zveste bralce, ki 
to zbirko cenimo predvsem za
radi izjemno dragocenega apa
rata, ki ga vsaka knjiga nosi s 
seboj, saj vsako knjigo v tej zbir
ki spremlja poglobljena študi
ja, ki tako pisatelja kot delo 
uvršča v prostor in čas, večkrat 
pa ga tudi prvič predstavlja slo
venskemu bralcu. Prav zaradi 
tega je Kondor ena najbolj ce
njenih knjižnih zbirk na Sloven
skem in ima veliko privržencev 
tudi pri nas.

| UP

KORAK DO STALNE 
RAZSTAVE JE KRATEK...

M A T JA Ž  RUSTJA

Nabrežinska godba na piha
la pod vodstvom Sergia Gratto- 
na je  z veselim i koračnicam i 
pozdravila številno publiko, ki 
je pred Grudnovo hišo v Nabre
žini sledila slovesni otvoritvi raz
stave Kamen... Kar nekaj ugled
nih gostov je še odločneje pod
črtalo pomen razstave, ki se le
tos predstavlja obiskovalcem v 
razkošni obleki skoraj 70-ih raz- 
stavljalcev iz naše dežele in Slo
venije.

Pobudo si je leta 1992 zami
slilo domače društvo Igo Gru
den, ki je  s tedanjim predsed
nikom Nevenkom Grudnom pr
vo verjelo v potrebo po prosto
ru, kjer bi kamen, simbol naše 
identitete in umetnosti, dobil 
pravo mesto. Uspeh je bil po- 
budi zapisan v genih, tako da 
sta se ovrednotenje naše dedi
ščine in ljubezen do kraškega 
kamna širila iz leta v leto in bo
gatila razstavo. Prostor, kjer se 
beli apnenec prilega naravi, je 
spoznal, da je pobuda nenado
mestljivo srečanje umetnosti in 
ljudi. Danes lahko to trdno za
govarjamo, saj je iz leta v leto 
pobuda živo rasla, tako da raz
stavlja letos kar dvajset umet
nikov iz Slovenije. O čitno raz
stava ne postavlja na ogled le 
lepote Krasa, pač pa postaja 
tudi zanimiva priložnost za na
vezavo novih stikov z bližnjim i 
stvarnostmi, še najbolj pa pod
pira iskanje skritih poti umetno
sti in šepetanja ljudem ob meji. 
Spet nas bo torej razstava nago
vorila in vsestransko obogatila 
naše življenje.

Po uvodnih besedah pred
stavnice društva Maje Lapornik

FO TO  K KO M A

Pelikan je župan Marino Vocci 
izpostavil zmagovito zamisel, ki 
se je po desetih letih globoko 
zakoreninila v teritorij. Tudi pri
sotnost umetnikov iz vseh so
sednjih občin dokazuje, da se 
zmagovite zamisli visoko obre
stujejo. Korak do stalne razsta
ve o našem kamnu je torej kra
tek, posebno če si zamislimo 
stalno muzejsko zbirko v Grud
novi hiši, kjer je pobuda doma, 
je dejal župan in dodal predlog
o preureditvi stavbe na glav
nem vaškem trgu. V stavbi, kjer 
so nekoč delovale domače or
ganizacije in je danes v zaskrb
ljujočem stanju, bi končno do
bila pravo mesto vsa vaška dru
štva in bi tako resnično zaživel 
center kulture in sožitja.

Podžupanja in odbornica za 
kulturo Mariza Škerk Kosmina 
je uokvirila pobudo predvsem 
v vsestransko koristni forum  u- 
metnikov, ki jim  v našem pro
storu nedvomno prim anjkuje 
primernih pobud in razstavnih 
prostorov. Kamen zasluži večjo 
odmevnost, saj na videz hlad
na snov dobi v umetnikovih ro
kah moč in toplino, ki nam go
vori o naši zemlji.

Razstavo je odprl Ivan Maru
šič, duša in gonilna sila projek
ta. V prostorih, kjer se je z Grud
nom rojevala tudi ljubezen do 
Krasa, je v dveh nadstropjih na 
ogled razkošna razstava, ki člo
veka prevzame. Kamniti izdelki, 
uporabni predmeti in zanimivi 
okraski za naše domove priprav
ljajo pot zahtevnejšim umetni
škim delom, ki nas po plastično
sti in ekspresivnosti večkrat pre
senetijo. Se mešana tehnika ka
mna in drugih materialov (lesa, 
železa...) pospremi obiskovalca 
v svet, ki ga ni poznal, pa mu je 
vredno posvetiti več pozorno
sti in prostora v domači hiši. Raz
stavo dopolnjuje prikaz orodja 
in raznih tehnik kamnarske obr
ti, vezna besedila pa zaključuje
jo  razstavo v celoto. O  pomenu 
in smislu razstave Kamen... uči 
tudi bogata publikacija (pred
stavili so jo v soboto, 24. novem
bra, v Grudnovi hiši) z naslo
vom Kamen 1992-2001.

Razstava Kamen... bo na og
led vse do nedelje, 9. decembra, 
ob delavnikih od 17. do 20. ure, 
ob praznikih in nedeljah pa od
10. do 12. in od 15. do 20. ure.

POSEBNA K Y I I < ; \  O SVETNI ŠKI M PODOBI CAH

PER VISIBILIA AD INVISIBILIA
Per visibilia ad invisi- 

bilia. Cvetovi, rastline in 
drevesa na svetniških  
podobicah je naslov svo
jevrstne in zanimive knji
ge, ki sta jo uredili Liubi- 
na Debeni in Liliana Mla
kar. Avtorici sta v njej po
vzeli rezultate večletne
ga raziskovanja svetniš
kih podobic, pozornost 
pa sta usm erili p red
vsem na rastlinske vr
ste, ki nastopajo na teh 
podobicah bodisi kot 
atribut upodobljenega 
svetnika bodisi kot ok
rasek, ki s svojo prepro
sto lepoto "hvali Stvar
nika", kot je v uvodu na
glasil škofov tajn ik don 
Michele Centomo. Knji
ga obsega nekaj več kot sto o- 
semdeset strani, na katerih je 
kataloško obdelanih osemino
semdeset rastlin iz m editeran
skega in (pred (alpskega sveta, 
spremlja pa jih  nad tristo po
dobic iz 17. vse do 20. stoletja, ki 
prihajajo iz goriških javnih in za
sebnih zbirk, nekaj pa tudi iz slo
venskega Narodnega muzeja.

Na poljuden in vsem dosto
pen način sta avtorici predsta
vili značilnosti vsakega cveta, 
rastline ali drevesa, predvsem 
pa sta izpostavili njihov simbo
ličen pomen, tako kot se je ta

M a ti ua s ve ti ~c>n p r i  U t ir i t i .

Podob ica  svetogorske Mate re 
bož je  z vencem  v r t n i c  in  v i jo l i c  

(M a r i j in a  s im bo la ) ,  t r o b e n t ic  
(s im b o l  u te lešen ja )  in  s p om in č ic .

izoblikoval v an tični in pred
vsem krščanski tradiciji. Avtori
ci nam ponovno predočita skrit 
pomen teh zemeljskih plodov, 
ki je bil našim prednikom  go
tovo bolj domač, saj so živeli v 
neposrednejšem stiku z nara
vo, medtem ko je danes ta raz
sežnost zanem arjena zaradi 
sekularizacije družbe in znan- 
stvenotehnološkega napredka, 
ki je naravi odtrgal tančico skri

vnosti. Vsekakor nam je 
simbolika nekaterih rastlin, 
kot so lahko ž ito  ali trta , 
vrtnica ali jabolko, še ved
no vsaj p rib ilžno  znana, 
zanimivejše je zato branje 
ravno tako vsakdanjih plo
dov, za katere sploh ne slu
tim o večplastne pomenske 
razsežnosti. Tak prim er je, 
recimo, jagoda: sadež brez 
peščišča in bodic je simbol 
poštenosti, bel cvet Kristu
sovega utelešenja, pet cvet
nih listov Kristusovih ran, 
troperesni listi pa sv. Troji
ce, rdeč sadež spominja na 
pasijon in kri mučencev, 
ker raste jagoda ob tleh in v 
senci je tudi podoba poniž
nega in meditativnega živ
ljenja. Skratka knjiga nam 
nudi ključ za razumevanje 

drugačne govorice, ki je nasta
la, ker je človek v barvah, ob
likah, vonju rastlinskega sveta 
odkrival g loboko sozvočje z la
stnim življenjem.

Ob izidu knjige (založba B&V,
50.000 lir) sta avtorici posta
vili tud i razstavo istih podobic 
v cerkvi sv. Karla v Semeniški 
ulici v G oric i. Vstop je prost, 
na ogled pa je do 2. decembra 
po tem le urniku: torek-petek 
10.30-12.00, 16.30-18.00, ne
delja 15.30-18.00.
---------------------------- SQ
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NA RAZPOLAGO 
SO SLOVENSKI 

OBRAZCI
Tudi naTržaškem je v polnem 

teku razdeljevanje slovenskih 
popisnih obrazcev za letošnje 
ijudsko štetje. Razdeljevanje je 
steklo, potem ko je sredi prejš
njega tedna državni statistični 
zavod Istat dal natisniti obraz
ce za popis prebivalstva in za 
popis dejavnosti v slovenskem 
jeziku in potem ko so se v četr
tek, 22. novembra, župani ne
katerih  oko lišk ih  slovenskih 
občin tržaške in goriške pokra
jine sestali na sedežu Kraške 
gorske skupnosti v Sesljanu. 
Sestanka županov se je udele
žila tud i deželna ravnateljica 
Istat-a za Furlanijo-Julijsko kra
jino  dr. M aria Pazzano.

Po četrtkovem sestanku so 
v okoliških, pa tudi v tržaški ob
čini, popisovalci zopet šli na do
move in delili družinam obraz
ce v slovenščini. Delijo jih  vsem 
tistim , ki niso želeli izpolniti ita
lijanskega obrazca oz. sloven
skega pomagala, so ga zavrnili

ozirom a ga niso oddali. Kdor 
je izpolnil italijanski obrazec oz. 
slovensko pomagalo, želi pa se
daj izpoln iti slovenski obrazec, 
mora iti ponj na pristojni statisti
čni urad svoje občine. V vsa
kem primeru pa je treba odstra
niti oz. uničiti že prejete obrazce 
v italijanskem jeziku. Sicer raz
deljevanje slovenskih obrazcev, 
kot kaže, poteka pospešeno, 
pristo jn i organi pa tud i zago
tavljajo, da ni nobene skrbi gle
de rokov oddaje, saj so bili le
ti podaljšani. Obrazce, ki med 
drugim  v skladu s pravili o va
rovanju zasebnih podatkov za
gotavljajo anonimnost, vrnemo 
popisovalcem: sicer med sle
dn jim i zadnje dni vlada kar ve
liko nezadovoljstvo, saj vsaj za 
zdaj ni predvideno, da bodo za 
to dodatno delo prejeli tudi us
trezno višje plačilo. Obrazci so 
na voljo tudi pri pristojnih statis
tičnih uradih posameznih občin.

S O G L A S N O  SPREJETA V D E V IN U

KONGRESA SSk: 
RESOLUCIJA

Na koncu pokrajinskega kon
gresa Slovenske skupnosti 17. 
novembra v Devinu so delega
ti soglasno sprejeli resolucijo, ki 
se glasi takole:

"Pokrajinski kongres:
- smatra, da je zajamčeno zas
topstvo v javnih upravah in orga
nih neodtujljiva pravica vsake je
zikovne manjšine. SSk mora za

to vztrajati pri tej zahtevi in v ta 
namen napeti vse svoje sile za 
dosego tega življenjskega cilja.
- Obvezuje stranko in zlasti nje
ne izvoljene predstavnike, da se 
končno uveljavi splošna upora
ba slovenskega jezika za enako 
človečansko dostojanstvo med 
tu živečimi ljudm i."

P R A Z N IK  M ARIJE O D  ZD R A V JA

BITI BLIZU TISTIM, 
KI TRPIJO

Tržačani zelo občutijo praznik Matere Božje zdravja 
oz. Marije od zdravja. Ob tem prazniku se v cerkvi sv. Ma
rije Velike od jutra do večera obhajajo maše, ki so izred
no množično obiskane. Tako je bilo tudi letos, ko je praznik 
padel na sredo, 21. t.m.

Kljub om ejitvam  v okviru 
vrha Srednjeevropske pobude, 
ki se je začenjal ravno tisti dan, 
je cerkev sv. M arije Velike na
polnila množica vernikov. V ve
likem številu so prišli tudi slo
venski verniki k maši, na kate
ro je vabilo Slovensko pastoral
no središče in ki jo  je popold
ne ob 16. u ri daroval msgr. 
Stanko Zorko ob 55-letnici svo
jega mašniškega posvečenja. 
O b msgr. Zorku sta somaševa- 
la še vodja pastoralnega sredi
šča msgr. Marij Gerdol in p. Raf
ko Ropret, pel pa je Združeni 
zbor Zveze cerkvenih pevskih 
zborov, ki je pod vodstvom Edi
ja Raceta in ob orgelski sprem
ljavi Dine Slama poskrbel tudi, 
da so obred spremljale tudi ne
katere priljubljene ljudske Ma
rijine in mašne pesmi.

Msgr. Zorko se je v svoji pri
digi zaustavil pri pomenu tele
snega in duševnega trpljenja, 
ki se mu človek ne more izo
gniti, saj ga, predvsem telesno, 
prej ali slej do le ti. Pri telesnem

trpljen ju ostajamo z leti vedno 
bolj potrebni pomoči drugih in 
zelo pom em bno je, da tistim , 
ki nam pomagajo, znamo biti 
hvaležni. M ati Božja razume 
naše trpljenje, saj ga je svojčas 
sama izkusila, zato ima kristjan 
popo lno zaupanje vanjo, da 
mu bo blizu s priprošnjo Jezu
su za pomoč, saj njena prošnja 
ima izredno moč. Zato se ver
ni kristjani obračajo nanjo z 
m o litv ijo  (msgr. Zorko je  tu 
poudaril predvsem pomen la- 
vretanskih lita n ij)  in čeprav 
n jihove prošnje niso vedno 
uslišane, so vedno deležni to 
lažbe. Pri tem je msgr. Zorko 
poudaril, da m oramo b iti tudi 
blizu ljudem, ki trp ijo , in imeti 
zanje besedo to lažbe. To je 
pomem bno predvsem danes, 
ko družine niso več tako števi
lne kot nekoč in zato ne m o
rejo skrbeti za svoje ostarele 
člane. Slednji imajo sicer na vo
ljo lepo urejene posebne do
move, a to niso pravi domovi, 
je  še dejal msgr. Stanko Zorko.

ADVENTNA KATEHEZA
V TRŽAŠKI ŠKOFIJI

V kratkem se bo v tržaški 
škofiji začela adventna katehe- 
za. Pobudo zanjo je  dal škof 
Evgen Ravignani, ki je  o tem 
spregovoril župnikom  že 11. 
oktobra letos, skupaj s katehe- 
zama v postnem in velikonoč
nem času v letu 2002 pa bo slu
žila kot priprava na Drugo cer
kveno zborovanje tržaške ško
fije, ki bo oktobra 2003. Ško
fova želja je g lob lja zavest o 
verovanju kristjana v Cerkev. V 
ta namen je  zaprosil dva do
centa M edškofijske teološke 
šole, Antona Bortuzza in Etto- 
reja Malnatija, ki sta pripravila 
nekaj osnutkov za biblično in 
teološko-pastoralno pog lob i
tev. Duhovnik G iorg io Carne- 
los pa jih  je dopolnil z nekateri
mi pripomočki za skupno mo
litev. O snutki pridejo v poštev 
na srečanjih v župniji, na krajih 
srečan[ in za cerkvena zdru 
ženja. Štirje osnutki (eden za 
vsako adventno nedeljo) vse
bujejo odlomke iz stare zave
ze z b ibličnim  razmišljanjem, 
teološko-pastoralno razlago in 
m olitve. Prvi osnutek zadeva 
t.i. ob ljubo očakom in se nana
ša na družine in Boga. Drugi 
obravnava starozavezno reši
tev izvoljenega ljudstva iz suž- 
nosti ter pojem božjega ljud
stva. Tretji se dotika oblikova
nja judovskega kraljestva v ob-
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ljubljeni deželi, četrti pa govo
ri o pričakovanju mesije.

Vsako nedeljo bo škof sam, 
med večernicami v stolnici sv. 
Justa, govoril o zgoraj navede
nih temah, katehezo pa bo od
dajala radijska postaja Radio 
Nuova Trieste. Branje nekate
rih odlom kov iz stare zaveze, 
piše škof, prikazuje Božje ljud
stvo kot predpodobo in pripra
vo na Cerkev. V postnem in ve
likonočnem času bo prišlo do 
oblikovanja drugih osnutkov, 
ki bodo predstavili nekatera 
razmišljanja o Cerkvi sami, kot 
se nam kaže v novi zavezi.

CRTICE V INKA BELICICA
Pri založbi Mladika je izšla no

va publikacija. Gre za zbirko o- 
semnajstih doslej neobjavljenih 
črtic pesnika Vinka Beličiča z na
slovom Zolto-rdeči voziček. Čr
tice so nastale med leti 1986 in 
1988, avtor pa jih je l. 1992 zbral, 
pretipkal v dveh izvodih in jih po
svetil vnukoma Kristen in Gabri
jelu, ki sta tudi protagonista teh 
zgodb. Po zaslugi soproge go
spe Gabrijele in vnukinje Kristen 
jih je zdaj založba M ladika iz
dala ob drugi ob letn ici Beliči- 
čeve smrti. K zbirki črtic Zolto- 
rdeči voziček se bomo še vrnili.

SLOVENEC 
NA ČELU 
SINDIKATA

Pred kratkim je  v Trstu po
tekal prvi pokrajinski kongres 
sindikata UIL-FPL. Gre za no
vonastalo zvezo v okviru vse
državnega s ind ika ta  UIL, ki 
združuje uslužbence v zdrav
stvu in v krajevnih upravah. Na 
kongresu, katerega sta se med 
drugim  udeležila tud i zborn ič
ni predstavnik UIL Luca Visin- 
tin i (ki je  bil nekaj dni zatem 
potrjen na čelu pokrajinskega 
vodstva sindikata) in deželni 
ta jn ik  tega sindikata Luciano 
Bressan, je  bil za pokrajinske
ga ta jn ika  izvo ljen Slovenec 
M arino Kermac, sicer uslužbe
nec občine M ilje . O stali člani 
tajništva pa so Nedda Kupfer- 
sin, Giuseppe Bianco, Alessan- 
dro Nemez, O felia A ltomare in 
llario D ’Ambrosi.

M arino Kermac prihaja si
cer iz Brega saj je večidel živ
ljenja prebil v D o lin i, trenu t
no pa živi v Trstu. Poleg sindi
kalne dejavnosti je  treba om e
niti, da je aktiven v kulturnem  
življenju Slovencev v Ita liji, še 
zlasti kot član raznih pevskih 
zborov. Dejstvo, da se Kermac 
kot Slovenec tud i izpostavlja, 
vsekakor daje njegovi izvolitv i 
za pokrajinskega ta jn ika UIL- 
FPL še dodatno pozitiven po
men, ki ga vsekakor velja poz
draviti.

IN MEMORIAM PROF. JA N EZ A R N E Ž  
BO G O S T  DSI

FRANJO VRČON
V četrtek, 22. t.m ., je  v Ko

pru v visoki starosti 99 let umrl 
časnikar Franjo Vrčon. Rodil 
se je leta 1902 v Dobravljah 
na Vipavskem, nekaj let ob i
skoval učite ljišče in se nato 
ves posvetil delu v taktra tn ih  
hranilnih in km etijskih zadru
gah ter po svojih močeh po
magal, da jih  takratna oblast 
ni povsem zatrla. Aktivno je 
tud i sodeloval v organizaciji 
TIGR in zato bil pod stalnim  
nadzorstvom  fašistične po li
cije. Kot m nogi Prim orci je  bil 
tud i Franjo Vrčon med vojno 
v posebnem  kazenskem ba
ta ljonu, ki je imel svoj sedež v 
Savoni. Tu je  tud i doživel 8. 
september in se z begom izog
nil deportac iji v Nem čijo. Pri
druž il se je NOB na Primor

skem in ob osvoboditvi maja 
1945 prišel kot partizan v Trst. 
Bil je  takoj zaposlen v sloven
skem uredništvu Radia Trst, 
kjer je ostal do upokojitve leta 
1967. V uredništvu Radia Trst 
je  kot časnikar pobliže sprem
ljal povojno dogajanje, od štiri
desetdnevne jugoslovanske ob
lasti, devetletne zavezniške vo
jaške uprave do ponovne vrnit
ve italijanske uprave leta 1954. 
Tedaj se je tud i bistveno spre
menila vloga slovenksih časni
karjev, ki so dejansko postali 
prevajalci in povsem odvisni 
od ita lijanskih kolegov.

Rajnega Franja Vrčona so 
nove razmere seveda m očno 
prizadele, a je vztraja l, saj je 
bil g loboko prepričan, da tak
šno stanje ne bo tra ja lo  v ne

dogled. Ves čas svojega biva
nja v Trstu je tudi pobliže sprem
ljal nastanek in razvijanje slo
venskega demokratičnega živ
ljenja, saj je  sam bil narodnjak 
in po političnem  prepričanju 
dem okrat, kar je v takratnem 
času pom enilo "p lavati pro ti 
toku".

Kolegice in kolegi se ga spo
m in ja jo  kot prijetnega in dru
žabnega sodelavca. Imel je zla
sti veliko razumevanje za mla
de, ki so se odločali za časnikar
ski poklic. Z njegovo smrtjo je 
vsekakor odšel še zadnji član 
tiste prve skupine časnikarjev, ki 
so postavljali temelje slovenske
mu radijskemu časnikarstvu v Tr
stu in v vsem našem zamejstvu.

Naj mu bo lahka slovenska 
istrska zemlja. Kdor ga je  po
znal, ga bo ohranil v trajnem  
spominu.

G O S T JE BIL PATER ANDREJ B O Z iC

V DSI O BRAZILIJI IN EKSORCIZMU
Gost ponedeljkovega veče

ra Društva slovenskih izobra
žencev 26. novembra je  bil p. 
Andrej Božič, pater gvardijan 
v kapucinskem samostanu v 
Vipavskem Križu in uradni ek- 
sorcist koprske škofije.

Prisotnim je spregovoril o 
svojem večdesetletnem misi- 
jonarjenju v Braziliji, predvsem 
pa o eksorcizmu, se pravi o iz
ganjanju hudiča. Pri tem je  o- 
risal različne aspekte svojega 
poslanstva in odgovarja l na 
številna vprašanja s strani ob
činstva. (foto Kroma)

SLS MED 
VOJNO

Prejšnji teden smo v našem 
listu opozorili na pomembno 
študijo prof. Janeza Arneža SLS 
1941-1945. Gre za skoraj štiristo- 
osemdeset strani debelo knji
go, ki ima dobrih petdeset stra
ni povzetka v angleščini, tako 
da je dostopna širokemu kro
gu zgodovinarjev. V njej govo
ri o zadržanju dotedanje vodi
lne slovenske politične sile, Slo
venske ljudske stranke, v letih 
druge svetovne vojne. Avtor 
analizira zlasti delovanje štirih 
zastopnikov SLS na tujem, m i
n is trov v begunski v lad i dr. 
M ihe Kreka in Franca Snoja, 
veleposlanika dr. A lo jzija  Ku
harja in msgr. Franca G ab
rovška, in to na podlagi pretež
no neobjavljenih arhivskih v i
rov, ki jih je prof. Arnež dobro 
desetletje preučeval in zbiral 
po svetu.

Kritična in zelo dokum enti
rana študija se močno odda
lju je od črno-belih podob o- 
menjenih osebnosti in težkega 
obravnavanega obdobja, ki so 
se uveljavile v povojnem času.

O  vsem tem bo govor na 
p rihodn jem  ponede ljkovem  
večeru v Društvu slovenskih 
izobražencev v Trstu, 3. de
cembra, ob 20.30, saj bo gost 
večera prav avtor knjige, rav
natelj inštitu ta Studia Sloveni- 
ca v Ljubljani, pred tem pa do l
goletni vseučiliški predavatelj 
v Nevv Yorku, pisec številnih 
študij in znani zbiralec zdom 
skega tiska ter arhivskega gra
diva prof. Janez Arnež.
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KAJ MISLIJO PODJETNIŠKI, 
VENDAR RAZMISLJUJOČI 

"TRGOVCI" O ŠOLI...

O P Č IN E  /  SLO VESNA PO DELITEV C E C IL IJ IN IH  O D L IČ IJ

CERKVENO PETJE NIMA LE ESTETSKE,
A TUDI IN PREDVSEM ETIČNO OZNAKO

R O S S A N A  PAL IA G A

Letošnji praznik sv. Cecilije 
v četrtek, 22. novembra, je  po
stal za nekatere openske žup- 
Ijane posebno slavnostni in praz
nični dogodek. Tržaška škofija 
je po predlogu župnije sv. Jer
neja podelila Cecilijina odličja 
dom ačim  pevcem, ki so naj
večje število let bili člani cerk
venega zbora.

Podelitev priznanj je pote
kala ob koncu večerne maše, 
ki sta jo  darovala škofov vikar 
za slovenske vernike v tržaški 
škofiji Franc Vončina in župnik 
Franc Pohajač. O b prazniku za
vetnice cerkvene glasbe in pe
tja se je župnik zaustavil ob raz
mišljanju, da je cerkveno petje 
čisto posebna glasbena zvrst, 
v kolikor predstavlja izraz vere 
in se neločljivo povezuje z bogo
služnim  dejanjem . Petje cer
kvenega zbora krepi sporočilo 
Božje besede in postane posred
nik med Bogom in vernikom. 
Župnik je tako poudaril odgo
vornost pevca, katerega petje 
nima le estetske oznake, tem 
več in predvsem etično vlogo.

Nekateri pevci zbora Svete
ga Jerneja na Opčinah so se za 
dolgo obdobje posvečali izpol
nitvi te odgovornosti in boga
tili s svojim prispevkom nešte
to bogoslužij, praznikov in ko
ncertov v domačem kraju; zato 
so za svoje hvalevredno priza
devanje zasluženo prejeli p ri
znanje Cecilijinega odličja. Pep-

ka Škerlavaj poje od leta 1938, 
M arija Sosič in V ladim ir Škerla
vaj od leta 1946, Bernard Šker
lavaj pa je bil s svojim zvene
čim glasom steber tenorjev od 
leta 1947. Družina Škerlavaj je 
imela svojega slavljenca tud i v 
mlajši generaciji; organist V in
ko Škerlavaj je  namreč prejel 
Cecilijino od lič je za svoje 27- 
letno sodelovanje pri instrumen
ta ln i o b o g a titv i bogoslužja. 
Priznanja, ki bodo ostala nagra
jenim  pevcem v trajen spomin, 
je v obliki diplome izdelala Mag
da Samec. Podelitev je pote

kala v prisrčnem vzdušju, saj so 
vsi pevci zbora  z a č u tili po
membnost trenutka in z vso 
skupnostjo ponosno čestitali ob 
petju svojim članom. Praznova
nje se je potem nadaljevalo v 
Marijanišču. Pepka, Marija, Vla
dimir, Bernard in Vinko so s svo
jim i sopevci nazdravili in se dalje 
veselili ob pojedini, s katero se 
je lep večer primerno zaključil.

O b splošnem zadovoljstvu 
za lepo uspeli in iskreno občute
ni praznik so mnogi pevci ugo
tovili, da sta vztrajnost in ne
usahljivo navdušenje slavljen

cev do pevskega udejstvovanja 
vredna velikega spoštovanja in 
občudovanja; ohranili so tradici
jo  slovenskega cerkvenega pe
tja v srečnih in kriznih obdobjih, 
spoznali so m nogo različnih 
zborovodij, organistov, sklada
teljev in so bili med protagoni
sti zadnjih šestdesetih let vaške 
zgodovine. Pridružimo se česti
tkam za nevsakdanji dosežek z 
željo, da bi še mnogi člani ho
d ili po n jihovih sledovih in s 
svojim  vestnim  delom  dajali 
zgled mlajšim pevcem.

OBVESTILA

SKD BARKOVIJE vabi v sobo
to, 1. decembra, na predstavi
tev prvega društvenega kole
da rja  z iz v irn im i s likam i o 
Barkovljah Maria M agajne in 
na odprtje  prvega predpraz
n ičnega sejma. Začetek ob 
20.30, vhod iz ul. Bonafata 6. 
Sejem bo odprt tud i v nedeljo,
2. decembra, od 8.30 do 13. 
ure, v ponedeljek, torek in sre
do, 3., 4. in 5. decembra, od 
15.30 do 18. ure.

DNE 2. (1.adventna nedelja) 
bo v cerkvi na Proseku med 
sv. mašo ob 10.30 pel "Schul- 
chor Realgymnasium Meran". 
Vabljeni vsi, ki jim  je pri srcu 
zborovsko petje. M iloščina bo 
za popravilo orgel, ki se bo pri
čelo v ponedeljek, 3. decem
bra.

RADIJSKI ODER vabi v okviru 
Gledališkega vrtiljaka na pred
stavo Lučke Susič Čudežna ura
v nedeljo, 2. decembra, ob 17. 
uri v dvorani M arijinega doma 
pri Sv. Ivanu, ul. Brandesia 27. 
V ljudno vabljeni!

V PONEDELJEK, 3. decembra, 
bo v Društvu slovenskih izob
ražencev v Trstu, Donizettijeva
3, ravnatelj inštituta Studia Slo- 
venica prof. Janez Arnež pred
stavil svojo najnovejšo knjigo 
SLS 1941-1945, ki govori o po li
tik i Slovenske ljudske stranke, 
zlasti njenih zastopnikov na tu
jem , med II. svetovno vojno. 
Začetek ob 20.30.

SLOVENSKO DOBRODELNO dru
štvo v Trstu razpisuje svojo pet
na jsto štud ijsko podporo  iz 
sklada M ihael Flajban. Podpo
ra bo znašala 1.500 evrov za 
prvi le tn ik in 1.250 evrov za 
vsako naslednje leto, v kolikor 
bo dobitn ik  zadostil pogojem 
pravilnika. Podpora je name
njena visokošolcem, ki se bodo 
vpisali na univerzo v akadem
skem letu 2001/2002. Podrob
nejša pojasnila in razpis dobi
te na sedežu Slovenskega do
brodelnega društva v Trstu, ul. 
Mazzini 46, prvo nadstropje, 
tel. 040 631203, ob četrtkih od 
16. do 18. ure. Rok zapade 20. 
decembra 2001.

FOTOKROŽEK FOTO Trst 80 
prireja v sodelovanju z dežel
nim  sedežem RAI D rug i za-

Mešani pevski zbor Jacobus 
Gallus je v soboto, 24. novem
bra, nastopil v cerkvi sv. M a
vra v Izoli na tradicionalni pe
vski reviji sakralne glasbe, ki jo 
je že štirinajstič priredil domači 
mešani zbor Haliaetum  tam 
kajšnje ita lijanske skupnosti 
Pasquale Besenghi degli Ughi. 
Poleg že om enjen ih  zbo rov 
Gallus in Haliaetum sta nasto
pila še zbor italijanske skupno
sti iz Novigrada in zbor Pana- 
rie iz Furlanije.

mejski video natečaj O ta-Hro- 
j  vatin. Natečaja se lahko ude- 
i lež ijo  vsi lju b ite lji videosne- 
| manja, in to z največ dvema vi
deofilm om a. Tema je prosta, 
posnetki pa naj trajajo najmanj 

j  pet in največ deset m inut. Na 
videokaseti in na priloženi za
prti ovojnici mora b iti napisan 
naslov dela, ovojnica pa mora 
tudi vsebovati izpolnjeno prijav
nico (ta je na razpolago v Gre
gorčičevi dvorani, ul. sv. Fran
čiška 20, II. nadstropje) in pri
spevek za udeležbo v v iš in i
10.000 lir za vsak film . Posne
ta dela je  treba oddati do 11. 
januarja 2002 v Tržaški knjigar
ni v ul. sv. Frančiška 20. Vsak 
avto r odgovarja  za vsebino 
posnetkov in se mora izreči tu 
di o tem, ali dovoljuje podva
janje filmov, ki jih  bodo upo
rab ili zgo lj v ku ltu rne in ne- 
pridobitn iške namene. Pred
vajanje in nagrajevanje film ov 
bo 25. januarja 2002. Priredi
telj si ne prevzame odgovorno
sti za m orebitno izgubo, krajo 
ali poškodbo videoposnetkov, 
s podpisom pa se udeleženec 
strinja s pravilnikom. O b m o
rebitnih sporih nepreklicno od
loča komisija. Krožek Foto Trst 
80 si pridržuje pravico, da iz 
m orebitnih tehničnih razlogov 
dopolni pravilnik.

IZŠELJE stenski Naš koledar 
2002. Dobi se v župniščih na 

' Tržaškem in Goriškem, v Trža
ški knjigarni in v Katoliški knji
garni v Gorici.

ZA NOVE jas lice  v cerkv i v 
Bazovici: v spomin na pok. oče
ta g. Žarkota daruje Luciano 
Živic 100.000 lir; v spomin na 
pok. očeta g. Žarkota in na 
župnika M arijana Ž ivica da
rujeta Vida Renčelj 50.000 lir 
in N.N. 50.000 lir; Nada De
benjak 50 .000 lir; nam esto 
cvetja na grob pok. M ario tu  
K r iž m a n č ič u  d a ru je  E lvira 
Stojkovič 30.000 lir; v isti na
men darujeta Marija in Franc 
Čufar 50.000 lir.

ZA SLOMŠKOV dom in O tro 
ški zbo r Slom šek: nam esto 
cvetja na grob prijate lju Mariu 
Križmančiču darujeta Mario in 
Magda Renčelj 100.000 lir.

Tržaški pevci so pod vod
stvom Janka Bana nastopili s 
spletom nabožnih skladb iz sve
tovne in domače zborovske zak
ladnice. Tako so najprej izved
li Gallusovo Exsultate iusti in 
Domino, nato Richtemich Gott 
F. Mendelssohna, Kogojev Ve
čer/?/zvon, Merkujevi Paterno
ster in jezus je  od sm arti ustal 
ter na koncu še ljudsko Pesem 
barbanskih romarjev v Vrabče-
vi priredbi.

ZVEZA CERK VENIH  PEVSKIH ZB O R O V

va b i

NA ZBOROVSKO REVIJO

PESEM JESENI
ki bo v nedeljo, 2. decembra 2001, ob 16. uri v Gledališču 
France Prešeren v Boljuncu.

NA REVIJI Z B O R A  H A L IA E T U M

ZBOR JACOBUS GALLUS 
NASTOPIL V IZOLI

M A R IJ A  M IL IČ

D ijaki IV. B razreda Trgo
vskega zavoda Žige Zoisa so 
pred kratkim  pismeno preteh
tavali vlogo šole in njen vpliv 
na nada ljn je  ž iv ljen je  posa
meznika.

Ernesto je  prepričan, da so 
spraševanja in tihe vaje izred
ne važnosti za življenje, saj pra
vi: "Preverjanja znanja so zelo 
koristna zadeva, vendar ta niso 
vedno pravilno porazdeljena, 
saj so nekateri tedni kar nasiče
ni s tem i preverjanji znanja. 
Kljub temu sem mnenja, da so 
ti nasičeni trenu tk i najboljša 
podlaga za naše bodoče živ
ljenje na delovnem mestu."

Jasna trd i, da " tu d i profe
sorji igrajo pomembno vlogo. 
Vedno sem jih črno gledala, to
da ko sem postala zrelejša, sem 
spoznala, da le niso tako stra
šni. Razumela sem, da je stro
gost profesorjev usmerjena v 
to, da bi nas čimveč naučili."

Aleksandrova modra preso
ja je dolgoročna: "Če mi bo ot
rok kdaj postavil vprašanje in 
bom nanj znal odgovoriti, ker 
sem se tega naučil v šoli, ne bom 
izpadel za nevednega."

Janja pravi, da "nekateri pri
hajajo v šolo, da grejejo stol, ne 
pa, da bi kaj odnesli od pouka.

Resje, da nas trgovska šola us
posobi za trgovski, podjetniški 
poklic, imamo pa tudi predme
te za splošno izobrazbo."

Ivana je zagrenjena, ker po 
njenem m orajo dijaki preveč
krat molčati. "Zato se čutim o 
potrti, vendar moramo vztraja
ti. Dokazovati moramo, da smo 
nekaj vredni."

"Šola te najprej nauči odgo
vornosti", meni Nataša. "Ka
morkoli človek gre ali se zapo
sli, bo imel določene odgovor
nosti. V šoli pa se človek tega 
preprosto nauči s pisanjem do

mačih nalog, s predavanji in s 
sodelovanjem v razredu."

Katja poudarja vzgojni na
men šole: "Že prvič, ko sem na 
osnovni šoli vstopila v razred, 
so mi učiteljice povedale, da je 
učenje zelo važno za našo bo
dočnost. N i važno, če bomo 

j zdravniki ali čevljarji. Važno je, 
da se nekaj naučim o, predv
sem se m oramo naučiti vede
nja in spoštovanja drug ih."

Marisa nas spomni, da ima
mo v naših krajih res veliko mož
nosti pri izbiri univerzitetnega 
študija: "Vse višje srednje šole

odpirajo pot na vse vrste fakul
tet, ki jih imamo v bližin i, in si
cer v Trstu, V idmu, Benetkah 
in Ljubljani. Nobena šola ni po
polna, vsaka pa nekaj nudi, no
bena šola ni lahka, vse so bolj 
ali manj zahtevne."

Alenka se ne izreče glede 
koristnosti šolanja in pusti času 
čas: "Samo takrat, ko se bom za
poslila, bom lahko potrd ila ali 
zanikala, da šola pripravi člo
veka na življenje."

Anika je poslušna hčerka, saj 
ji je njena mama vedno pravi
la in še zdaj ji pravi, "da ima v 
današnjem času neizšolana o- 
seba skoraj nične možnosti, da 
se uveljavi v družbi, saj nima 
nobene podlage. Poleg tega pa 
doda zraven še znani prego
vor, ki se glasi: Kolikor znaš, 
to liko veljaš!"

Devan se spominja otroških 
let in babičinih besed: "Pojdi v 
šolo ter študiraj. Na tak način si 
boš zagotovil boljše življenje!"

Jasmina sklene razredni krog 
kratkih mnenj o šoli z zedinje- 
valn im  stališčem : "D ija k i se 

! vedno pritožujem o nad šolo in 
j nad vsemi nepravilnostmi, ki iz 
nje izhajajo, ker ne pom islim o 
naslednje: "M a r nam šola ne 
nudi najbistvenejših sestavin, 
od katerih se mi učim o in pri
pravljamo na življenje?""

9
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V S O B O T O  N A G O R IŠ KI P O K R A J IN I

MARJETICA RASTE

V soboto zjutra j so v dvora
ni goriške pokrajinske uprave 
slovesno predstavili programski 
dokument koalicije sredinskih 

\ J  strank Marjetice, srečanje pa je
...................  obenem predstavljalo tudi po-

č e t r t e k , vod za predstavitev koalicije na
_a9. n o v e m b r a  pokrajinski ravni. Na srečanju 
■ 2001 . ,VI, ’ 

so sodelovali najvišji predstav
niki političnih organizacij, ki ob
likujejo Marjetico, in sicer stran
ka Demokratov, Ljudska stran
ka, Slovenska skupnost in Udeur. 
Slovensko stranko je na zase
danju zastopal deželni predse
dnik SSk dr. Bernard Špacapan.

O b tem velja povedati, da se 
je zasedanja udeležilo veliko 
število ljudi, kar je za tovrstna 
politična srečanja in za Gorico 
povsem neobičajno, ob tem pa 
so bili to ljudje, ki nimajo stran
karskih izkaznic, to pomeni, da 
pri strankarskem življenju niso 
neposredno soudeleženi. Treba 
pa je tudi povedati, da nosi med 
smernicami pokrajinske in ob
činske M arje tice pom em bno 
vlogo ravno stik s terenom in 
navadnimi ljudmi, saj se politič
ni dokum ent gibanja, koalicije 
ali stranke gradi le na potrebah 
občanov danega teritorija.

Kaj pa je bilo novega pove
danega na sobotnem zaseda
nju? Najprej velja spregovoriti
o programskem dokumentu, ki 
so ga predstavili. Gre za krajši 
zapis, v katerem se telegrafsko, 
kar pom eni tud i konkretno, 
predstavljajo glavne smernice 
Marjetice na goriški pokrajinski 
ravni. V programu M arjetice i-

mata slovenska manjšina in to
čneje Slovenska skupnost pri
marno, avtonom no in točno 
določeno vlogo. M arjetica se 
namreč zaveda, da sta spošto
vanje in valorizacija kulturnega 
in jezikovnega bogastva, ki ga 
naša narodnostna skupnost 
predstavlja za to območje ita
lijanske države, pomembna to
liko bolj danes, ko se pripravlja
mo - zaenkrat le z besedami - na 
razširitev naše meje proti vz
hodu; izkušnje slovenske manj
šine so pri tem še kako pomem
bne. Zasedanja se je, kot reče
no, udeležilo veliko ljudi. Deba
ta je trajala dobre tri ure, na njej 
pa so sodelovali tudi predsed
nik goriške pokrajine in pred
stavnik iz goriške občine, sre
čanje pa je vodil koordinator De
mokratov Bruno Crocetti.

Koalicija Marjetice je sredin
ski del levosredinskega zavez
ništva, njena naloga in vloga pa 
je v tem, da krepi sredinsko op
cijo Oljke, ki je edina, ki lahko 
pripomore k zmagi v Italiji in v 
Gorici. Pri tem velja povedati, da 
čakajo Marjetico v prihodnjih 
mesecih postopne politične e- 
tape, ki naj bi spomladi privedle 
do skupne in enovite stranke. Pri 
tem pa je bilo večkrat rečeno in 
so pri Marjetici to tudi sprejeli, 
da ohranja SSk svojo specifič
nost, v smislu, da se ne bo stopi
la v skupno stranko, temveč bo 
obdržala svojo iden tite to  ter 
tako ostala zvesta svojim zgodo
vinskim smernicam.
---------------EJ
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SLOVENSKO KU LTUR NO  D R U ŠTVO  IG O  GRUDEN

pod pokroviteljstvom in v sodelovanju s 
TRŽAŠKO POKRAJINO, O BČINO  DEVIN-NABREŽINA, 

KRAŠKO GORSKO SKUPNOSTJO,
ZVEZO SLOVENSKIH KULTURNIH DRUŠTEV, 

SLOVENSKO PROSVETO,
SKUPNIM  PO DPO RNIM  SKLADOM SKGZ IN SSO

ZADRUŽNA KRAŠKA BANKA

“KAMEN...”
X. razs tava  k a m n itih  izdelkov in  sk u lp tu r  

od petka, 23. novembra, do nedelje, 9. decembra 2001

ODPRTJE RAZSTAVE je b ilo 23. novembra ob 18. uri.

URNIK: delavniki od 17. do 20. ure, 
prazniki od 15. do 20. ure

Kamnarska hiša "Igo  G ruden", Nabrežina center 158

V S O B O T O  E T N O LO G I IZ  LJUBLJANE

ŠTUDIJSKI OBISK GORICE

V PONEDELJEK D O B R O  O B IS K A N  POSVET

V SPOMIN NA PESNIKA 
CELSA MACORJAM inulo soboto, 24. t.m., je 

prišla v Gorico na študijski obisk 
številna skupina študentov etno
logije z ljubljanske univerze, ki 
jih je v naše mesto pripeljal et
nolog Goriškega muzeja Andrej 
Malnič. Prav Malnič ima s to sku
pino študentov etnologije na u- 
niverzi praktične vaje in si je zato 
zamislil, da bi ob tisočletnici Go
rice in Solkana p ripe lja l na 
Goriško svoje študente, da bi na 
kraju samem videli, kako živimo 
Slovenci na obeh straneh meje. 
Pred dnevi so namreč študentje 
že videli umeščenost sloven
skega človeka v prostor na novo
goriškem območju, si ogledali 
tudi državno mejo in se spreho
dili ob njej. Muzejski svetovalec 
in odličen poznavalec zgodovi
ne umetnosti pri nas Marko Vuk, 
tudi sam zaposlen v Goriškem 
muzeju, je tridesetim študentom 
etnologije iz Ljubljane spregovo
ril o umetnostni podobi mesta 
in jim  po G o ric i razkazoval 
zgradbe, s posebnim ozirom na 
slovensko prisotnost.

Etnolog Andrej Malnič pa si 
je zamislil, da bi študijski ogled 
mesta in goriškega gradu nad
gradil tudi z ogledom nekaterih 
slovenskih kulturnih ustanov v 
mestu. Tako so se študentje, ka
terim se je pridružil tudi zgodo
vinar dr. Egon Pelikan, dober 
poznavalec naše preteklosti, pri
šli najprej v Kulturni center Loj
ze Bratuž, ki jim  ga je razkazal 
in spregovoril o njegovem delo
vanju predsednik dr. Damjan 
Paulin. Skupaj z dr. Paulinom je 
slovensko prisotnost in družbe
ni oris naše narodne skupnosti 
v Gorici in tudi širše na Gori
škem ter v naši deželi predstavil 
študentom naš kolega Jurij Paljk, 
ki je študente tudi pričakal na 
Placuti in jim  v uredništvu prika
zal delovanje Goriške M ohor
jeve družbe, Pastirčka in našega 
tednika. Študentje so nato odšli 
na ogled mesta in drugih sloven- 

1 skih ustanov.
Lepa pobuda, ki bi jo  bilo 

vredno posnemati!

V ponedeljek, 26. t.m ., je bil 
v avd itoriju  Fogar spominski 
večer za pokojnim pesnikom in 
ku ltu rn ikom  Celsom M acor- 
jem. Večer je priredil študijski 
center Rizzatti v sodelovanju z 
nekaterim i slovenskim i usta
novami. O b veliki udeležbi ob
činstva so spregovorili nekate
ri vidni italijanski in slovenski 
predstavniki, saj je bil Macor 
nedvomno osebnost, ki je du
hovno povezovala tukajšnji kul
turni in narodnostni prostor. Po 
pozdravu predsednika krožka 
N icoloja Fornasirja je najprej 
spregovoril nekdanji prosvetni 
minister in vidni demokrščanski 
prvak Guido Bodrato, ki je ori
sal proces evropskega združe
vanja od začetka do današnjih 
dni. Nato je spregovoril sloven
ski pisatelj Alojz Rebula, ki je v 
klenih in sebi lastnih bleščečih 
mislih in besedah orisal lik fur
lanskega kulturnika in njegovo 
vlogo v našem prostoru. Med

drugim je svoje misli tržaški pi
satelj podkrepil tako z omem
bo raznih evropskih, pa tudi slo
venskih in italijanskih avtorjev. 
Med temi so bili Hegel, Hoff- 
mansthal, Gregorčič, Kosovel 
in drugi, pa še M arin, Svevo, 
Saba in drugi. Gotovo so bila 
Rebulova izvajanja na izredni 
višini in so žela tud i p ri ob
činstvu veliko odobravanje.

Prav je, da se je kulturna Go
rica spet lepo in dostojno spom
nila pred leti umrlega furlanske
ga pesnika, ki je toliko naredil 
tudi za poznanje slovenske kul
ture med Italijani oz. Furlani. 
Sam je  bil globoko prepričan v 
nujnost dialoga in sodelovanja 
med tu živečimi narodnostmi in 
kulturam i. Kot urednik znane 
revije Inižiativa isontina je ved
no iskal tudi prispevke sloven
skih sodelavcev in s tem pripo
mogel k poznavanju naše kul
ture med večinskim narodom.
— ■■■ AB

P O K R A J IN S K I K O N G R E S  SSk V G O R IC I

z n o v im Tm o č m i
V petek zvečer se je marisk- 

do, ki se je udeležil predstavi
tve zbirke Goriške M ohorjeve 
družbe, nato preselil na sedež 
Stranke Slovenske skupnosti, 
kjer je bil pokrajinski kongres 
slovenske stranke, ki je, kot 
znano, p rip rava  na deželn i 
kongres, ki bo stekel to sobo
to in nedeljo v KC Lojze Bra
tuž v G orici z začetkom ob 16. 
uri oz. ob 9.30.

Pokrajinski kongres je vodil 
Štefan Bukovec, glavno bese
do pa je na njem imel pokrajin
ski ta jn ik Aleš Figelj. Na njem 
se je  zbralo res veliko število 
članov, som išljenikov, p r ija 
teljev in izvo ljenih predstav
nikov. V daljšem poročilu se je 
pokrajinski tajnik dotaknil vseh 
pomembnejših etap, ki jih je 
naša narodnostna skupnost na 
Goriškem doživela v zadnjih 
letih, t.j. od zadnjega pokrajin
skega kongresa, ki se je  odvijal 
decembra 1998.

V teh treh letih smo obno
vili uprave v slovenskih obči
nah Sovodnje, Števerjan in Do
berdob ter občino Krmin. Lan
sko leto so pri slovenski stranki 
praznovali 25-letnico nepretr
ganega delovanja in pri tem je 
bil "goriški del" stranke najbolj 
soudeležen, saj so se pomemb
nejše slovesnosti odvijale rav
no v Gorici. Spomladi letos je 
prišlo do pomembnih upravnih 
in parlamentarnih volitev. Po
drobno je bil govor o mučnih 
pogajanjih okoli kandidatov za 
italijanski parlament, pri kate
rih se je izkazalo, da so se koa
licijski partnerji (sredinski in le
vosredinski) vedli do slovenske 
stranke precej egoistično, po
sebno pozornost pa so na kon
gresu namenili tud i pokrajin
skim volitvam, pri katerih je bil 
sicer potrjen slovenski svetova
lec, vendar do imenovanja slo
venskega odbornika zaenkrat 
ni prišlo. Marsikdo in sam ta j
nik je v tem kontekstu povedal, 
da bo razplet omenjenega pro
blema predstavljal tud i izho
diščno točko, na kateri bo SSk 
gradila svojo po litično strate
gijo za goriške občinske voli

tve prihodnje leto, za katere se 
obeta dober rezu ltat za levo 
sredino.

Poročilo pokrajinskega ta j
nika je bilo povod za plodno 
in razvejano diskusijo, na ka
teri so številni sodelujoči objeli 
marsikatero perečo tematiko 
in problem atiko. O d odnosa 
do krovnih organizacij do so
delovanja v koaliciji M arjetice 
in širše v levi sredini, zaščitne
ga zakona, občinskih volitev v 
Gorici prihodnje leto, odbor
nika na pokrajin i in teritoria l
ne organizacije stranke. M ar
sikdo je namreč v razpravi ja
sno povedal, da bi morala biti 
slovenska stranka bolj pragma
tična oz. rea lpo litična  in ne 
prejudicirati nobenega zavez
ništva z nikomer, saj izkušnje 
doslej niso bile ravno najbolj 
navdušujoče ali z drugim i be
sedami povedano, niso prine
sle velikih rezultatov.

V svoji repliki je pokrajinski 
ta jn ik odgovoril na vse zastav
ljene pomisleke, vprašanja in 
razm išljanja, med drug im  je 
podčrtal, da je slovenska O lj
ka ozirom a koalicija vseh slo
venskih komponent linija, s ka
tero se SSk povsem strin ja , 
obenem pa je tudi med sloven
skimi volilc i obču titi tako po
trebo, vendar da žal nekateri 
vodilni in odgovorni nosijo gla
vnino krivde, če do tega doslej 
ni prišlo, saj je  očitno v p ro ti
slovju z lastnim i interesi. Po
krajinskega kongresa SSk sta

se udeležila tudi deželni tajn ik 
in podta jn ik  SSk Andrej Ber
don in Damijan Terpin, ki sta 
spregovorila in z veseljem pod
črtala dejstvo, da je bila dvora
na goriškega sedeža stranka 
prepolna. S takim številom pri
sotnih se tudi večje stranke res 
ne morejo ponašati, kar je bilo

IZVOLJENI V 
ORGANE SSk
Novi pokrajinski svet:

Bernard Špacapan, Štefan 
Bukovec, M arko Bukovec, 
Mara Černič, M artin Brecelj, 
M auro Leban, Erika Jazbar, 
Karlo Brešan, David Grinove- 
ro, Aleš Figelj, Lovrenc Per- 
šolja, Silvan Primožič, Bensa 
Silvan, VVaiter Bandelli, Milan 
Jarc, Marko Brajnik, Damjan 
Paulin, Mario Mucci, Marjan 
Breščak, Božidar Tabaj, D i
m itrij Tabaj, D im itrij Brajnik, 
Carlo Mucci, Bruno Ferletič, 
Edi Keber, VVanda Gradnik, 
Peter Černič, Devetak Dorja- 
na, Devetak Renato, Julijan 
Ožbot, Marjan Terpin, Izidor 
Prinčič, Branko Terčič, Jurij 
Hlede, Ivan Vogrič, Franka 
Padovan, H adrijan  Corsi, 
Ivan Černič, Dario Bertinaz- 
zi, Romina Pizzo, Cristina 
Antoni, Maja Radetič, Mar
tina Pahor

Razsodišče: Mirko Špaca
pan, Ivan Terpin, Andrej Vo
grič

Nadzorni odbor: D om i
nik Humar, Remo Devetak, 
Damijan Terpin

očitno na pokrajinskih kongre
sih strank leve sredine, do ka
terih je prišlo pred kratkim.

Blagajniško poročilo je po
dal David Grinovero. Na kon
gresu so nato izvolili nov po
krajinski svet, seznam izvolje
nih lahko preberete na drugem 
mestu, ter 40 goriških delega
tov za deželni kongres, do ka

terega bo, kot rečeno, prišlo v 
soboto in nedeljo. Novoizvo
ljeni pokrajinski svet pa se bo 
sestal na strankinem  sedežu 
danes zvečer in imenoval no
vo pokrajinsko vodstvo, t.j. po
krajinsko tajništvo, iz katerega 
bosta izšla nov goriški ta jn ik in 
predsednik.
------------- EJ
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S R E Č A N JE  S P ISA TE LJEM  S LA V LJE N C E M  Z O R K O M  S IM Č IČ E M

Pretekli četrtek, 22. t.m ., je 
Skupnost družin Sončnica go
stila slovenskega pisatelja Zor
ka Simčiča. To je bilo prvo pre
davanje v novi dvorani pri Sv. 
Ivanu in upati je, da bo ledina, 
v katero je zaorala Sončnica, tu
di v prihodnosti rodila podob
na zanimiva srečanja. Prijeten 
slučaj je hotel, da je pisatelj prav 
pred dnevi slavil svoj visoki ži
vljenjski jubilej in da smo lahko 
med prvim i nazdravili njegovi 
80-letnici. Srečanje je bilo zato 
še prisrčnejše. Pisatelj je bil v id
no vesel, da smo ga povabili v 
njegovo "duhovno rojstno me
sto", saj so bili njegovi starši 
doma iz Biljane. Z bistrostjo in 
svežo neposrednostjo, ki črpa 
svojo značajnost prav iz briških 
korenin, je  p riso tn im  podal 
"nekaj misli o narodu in religiji 
ob prelomnici časov". Izpostavil 
je nekaj zaskrbljujočih dejstev, ki 
jih ugotavlja, odkar se je po nekaj 
letih bivanja v zamejstvu in Rimu 
ter po petinštiridese tih  letih 
izseljeništva v Argentini leta 1993 
vrnil v domovino.

Svet se izgublja v eno samo 
m iselno in barvno sivino, je 
dejal, in ta je  preplavila tudi Slo
venijo. Kar polovica slovenskih 
intelektualcev ne prizna narod
nosti kot vrednoto, prizna pa 
sicer državo. Tako nizke stopnje 
narodne zavesti ni bilo od leta 
1848. Toda "nem o dat, quod 
non habet", je  s starimi Latinci 
pritrdil Simčič. Svetovljanstvo ni 
mogoče, če nimaš nekje svojih 
korenin. Imeti korenine pome
ni ljubiti samega sebe. Kdor pa 
sebe ne ljubi, ne more ljubiti niti 
sveta in ljudi okrog sebe. Biti nič 
ni duševno zdravo ne pametno, 
to je zmota, neresnica, laž. Gle
de narodnosti enostavno ni 
nevtralnosti. "Bojm o se ljudi, ki

se proslavljajo za svetovljane, 
jaz sem nekaj takih že izkusil", 
je poudaril pisatelj. Oče edine
ga univerzalizma na svetu, Je
zus, seje zjokal nad svojim me
stom, čeprav je dobro poznal 
izprijenost Rima in Aten. V Slo
veniji pa se danes slišijo fraze, 
kot je tale: "še vedno obstajajo 
nekateri bedaki, ki iščejo slo
vensko identiteto". Pojem asi
milacije je v preteklosti označe
val kraje izven matičnih robov, 
danes pa je to rak, ki razžira 
samo srce slovenske države, 
Ljubljano. Slovenski politiki ni
so preboleli internacionalizma 
in hegelizma, k takemu stanju 
pa prispeva tudi napačno poj
movani katolicizem, ki se ome
juje na mistiko, in napačno pou
darjena ljubezen. "Če se plaziš 
po tleh kot črv, ne razburjaj se, 
če te drugi ljud je ’ pohod ijo". 
Kristjani nimajo jasnih pojmov 
ne linije. Med sicer številnimi 
verskimi skupnostmi ni poveza
nosti, v preteklih desetletjih so 
se verniki odvadili se združeva
ti in ta habitus se jih  še vedno 
drži, še jih  pogojuje preplaše
nost zaradi izkušenj prejšnjih 
rodov. Slovenci smo bolni indi
vidualisti in ni pravilne vzgoje 
"p roti toku". Tako je kot z neka
dilcem, ki do lgo živi v zaka

jenem okolju, da v določenem 
trenutku tudi sam dobi zadim
ljena pljuča.

Kljub vsemu je pisatelj opti
mist in ima glede bodočnosti 
svojega naroda veliko vero. Ve
liko se srečuje z ljudmi, rad jim  
prisluhne in ta soočanja mu na
rekujejo veder pogled na pri
hodnost. Pri njegovih gledanjih 
na slovenske razmere so mu v 
veliko pomoč tudi vse pretekle 
izkušnje in stiki z drugim i naro
di, ki so ga bogatili skozi njego
vo pestro življenje. M odrost teh 
narodov, ki jo  je pisatelj m imo
grede vsrkal, je kar stresal med 
nas, ki smo prišli na srečanje. S 
portugalskim izrekom je potr
dil, da "Bog piše po ovinkih na
ravnost" in upošteva za ohranja
nje narodne zavesti tudi nogo
metne tekme. In da "šele, ko 
pride noč, lahko zagledaš zvez
de". Z besedami iz Svetega pi
sma je pritrd il, da "k jer so otro
ci, tam je življenje, upanje; Bog 
je z malimi, tudi z malim i naro
di". Teh besed smo bili v naši 
skupnosti še posebej veseli.

Pisatelj veruje, čeprav je slo
venski človek (navidezno) izgu
bil gon po samoohranitvi in se 
v matični državi že dvigajo gla
sne zahteve, naj bo "vse" v an
gleščini. Slovenija se bo obdrža

la, čeprav Slovenci nismo vred
ni svoje države, tega "evrop
skega čudeža", ki se je zgodil 
po skrivnostnih zakonih zgodo
vine. Posebnosti slovenskega 

! naroda znajo na primer veliko 
bolj ceniti in poudariti tu ji mo
žje. V preteklosti je Jefferson 
osnoval ameriško demokracijo 
na obredu ustoličenja karan
tanskih knezov. Ne znamo pri
merno ceniti Trubarja, ki je odi
gral prav tako veliko vlogo kot 
Luter, in niti vizionarja Slomška. 
Angleži so v "Economistu" iz
postavili Kocbekov svojevrstni 
poskus povezovanja vere in 
komunizma. Prav tako poseben 
je bil naš narod po hitro izve
deni revoluciji in prav tako hi
trem uporu proti njej. Te sloven
ske prvine bolje v id ijo  drugi 
narodi, ki znajo hkrati primer
no poudariti tudi svoje narod
ne pomembnosti.

Slovenska država med dru
gim ni še sposobna sprejeti na
zaj svojih ljudi, ki so se pred ča
som izselili in so pripravljeni se 
vrniti. V izseljeništvu je veliko 
izvrstnih ljudi, ki globoko čutijo 
slovensko, so bogati z izkušnja
mi, imajo po več otrok in so vi
soko izobraženi in delavni. Med
tem ko druge države z ugodni
mi ponudbami privabljajo nazaj 
svoje izseljence, Slovenija svo
jih ljudi zaenkrat še ne mara.

Pisateljeva izvajanja so bila 
tako prijetna in prišrčna, da bi 
jih še dolgo radi poslušali. Po 
treh urah srečanja pa smo se le 
morali posloviti. Preden se je 
pisatelj vrnil v Ljubljano, smo 
mu še nazdravili in zapeli ob 
njegovi visoki obletnici. Veseli 
smo, da je delil z nami ta večer, 
in upamo, da je v svoj op tim i
zem vključil tud i ta naš mali 
"goriški zamejski čudež". Čla
ni Sončnice se prisrčno zahva
ljujemo tudi opernemu pevcu 
Ivanu Arnšku, ki si je vzel čas, 
da je pripeljal pisatelja v naše 
mesto.

V FE1GLOVI K N J IŽ N IC I

DRUGA OTROŠKA URICA
IVA KO RSIC

Okrog 70 malčkov, učencev 
prvih razredov osnovne šole, 
ob iskovalcev vrtcev in prav 
majhnih cicibančkov, ki niso še 
prestopili njegovega praga, je 
sedelo na blazinicah ali v na
ročju mamic in seveda popol
noma zasedlo prijetni prostor. 
Pridno in, kolikor je mogoče v 
tako rosn ih  le tih , m irno  so 
m alčki po s lu ša li p rav ljico  o 
psičku Snukiju, ki si je zaželel 
različnih poljubčkov. Ko se je po 
tem "lovu na občutke" vrnil k 
m am ici, ji je  povedal, da je 
račkin poljubček kljunast, konj
ski topel in lepljiv, pujskov šče- 
tinast in blaten, zajčkov pa hi
ter in nemiren, čudovit pa, da 
je le njen. Kot je seveda za vsa-

Mrzel mrak novembrskega popoldneva se je v ponede
ljek, 26. t.m., razblinil v topli domačnosti Mladinske sobe 
Feiglove knjižnice, ki si je za drugo otroško urico spet 
ogrnila pravljični plašč.
kega otroka najslajši tisti, ki ga 
m amica pritisne na njegovo
mehko ličke. Srčkano pravljico 
s preprosto, dobro razumljivo 
vsebino je s posebno materin
sko top lino pripovedovala Ve
sna Tomšič, ki je  prvič, a zelo 
prepričljivo nastopila kot ob li
kovalka otroške urice. Sicer jo 
že poznamo kot aktivno člani
co sovodenjskega kulturnega 
društva, v katerem se rada po
sveča prav delu z otroki. Po- 
bliže smo od k rili tud i njeno 
veselje do gledališkega ustvar
janja, ko je v lanskem šolskem 
letu postavila na oder s sovo-

denjskimi otroki pravljico Ostr- 
žek in Rdeča kapica se srečata 
na goriškem gradu. Iz kratke 
pravljične zgodbice Daj m i po
ljubček  je  ustvarila  pravcati 
drobni animiran prikaz. V njeni 
pripovedi so razločno oživele 
živalice in radovedni Šnuki. Ko 
je končala pripovedovati, je po
vabila vse malčke k sebi in jim  
razdelila razglednice, rožnate 
kartončke. Vsakemu otroku je 
pobarvala ustnice in ... cmok: 
poljubček je ostal odtisnjen na 
razglednici. Mamice so kupile 
še znamke in dodale naslov, 
razglednice pa oddale knjižni- 

I čarki, ki bo poskrbela, da bodo

poljubčki porom ali k naslov
nikom. Tako je tud i tokratna 
urica pustila za spomin res iz
virno sled. Kot vsakič so imeli 
tudi pretekli ponedeljek otroci 
in mamice priložnost si izposo
diti kakšno izmed mnogo lepo 
ilustriranih knjižic in jih pone
sti na dom, da bodo pravljice 
lahko zaživele tudi med doma
čimi stenami in razveselile ot
roška srca. Kljub različnim ra
čunalniškim vragolijam se samo 
v knjigah ohranja tista čudovita 
trajna privlačnost, saj otrokom 
le knjiga omogoča, da jo  večkrat 
lahko prelistavajo, ogledujejo in 
z njo kadarkoli zaplavajo v brez
mejni pravljični svet, kjer zma
guje in kraljuje le dobrota.

Otroške urice v decembru ne 
bo, prihodnja se bo oglasila šele 
21. januarja 2002, ko bo Nataša 
Paulin pripovedovala pravljico 
Pujsa imamo za soseda.

SLOVENSKI CENTER ZA  GLASBENO VZG O JO  EMIL KOMEL 
v sodelovanju s K U LTUR NIM  CENTROM  LOJZE BRATUŽ

Srečanja z  glasbo 2001/2001

K L A V IR SK I T R IO
Vasilij Meljnikov - violina, Igor Mitrovič - vio lončelo, 

Sijavuš Gadžijev - klavir 
Stefan M auri Trio, Anton in Dvorak Dum ky trio, op. 90, 

D im itrij Šostakovič Trio, op. 67 
Velika dvorana KC Lojze Bratuž, torek, 4. decembra 2001, ob 20.30

ŽU P N IJA  SV. ANDREJA APOSTOLA V STANDREŽU in 
ZDRUŽENJE C ERKVENIH PEVSKIH ZB O R O V -G O R IC A

vab ita  ob p ra zn o va n ju  štandreškega zave tn ika  na

K O N C E R T
SAŠA MUGERI.I in  ROBERTO ROLIH 

s sk u p in o  NOVA ZAPOVED
bosta prepevala v župnijskem domu v Štandrežu 

v soboto, 1. decembra 2001, ob 20.30
VSTOP PROST

OBVESTILA

NABIRKA ZA GROB E. Kome
la: nekatere naše ustanove in or
ganizacije so dale pobudo za na
birko, ki naj bi prispevala k obnovi 
Komelovega groba na goriškem 
pokopališču. Svoj prispevek lahko 
oddaste na upravi Novega glasa.

TE ZANIMA nekaj novega? 
Pridi v Gabrje na sedež krvoda
jalcev 29.11. ob 20. uri, kjer bo
mo izdelovali cvetje iz papirnate 
vrvice (pirka). Vpis in info. pri 
Marinki (tel. 0481 882043).

MLPZVRH sv. Mihaela in KD 
Danica vabita na Miklavževanje 
v KS center Danica na Vrh dne 
5. decembra ob 19.45.

DAROVI

ZA CERKEV v Rupi Padovan 
53.000 lir; za cvetje 20.000.

ZA CERKEV na Peči N.N. v 
zahvalo 100.000 lir

ZA CERKEV sv. Ivana v spomin 
na 24. obletnico smrti msgr. Ru
dija Klinca daruje LKDevetak 
500.000 lir.

mmmsmnsmmm
Na tržaški ekonomski fakul- 

j teti je  diplom ira l krvodajalec in 
odbornik Štefan Tommasi. Is- 

' kreno mu čestita društvo krvo
dajalcev iz Sovodenj.

ZAHVALA

Šolske sestre Zavoda sv. Dru
žine se ob zahvalni nedelji zah
valjujejo za bogate darove zem- 

, Ije vsem posameznim daroval- 
\ cem in župnijam: Stmaver, Cabr- 
je-Vrh, Rupa-Peč, Števerjan, So- 
vodnje, Štandrež, sv. Ivan in Pod- 
gora. Vsem Bog plačaj!

SLOVENSKI SKAVTSKI VO D ITE LJI V R U D I

KLIC DIVJINE
Skavtski voditelji so pred ted

nom dni prejeli pismo, v kate
rem je bilo zapisano: N i lepega 
ali grdega vremena, obstaja le 
dobra ali slaba oprema. In to je  
oprema za premikanje, bivanje, 
kuhanje, spanje, skratka za pre
živetje v katerikoli situaciji. Ker 
pri vas gre za voditelje, ni potreb
no posebej poudariti, da s seboj 
prinesete še potrebščine, kot so 
nož, vrvica, žepna svetilka, pisa
lo, zvezek, kompas, kotomer, tri
kotnika... zato tudi tega ne bo
mo naredili. Edino bomo pripo
ročili, naj vsak prinese s seboj fo
toaparat, če ga le ima, ali si ga 
izposodi, in naj ne vzame s se
boj hrane, saj je  tamkajšnja na
rava dovolj bogata za vse.

Temu izzivu preživetja v na
ravi ob kateremkoli vremenu se 
je odzvalo lepo število vodite
ljev, ki so se v soboto zbrali v 
kraju Alture in po skupinah kre
nili na pot brez telefončkov in 
denarja. S sabo so imeli samo 
nekaj hrane, ki jo  je bilo treba 
skuhati na ognju, in kuverto, v 
kateri je bila orientacijska igra, 
ki je  pripe lja la  do zbirališča 
naslednjega dne. Veliko vodite
ljev se je kljub nizki temperatu
ri (-4°Č) odločilo, da bo prespa
lo pod m ilim  nebom ali v biva
ku, drugi pa so naleteli na go
stoljubnost domačinov in si pri
skrbeli vsaj streho nad glavo. 
Premraženi in nekoliko lačni so 
vsi voditelji uspeli rešiti orienta
cijsko igro in prispeti do cilja v 
času. Brez težav pa ni šlo, veči
na je na poti omagala in med 
igro odprla kuverto z rešitvami 
ugank, saj kdo bi si lahko m i
slil, da če se v brezvetrju dim iz 
ognja dviga diagonalno, je  to 
znak slabega vremena, ali pa da 
v megli izgledajo razdalje večje", 
saj se "v megli nič ne vidi.

Po toplem čaju so se vodite
lji zbrali in razmišljali o pomem
bni plati skavtske vzgoje: ali ima 
vsak podvig, vsako srečanje, ki

ga pripravljajo, točno določen 
in zastavljen vzgojni cilj? Skavti- 
zem je vzgojno gibanje, ki sku
ša izboljšati značaj posamezni
ka, njegovo fizično in ročno sp
retnost, pa tudi poskrbeti za du
hovno rast. V razpravi je bilo 
nato izpostavljeno, da ima orga
nizacija že v svojem bistvu vz
gojno funkcijo in zato bo itak 
vsaka dejavnost sama na sebi 
vsebovala splošni vzgojni cilj, 
kot je npr. učiti člane živeti v 
skupnosti, spoštovati naravo in 
videti v njej božje delo ipd. Ob 
tem naj ima vsaka dejavnost še 
svoj specifični vzgojni cilj, ki je 
odvisen od posameznika do 
posameznika, od skupine do 
skupine. Problemi posameznih 
skupin, ki delujejo na različnih 
teritorijih in starostnih stopnjah, 
so lahko namreč zelo različni in 
te je treba reševati postopoma, 
z majhnimi, a odločnimi koraki.

Po kosilu je voditelje čakalo 
presenečenje. V decembru ob
haja SZSO pomembno obletni
co: 50 let, odkar je vzklila slo
venska lilija na naši zemlji, obe
nem pa 25 let združitve tržaških 
in goriških skavtov v eno samo 
organizacijo. Na mizi se je tako 
razbohotila velika torta z napi
som 25 let SZSO. Sledil je še 
obred sv. maše v cerkvici sv. Le
onarda. Med obredom je bilo 
več trenutkov, v katerih so lahko 
voditelji izrazili svoje želje in pri
čakovanja glede delovanja or
ganizacije, njej so darovali svoje 
lastnosti, svojo delavnost, zagna
nost in dobro voljo ter si izmenjali 
številne izkušnje, ki so jih v orga
nizaciji že doživeli, ter se obve
zali, da bodo še naprej gradili eno 
skupno in enotno zamejsko ska
vtsko organizacijo. Ko se je son
ce spuščalo za obzorje in sta na 
zemljo legla mrak in mraz, so se 
voditelji začeli poslavljati, se po
časi vračati na domove iz civilizi
rane divjine v divjo civilizacijo. 
———— — (j o

DR A G I OTROCI,

na predvečer svojega godu vas bom  obiskal in ob
daril. Poleg daril imam letos za vas tudi posebno 
prošnjo. Če imate doma dobro igračo, k i b i jo  lahko 
darovali otrokom  iz Romunije, skrbno pripravite 
lep paket. Letos b i z  vašo pom očjo po leg osno
vnih potrebščin nesel revnim  otrokom  tudi 
igrače. Deček iz  Bukarešte, po imenu llija, m i 
je  posredoval pismo, v katerem  razkriva svoje 
življenje v pomanjkanju in revščini! Pričakujem  
vas v sredo, 5. decembra, ob 17.30 v KC L. Bra
tuž v Gorici. Vesel bom  vašega obiska.

Vaš sv. M iklavž

SKUPNOST DRUŽIN  
SONČNICA Informacije: tel. 0481 536455

KULTURNI CENTER LOJZE 
BRATUŽ

ODSLEJ HOJA PO VRVI
HARJET D O R N IK

1 1
ČETRTEK,
2 9 . N O V E M B R  
2001
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GORIŠKA

D IJ A K I S L O V E N S K IH  V IŠ J IH  SO L

IZLET V STRASBOURG
PETER ŠPACAPAN

Srečanje z najvišjim i pred
stavniki evropske po litike  je 
dandanes nekaj, kar ni vedno 
na dnevnem redu, obisk Evrop
skega parlamenta pa je vendar 
nekaj neponovljivega, česar bi 
nihče ne želel zam uditi. D ija
kom zadnjih razredov sloven
skih višjih šol je  bila letos po
nujena enkratna priložnost o- 
biska Evropskega parlamenta 
v Strasbourgu, priložnost pa 
smo izkoristili še za ogled očar
ljiv ih krajev in mest ob Renu.

Da bi v Strasbourg ne odšli 
ravno nepripravljeni, je  že pred 
odhodom  poskrbel prof. Livio 
Semolič, ki nam je  orisal delo
vanje in zgodovino Evropske 
unije ter seveda naloge in pri
stojnosti, ki jih  ima Evropski 
parlament.

Dne 12. novembra je konč
no le prišel dan odhoda. Pot z 
avtobusom čez Italijo, Avstrijo 
in Nem čijo je  bila res dolga 
(13-14 ur!), tako da smo prihod 
v francosko mesto Colmar, kjer 
smo čez vse tri noči prespali, 
vsi z veseljem dočakali.

Naslednjega dne nas je av
tobus že v zgodnjih ju tran jih  
urah še vse zaspane od nočne
ga rajanja peljal do Strasbour
ga, ki je od Colmarja oddaljen 
kakih 50 km. Izstopili smo pred 
m ogočno stavbo Evropskega 
parlamenta in se ob vhodu zna-

iz vseh držav članic (prisotni so 
bili tud i Rutelli, Veltroni, Berti- 
notti, Volčič in Pannella!), ki so 
ravno tisti dan imeli na dnev
nem redu glasovanje. O b gle
danju take velike množice par
lamentarcev iz vseh evropskih 
držav pa je bilo nemogoče ne 
pom isliti na ogrom ne količine 
denarja, ki jih  zahteva vzdrže
vanje in delovnaje takega ve
likega aparata...

Po enournem gledanju in po
slušanju besed parlam entar
cev smo m orali zapustiti par
lament in se odpravili na kosi
lo. Temperature pa nam nise 
bile ravno naklonjene, tako da 
smo zaradi mraza bili prisiljeni 
ostati večji del popoldneva za
p rti v top lih  kavarnah in trgo
vinicah. Ogled veličastne got
ske stolnice, ki kraljuje na glav
nem trgu mesta, pa je bil sko
rajda nujen. Posebno prikup
ne in ljubke so tud i ozke ulice 
in pravljične hišice v tipičnem 
nordijskem stilu, ki dajejo me
stu tipičen severnjaški odraz.

Jutro tretjega dne smo pre
živeli v francoskem mestu Col
mar, kjer smo prenočevali. V že 
prisotnem božičnem vzdušju 
je bil ogled mesta res zanimiv. 
Kakor Strasbourg je tudi to me
sto bogato z nordijskim i znači
lnostm i: ozke ulice, hiše z le
senim ogrodjem, gotska kated
rala in seveda... mraz! Poseb
na zanimivost Colmarja so tudi

1  iiis j  
< ■

V it ij k.M«aa'«;itamuv n ] ! '  ’M1 ij, [ 11 ll|£t

u h
■ r « n M » fc*»■rf

- s *

S r t lP

šli v središču visoke ovalne 
zgradbe, v kateri im ajo sedež 
raznorazni evropski uradi. Tu 
nas je  top lo  sprejel evropski 
parlamentarec D im itrij Volčič, 
ki nas je preko m odernih hod
nikov peljal do majhne sejne 
dvorane, kjer nam je opisal na
loge parlamenta in gospodar- 
sko-politično pomembnost, ki 
jo  ima Evropska unija. Govoril 
je tud i o važnosti, ki jo  bo ime
la za svetovni trg  nova valuta 
evro ter o širjenju Evropske u- 
nije proti vzhodu. Države člani
ce si namreč glede tega sploh 
ne postavljajo mej, saj je  po
glavitni namen Evropske unije 
ustvariti čim večje gospodarsko 
ravnotežje med čim večjim šte
vilom  držav, ekonomski razvoj 
pa je nekaj, čemur ne smemo 
postavljati zemljepisnih mej.

Tem uvodnim besedam par
lam entarca Volč iča je  sledil 
kratek oris delovanja Evropske
ga parlamenta, ki ga je pripra
vil neki ita lijanski funkcionar 
parlamenta. Nekaj pred 12. uro 
pa so nas končno pospremili 
do tribune nad ogrom no dvo
rano, v kateri ima svoj sedež 
Evropski parlament. Sedeže so 
kmalu napolnili parlamentarci

številni kanali, zaradi katerih so 
mesto poimenovali tud i "M ale 
Benetke"!

Podobno, vendar bolj mla
dostno in živahno je bilo nem
ško mesto Freiburg, ki smo ga 
obiskali v popoldanskih urah. 
To mesto, ki je  obenem tud i 
glavno središče slavnega nem
škega gozda Schvvarzvvalda je 
zaznamovano s tip ičn im i got
skimi potezami, ki dosegajo vi
šek v visoki katedrali v središču 
mesta. Nam je  to mesto bilo še 
posebej všeč, saj ima tu sedež 
ena izmed največjih nemških 
univerz. Ceste so zato polne 
mladih, pisanih obrazov, trgo
vin, veselja in zabave!

Po tem zadnjem ogledu smo 
žal že začutili bližanje ure odho
da. Po zadnji noči v Colmarju 
smo morali namreč stopiti na av
tobus. Ta nas je po dolgi poti pri
peljal v Gorico. Po tej krasni izku
šnji, ki nas je nedvomno oboga
tila, gre seveda prisrčna zahva
la vsem, ki so nam omogočili do
živetje teh prelepih dni: evropar- 
lamentarcu Volčiču, našima rav
nateljicama ter seveda profesor
jem, ki so nas čez cel izlet potr
pežljivo spremljali in prenašali.
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UTIHNIL JE PRILJUBLJEN 
KEKKOV GLAS

M

K e kko  p o je  29. ju l i ja  2001 v  lešk i  c e rk v i  na t re t je m  
Sen jamu beneške c e rkven e  p ie sm i.

V soboto, 17. novembra, je v 
videmski bolnišnici utihnil Fran- 
cesco Bergnach, ki so ga vsi po
znali pod psevdonimom Kek
ko. O  njem lahko mirne duše 
trdim o, da je bil kantavtor Na- 
diških dolin. V Benečiji so ga 
poznali in ljubili domala vsi; vsi 
tisti, ki se v ju lijsk ih  dneh na
potijo na Lese na Senjam bene
ške piesmi, vsi tisti, ki imajo do
ma in poslušajo kaseto s posne
tim i pesmimi s Senjama, vsi t i
sti, ki sledijo ali raziskujejo slo
vensko beneško stvarnost, in 
seveda vsi beneški ljudje. Ko
maj 49 let star avtor in kantav
tor, m entor za mlade beneške 
pevce, glasbenik in učitelj, pro
svetni delavec in opora marsi
kateremu društvu, je mlad pod
legel bolezni. Od njega so se 
zadnjič poslovili v torek zjutraj, 
20. t.m., v Podutani.

Kekko je bil za Beneške Slo
vence pravi simbol prelomne 
osebnosti, zavestno je pel v do

mačem slovenskem jeziku, pre
vetril je  glasbeno ustvarjanje in 
bil dejansko eden od stebrov 
beneške kulturne pomladi.

V zadnjih mesecih je  p ri
pravljal novo kaseto, na kate
ro je  nameraval posneti svoje 
pesmi, ki jih je predstavil na Se- 
njamih ali so nastale kako dru
gače. Kekko je namreč napisal 
celo vrsto pesmi, ki bogatijo  
zakladnico beneške pesmi; nje
gove m elod ije  so zaslovele, 
spomnimo le na Nediški zvon, 
posnel pa jih  je tudi na kasete; 
leta 1985 je tako izšla zbirka Za 

j se na jokat, najbolj priljubljen 
pa je nedvomno izbor božičnih 
pesmi Naš Božič.

Kekkovo ime je vezano pred
vsem na Senjam beneške pie
smi, ki je  najbolj množična in 
priljubljena manifestacija v slo
venski Benečiji. Brez njega in 
Alda Klodiča, ki sta dejanski du
ši manifestacije, Senjama goto
vo ne bi bilo, ne bi bilo pa niti

kaset, ki so od leta 1985 na raz
polago vsem tistim , ki ljub ijo  
beneške melodije. Od leta 1972, 
to je  od druge izvedbe mani
festacije, je  na njem sodeloval 
in popestril marsikatero ju lij
sko nedeljo s skupino The aste- 
roids, Kekko band, sam ali v 
duetu. Senjam pa ni bil le glas
beni festival domače popevke, 
v prvih letih je bilo namreč eno 
od tistih srečanj, ki je pomenilo 
nov pristop do slovenske bese
de, kulture in zavesti. Na njem 
pevci niso zanemarjali in po
niževali domačega slovenske
ga narečja, niso se skrivali in 
niso podlegli pritiskom, ki so 
prihajali iz raznoraznih strani. 
Senjam gotovo ni bila edina ma
nifestacija, ki je  delovala v tej 
smeri, bila pa je  gotovo najbolj 
priljubljena in najbolj ljudska, 
to pomeni tista, ki je  bila naj
bližja srcem navadnih ljudi.

Za Kekka je  b ilo značilno 
ravno to. Bil je  človek poln e- 
nergije, ljub il je  peto besedo, 
ki ga je  dejansko spremljala v 
vsakdanjem življenju, ni pa niti 
podlegel vsem tistim , ki so mu 
svetovali, naj ne poje v sloven
skem jeziku.

Praznine, ki jo  zapušča za sa
bo v Benečiji in med slovenski
mi ljudm i, ne bo obču titi le na 
prihodnjih izvedbah Senjama 
beneške piesmi, temveč tud i v 
vsakdanjem prosvetnem živ
ljenju, saj ne bo več tistega člo
veka, ki je  bil vedno pripravljen 
priskočiti na pomoč, opogum i
ti m lajše ljub ite lje  glasbe in 
seveda napisati in zapeti pes
mi, ki ti sežejo v g lob ino srca. 
Njegove pesmi pa bodo osta
le v naši sredi, posnete in objav
ljene, tako da se bom o lahko 
nanj spominjali na najbolj ne
posreden način.
....................  EJ

H IŠ N A  LEDINSKA IM ENA
V evropskem letu jeziku OŠ 

Preserje iz Slovenije in Sloven
sko kulturno središče Planika iz 
Kanalske doline vabita na otvo
ritev razstave z naslovom Hišna 
in ledinska imena v evropskem 
letu jezikov. O tvoritev razstave 
s krajšim programom bo v pe
tek, 30. novembra 2001, ob 12. 
uri v Informacijsko dokumenta
cijskem centru Sveta Evrope v 
Ljubljani, Rimska ulica 16. Raz
stavo bosta odprla Rudi Barta- 
loth, predsednik Slovenskega 
kulturnega središča iz Kanalske 
doline, in Liana Kalšina, direk
torica Informacijsko dokumen
tacijskega centra Sveta Evrope 
v Ljubljani. Sledil bo nastop u- 
čencev OŠ Preserje ter učencev 
iz Kanalske doline. Hišna in le
dinska imena počasi izginjajo iz 
naše zavesti in spomina, zato je 
njihovo ohranjanje v obliki zapi
sa dragocen prispevek v kultur
no in jezikovno zakladnico člo
veštva. Svoj delež v to zakladni
co sta prispevali tudi OŠ Prese
rje in Slovensko kulturno sredi
šče Planika iz Kanalske doline.

JEZIKI SE SREČUJEJO
V sklopu niza jez ik i se sreču

jejo, ki ga prirejajo v organiza
ciji KD Ivan Trinko in Študijske
ga centra Nediža, so v prejšnjih 
dveh tednih priredili dve zani
mivi srečanji. V petek, 16. t.m., 
so v Beneški galeriji v Špetru 
otvorili razstavo publikacij ter v 
večernih urah predstavili Obi- 
tovo pesniško zbirko Leta na 
oknu. V petek, 22. t.m., pa je bil 
spoznavni večer s furlansko 
stvarnostjo. Na srečanju z na
slovom Mladi na po ti k jeziku: 
besedila in orodja so namreč 
spregovorili o furlanskem pra
vopisu na CD in pregledniku 
besedil Cemut si scrivial.

O tistem molku bi radi rekli 
nekaj besed, za katerega pravi
mo, da je  zlato. Pravzaprav je  o 
molku izjemno veliko pregovo
rov, k i jim  je  skupno predvsem 
dejstvo, da vsi govorijo o tem, ka
ko je  bolje molča ti kot pa sprego
voriti na glas. Kot večina prego
vorov imajo seveda tudi ti o mol
ku v sebi veliko resnice, spet pa 
ni res, da držijo vedno in povsod 
in to po drugem znanem in obče 
sprejetem načelu, da je  vsako 
pravilo veljavno zato, ker ima iz
jeme, za katere to pravilo ne drži.

Tudi z  molkom je  tako in vsa
ko govorjenje, da je  molčati ved
no in povsod najbolj modro, je  
seveda prazno in tako puhlo, kot 
je  seveda tud i gosto besediče
nje puhlo takrat, ko b i morali 
molčati. Prav gotovo tud i glede 
molka velja zlato pravilo starih 
Latincev, k i so trdili, da je  sred
nja po t zlata pot, kar b i v pre
prosti jezik prevedli takole: Prav 
je, da se ubere tista pot, ki ved
no pelje med skrajnostmi, saj 
skrajnosti niso nikdar dobre. V 
našem primeru je  torej to pot, 
ki človeku narekuje, da m olči 
takrat, ko pač razmere od njega 
zahtevajo molk, in govori tak
rat, ko je  dolžan spregovoriti. 
Seveda je  to izjemno težko, a 
je  edino pravilno. Kot ni govor
jenje vedno neumna stvar, tudi 
molk n i vedno pametna.

Tudi ni res, da je  vedno pa
meten tisti, k i molči, če že velja 
pravilo, da je  tam, "kjer je  pre
več besed, tud i dosti laži” . Kar 
ozrimo se okrog sebe in poglej
mo tiste, k i b i po pravilu, da je

GLOSA JURIJ PALJK

O MOLKU
molk zlato, in po pregovoru, da 
tisti, ki molči, desetim odgovo
ri, morali b iti strašno modri! V 
naši sredi seveda molčijo, se de
lajo modre, a največkrat skri
vajo s svojim m olkom predv
sem zadrego, ker nimajo niče
sar, kar b i b ilo  vredno poveda
tina jve čk ra t pa aroganco ne- 
vedneža in prevzetneža, k i s 
svojim molkom postavlja sebe 
v ospredje in to dela nalašč in 
vedno predvsem zato, da b i v 
javnosti izgledal to, kar seveda 
nikdar ni b il in nikdar ne bo. So 
pa seveda tudi tisti, ki jim  značaj 
onemogoča vsako sproščenost 
v naši družbi in smo jih  seveda 
vedno v naši sredi veseli, ker jih  
sprejemamo take, kakršni so. 
Vemo, da jim  že po naravi ni da
no, da bi veliko govorili; poslu
šamo pa jih, ko spregovorijo, saj 
so njihove besede večkrat zares 
zlata vredne.

Molk je  seveda večkrat tudi 
nevaren, posebno takrat, ko se 
kdo zavije v molk, ko b i moral 
spregovoriti, ko bi b il dolžan na 
glas povedati svoje stališče, 
izraziti svoje nestrinjanje s kri
vico ali kakim drugačnim stali
ščem, s katerim se sam ne stri
nja. Pa vemo, da je  lažje v jav
nosti molčati, kot pa spregovo
riti, ker je  veliko lažje govoriti 
takrat, ko nas ne posluša veliko 
ljudi, in tako navado im ajo v 
naši sredi predvsem opravljivci, 
katerih “odlika" je  gotovo ta, da 
m olčijo takrat; ko b i morali go
voriti, in govorijo takrat, ko bi

morali molčati. Gre za zahrbt
ne, hinavske, največkrat podle  
ljudi, k i jih  poznamo tud i pod  
vzdevkom "dolg i jeziki", "kvan- 
tarji", "čenčarji", "radio babe", 
"glasovi na hodniku", "go flje " 
in še kaj b i se našlo. Ko jim  reče
mo, da so kobre, seveda misli
mo na to, da z jezikom  sikajo 
takrat, ko b i morali molčati. Z  
jezikom se lahko seveda tudi na 
veliko "opleta". Na Vipavskem 
in na Krasu se je  včasih na kme
tih za opravljivca slikovito in nič 
kaj prijazno, a zato povedno in 
zelo lepo reklo, da "ima ta in ta 
tako dolg jezik kot krava rep".

M olk je  seveda tud i zlato, 
gotovo pa n iti svinec ni takrat, 
ko se z molkom dela komu kri
vica, ko se človek ne postavi z 
jasno besedo v bran tistega, ki 
se mu dela krivica, ko se ne bra
ni jasno in glasno terna javnem 
mestu resnice in pravice. Molk 
n i zlato takrat, ko kdo m im o  
posluša laži, za katere ve, da so 
laži, ne da bi javno rekel, da gre 
za laži. In tudi desetim, pravza
prav n iti enemu samemu ne od
govorimo takrat, ko z molkom  
prenašamo "kvantanje", širjenje 
laži, potvarjanje dejstev ali pa 
obešenjaško in krivično zabav
ljanje na račun tistega, k i ga ni.

Posebno pa je  molk škodljiv, 
naravnost porazno uničevalen, 
ko gre za javne stvari, ko gre za 
javno, obče dobro in za skup
no dobrino.

"Saj vsi vemo, da ta in ta kra
de, a tako je !"

"Saj se ve, kako je, to je  laž, 
a kaj hočemo, naj govorijo na
prej, se bodo že unesli!"

"Saj vemo, da ni res tako, kot 
t i govorijo, a kaj se hoče! Je 
škoda časa in besed, da b i se z 
njim i ukvarjali!"

To je  samo nekaj obče zna
nih in neštetokrat slišanih trd i
tev, k i govorijo o tem, kako po
guben je  molk, ko gre za bistve
ne stvari.

Če bi vsi samo molčali, b i še 
danes vladali svetu taki ali dru
gačni tirani, bi še danes vladale 
svetu take ali drugačne, in videli 
smo, da so bile zmotne, ideolo
gije-

Molk torej ni vedno zlato in 
tud i v naši sredi niso na jbo lj 
m odri tisti, k i vedno molčijo. 
Nekaj jih  je  med njim i najbrž 
tud i pametnih, a tega še ne ve
mo, ker n ism o s liša li d o s ti 
pametnega iz njihovih ust, saj 
vendar vedno pametno molčijo. 
Imamo seveda tud i tiste, k i ve
liko govorijo, a za njihovim i be
sedami ni dejanj, in vemo, da 
so njihove besede torej prazne 
po načelu, da je  prazen klas 
vedno neijvišje, ali po drugem, 
morda za naše kraje še lepšem: 
Da vedno n a jb o lj m ogočno  
doni prazen sod.

Imamo pa tudi tiste, k i še ve
do, kaj je  molk vreden zlata in 
kaj je  pravi pomen vsake izgo
vorjene besede.

Na ramenih in poštenju teh 
ljudi sto ji svet in na teh ljudeh 
sloni tud i vsa naša mala narod
na skupnost v Italiji.
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M A R JA N  DRO B EZ

Javna občila so v poročanju
o vrhu predstavnikov držav Sre
dnjeevropske pobude, ki je bil 
prejšnji teden v Trstu, pouda
rila tudi srečanje predsednika 
slovenske v lade  dr. Janeza 
Drnovška s predstavniki sloven
ske narodne skupnosti v Ita liji. 
S poudarkom so citirala njego
vo iz javo  časn ika rjem , "da  
neizvajanje zaščitnega zakona 
in pom an jk ljivo  financiran je  
p o tre b  s lovenske na rod ne  
skupnosti, o čemer so ga sez
nanili n jen i p redstavn ik i, ni 
najboljša, ni zadovoljiva. Opo
zorila so bila dokaj resna in na 
pogovorih z italijansko stranjo 
bom sprožil to vprašanje".

Državni zbor je v torek, 27. 
novembra, pričel novo izredno 
zasedanje, na katerem naj bi 
sprejel državni proračun za leti 
2002 in 2003. Predloga obeh 
dokumentov, ki jih  je v parla
mentarni postopek poslala vla
da, sta bila deležna kritike po
slancev in opozicijskih po litič
nih strank, ki menijo, "da pred
loga proračunov za naslednji 
dve leti nista stvarna, ker izha
jata iz napačnih, preveč optim i
stičnih ocen stanja in možno
sti v državi, tudi pa nista usmer
jena k varčevanju, predvsem 
na področju javne porabe".

Slovenska vlada seje na seji 
v četrtek, 22. novembra, odzva
la na ponavljajoče se zahteve 
oz. pobude posameznih poli
tičnih strank, organizacij c ivil
ne družbe in tudi predsednika 
države, da bi morali v Sloveniji 
slednjič odkrito  spregovoriti o 
temnih dogodkih v naši polpre
tek li zgodov in i. G re seveda 
predvsem za povojne poboje 
vseh, ki naj bi bili nevarni novi 
revolucionarni družbeni uredi
tvi. Nekaj novih grobišč žrtev 
so nedavno odkrili v Krakov
skem gozdu na Dolenjskem. 
Vlada je sprejela posebno izja
vo, v kateri izraža obžalovanje 
spričo om enjenih dogodkov v 
preteklosti. Sklenila je, da bo 
uredila tud i prikrita  grobišča 
m nožičnih povojnih pobojev.

Večje dogodkov s področja slovenske notranje politi
ke in mednarodnih odnosov, ki so se zvrstili v preteklih 
dneh. Omenili in ocenili bomo seveda lahko samo del 
dogajanj, tisti del, ki ima nemara večji pomen in širše 
razsežnosti.

Ijale Demos, in nekateri znani 
politiki iz obdobja neposredno 
po osamosvojitvi Slovenije.

Prisotni so kljub nekaterim 
razlikam pri ocenjevanju posa
meznih dogodkov soglašali z 
ugotovitvijo, ki jo  je v svojem 
pozdravnem pismu zapisal ča
stni pokrovitelj mednarodnega 
znanstvenega sim pozija, te
danji in sedanji zunanji m ini
ster dr. D im itrij Rupel, "da brez 
Demokratične opozicije Slove
nije, to je Demosa, ne bi bilo 
osamosvojitve. Prvi mož De
mosa dr. Jože Pučnik je pou
daril, "da je Dvoje vodilo de- 
mosovski krog. Potem ko mu 
je uspelo preseči značilni slo
venski egoizem, je u tem eljil 
nujnost osamosvojitve in ob li
koval strukture za zavarovanje 
nove države". Tedanji premier 
Lojze Peterle pa je zatrdil, "da 
je Demos razumel okoliščine 
po padcu berlinskega zidu, ob 
programu samostojne države 
Slovenije pa mu je uspelo po
vezati izv irne dem okra tične 
sile".

Nova Slovenija - Krščanska 
ljudska stranka je v soboto, 
24. novembra, v Rogaški Sla
tin i imela svoj prvi redni kon
gres. Potekal je zavzeto in v 
optim ističnem  vzdušju, saj ta 
opozicijska stranka sredinsko- 
desne usmeritve, ki skupaj s 
socialdemokratsko stranko Ja
neza Janše tvori koa lic ijo  Slo
venija, uspešno deluje. Nasta
la je 4. avgusta lani kot posle
dica razkola v tedanji skupni 
stranki SLS+SKD Slovenski ljud
ski stranki. V državnem zboru 
ima osem poslancev. Po zad
njih podatkih ima Nova Slove
nija Krščanska ljudska stran
ka okoli sedem tisoč članov.

Delegati, vseh je b ilo okoli 
280, so odločali o spremem
bah statuta, s katerimi so v vod
stvu stranke p redvide li tud i 
m esto predstavn ika Sloven-

Prek pristo jn ih organov bo za
gotovila izkop posmrtnih ostan
kov pod nadzorom sodišč, za 
vse pobite pa bodo izdali mr
liške liste. V naslednjem pol
le tju  naj bi p r ip ra v ili ide jn i 
načrt za postavitev spomenika 
žrtvam vojnega in povojnega 
nasilja, odp rli bi tud i kn jigo 
m rtvih, v katero bi vpisali vse 
žrtve  om enjenega obdobja . 
Predviden je tudi pomnik spra
ve med Slovenci, ki bi sim boli
ziral vojno in povojno trpljenje 
slovenskega naroda. Po pred
logu vlade naj bi spomeniki na 
grobiščih im eli enoten napis 
Žrtve vojne in revolucije. Ome
njeni in nekateri drugi ukrepi 
naj bi b ili zapisani v novem 
dopolnjenem zakonu o vojnih 
grobiščih v Sloveniji. Izjava vla
de, v kateri obžaluje tragične 
dogodke iz polpretekle zgodo
vine Slovenije, je  zagotovo po
membna, toda na ravni drža
ve bi bila potrebna tud i Dekla
racija o preteklosti in spravi, o 
čemer ima predsednik parla
menta Borut Pahor občasno 
pogovore s predstavniki parla
m enta rn ih  po litičn ih  strank. 
Toda za zdaj ne kaže, da se bo
do o omenjeni deklaraciji ali dru
gačnem dokum entu, ki bi bil 
namenjen oceni preteklosti in 
spravi med Slovenci, kmalu spo
razumeli.

MINISTER RUPEL: BISTVENA 
ZASLUGA OPOZICIJE

V M ariboru je bil 23. oz 24. 
novembra m ednarodni znan
stveni simpozij o vlogi Demo
sa pri osamosvojitvi Slovenije. 
Pripravili so ga oddelek za zgo
dovino pedagoške fakultete v 
M ariboru, oddelek za zgodo
vino filozofske fakultete v Ljub
ljani, Inštitut za novejšo zgo
dovino in Zveza zgodovinskih 
društev Slovenije. Sodelovali 
so zgodovinarji, predstavniki 
po litičn ih strank, ki so sestav-

cev v zamejstvu in v tu jin i. Za
vzeli so se za sprejem kar osem- 
na js tih  reso luc ij, p ri čem er 
ima nosilna naslov Za Evropo 
na slovenskih tleh. Stranka se 
je  v om enjen ih dokum entih  
opredelila do vseh pomemb
nejših področij, med drugim do 
odnosa do preteklosti, vk lju 
čevanja Slovenije v zvezo Na
to in Evropsko unijo, km etij
stva, ter do znanja, kulture in 
cenejše države.

Dr. Andrej Bajuk je b il v u- 
vodnem posegu oster in kriti-

I čen do sedanje oblasti in vlad
ne koalicije. Po njegovem mne
nju prehod v dem okracijo  v 
Sloveniji poteka na poseben 
način, ki bolj spom inja na vr
tenje v začaranem krogu kot 
pa na proces, katerega cilj je 
jasen in dosegljiv. Sile kom u
nističnega nasledstva uveljav
lja jo model ljudske fronte in 
si v njem zagotavlja jo vodiln i 
položaj. Po njegovem prepri
čanju koalicija Slovenija pred
stavlja trden tem elj nove po li
tike v državi in je edina alter
nativa sedanji parlamentarni 
in vladni koaliciji.

Za predsednika stranke je 
bil potrjen dr. Andrej Bajuk. Bil 
je edini kandidat, prejel je  203

I glasove, dve glasovnici pa sta 
osta li neveljavni. Na njegov 
predlog pa je bil za predsedni
ka Sveta Nove Slovenije - Kr
ščanske ljudske stranke izvo
ljen Lojze Peterle.

Na kongresu je  v im enu 
Stranke Slovenske skupnosti 
pozdravil član deželnega ta j
ništva M arjan Terpin, ki se je 
Novi Sloveniji in njenim  pred
stavnikom zahvalil za vso izka
zano pomoč pri reševanju prob
lemov, ki pestijo slovensko na
rodno skupnost v Ita liji. O be
nem je  tud i opozoril prisotne 
na protislovje, do katerega pri
haja, in sicer da m ora jo ita 
lijanski državljani slovenske na
rodnosti čakati celo večnost 
na slovensko državljanstvo, 
medtem ko Ita lija  dobesedno 
ponuja svoje državljanstvo lju
dem, ki ž iv ijo  v slovenski Istri.

Goriški muzej, ki je najbolj 
dejavno sodeloval pri obeleže
vanju tisočletnice prve pisne o- 
membe Gorice, Solkana in tiste
ga ozemlja, na katerem se je 
pozneje v zgodovini oblikova
la Goriška pokrajina ozirom a 
dežela Goriško-Gradiščanske- 
ga, je o omenjenem jubileju pri
pravil dve novi pomembni in ak
tualni predavanji.

V torek, 20. novembra, je  v 
gradu Kromberk prof. Silvo Tor
kar imel predavanje o starih 
predkrščanskih imenih v slo
venskih priimkih v zahodni Slo
veniji. Poudaril je, da se je po
doba slovenskih rojstnih imen 
v preteklih tisoč letih korenito 
spremenila. Imena z razvidno 
slovansko podstavo so bila v 
poznem srednjem veku izrinje
na z imeni svetnikov, katerih 
jezikovna podstava je v večini 
primerov hebrejska, grška, la
tinska ali germanska. S tem je 
bila našim prednikom na ob
močju Goriške in drugod v za
hodnem delu slovenskega et
ničnega prostora vsaj na zunaj

odvzeta slovanska identiteta, 
saj niti eno staroslovansko ime 
ni preživelo kot rojstno ime, so 
se pa nekatera uspela ohraniti 
v priimkih, ki so se začeli med 
kmečkim prebivalstvom v večji 
meri pojavljati konec 15. in v 
začetku 16. stoletja. Skrita pa 
so tud i v nekaterih krajevnih 
imenih in imenih vodotokov. O 
njihovi razsežnosti pričajo raz
lične srednjeveške listine, pri 
rekonstrukciji pa nam je v pre
cejšnjo oporo primerjalno slo
vensko gradivo.

Zadnje predavanje v okviru 
proslavljanja tosočletnice prve 
pisne omembe Gorice, Solka
na in ozemlja, kjer se je poz
nejših obdobjih razvila Goriška 
pokrajina, bo imel prof. prelat 
in zgodovinar Franc Kralj. O b
ravnaval bo temo, ki se je v le
tošnjem jubilejnem letu pogo
sto omenjala, namreč 250-let- 
nico ustanovitve Goriške nad
škofije. Predavanje bo v torek,
11. decembra, ob 20. uri v gra
du Kromberk.

■M.

V D V O R C U  Z E M O N O  PRI V IPAVI

Z OSREDNJE PRIREDITVE 
OB TEDNU KARITAS

V Sloveniji poteka od 26. no
vembra do 2. decembra že tra
dicionalni teden Karitas. Leto
šnje leto je ta človekoljubna or
ganizacija s katoliškim navdi
hom namenila prostovoljstvu. 
Mreža Karitas na območju ko
prske škofije deluje v petih de
kanijskih in treh območnih Ka
ritas, ki vključujejo in usmerjajo 
delovanje 130 župnijskih Kari
tas. V le-teh pa deluje nad tisoč 
stalnih in večje število občasnih 
prostovoljcev. Ravnatelj Ško
fijske Karitas Matej Kobal, sicer 
župnik na O tlici, poudarja, da 
omenjena organizacija deluje 
na najrazličnejših področjih , 
kot so, denimo, raziskovanje, 
obveščanje, oblikovanje, sveto
vanje, pomoč bolnim, ostarelim

O K R O G  S P O R N IH  D O LO Č B  STATUTA 
ISTRSKE ŽU PAN IJE

DOSEŽEN SPORAZUM
M IL A N  G R E G O R IČ

Pred meseci je  v Istri m oč
no od jeknila od loč itev hrva
ške vlade, da razveljavi trinajst 
spornih členov Statuta Istrske 
županije ter jih  preda v preso
jo  Ustavnemu sodišču.

Po najnovejših in fo rm aci
jah sta sprti strani dosegli spo
razum okrog kompromisnega 
besedila, ki ga je pred dnevi 
po trd ila  S tatutarna kom isija 
ter naj bi ga v drugi polovici 
n o ve m b ra  o b ra v n a v a la  in 
sprejela tudi Skupščina Istrske 
županije. V tem prim eru bo 
hrvaška vlada um aknila svoj 
sklep, da naj sporne člene obra
vnava tudi Ustavno sodišče.

Očitno sta sprli strani spoz
nali, da napenjanje loka ne ko
risti nikomur, ter sta se z obo
jestranskim popuščanjem pri
b ližali v pogledih na na jbolj 
sporne dele statuta (dvojezič

nost, učenje ita lijanščine na 
hrvaških šolah dvojezičnega 
območja, pravica veta predsta
vnikov manjšinske skupnosti 
ter problem "istrstva").

Določbe v zvezi z dvojezič
nostjo so bile spremenjene v 
tem smislu, da postaja ita li
janščina, ob hrvaščini, uradni 
jezik v institucijah Istrske žu
panije in tistih mest in občin, 
v katerih ž iv ijo  pripadnik i ita
lijanske skupnosti ter je dvo
jez ičnost predvidena tud i v 
njihovih statutih . S tem je pre
vladal koncept takozvane "ad
m inistrativne dvojezičnosti" v 
nasprotju s prejšnjim  besedi
lom, ki bi se ga po m nenju hr
vaške vlade dalo to lm ačiti kot 
vsesplošno "geografsko dvo
jezičnost".

Glede učenja italijanščine 
na hrvaških šolah dvojezičnega 
obm očja pa je prevladala for
mulacija, da bo vlada "o m o

gočila " tako učenje, namesto 
prejšnje določbe, po kateri je 
bila obvezna, da tako učenje 
"zagotovi".

Tako sta sprti strani našli 
form ulacijo, ki se je ognila ob
veznemu učenju ita lijanščine 
na hrvaških šolah dvojezične
ga obm očja. Nebistveno je b i
la dopolnjena določba o pra
v ic i do veta p re ds tavn ikov  
m anjšinske skupnosti, ki jo  
lahko uve ljav lja jo  v zvezi z 
uresničevanjem pravic, ki jim  

5 gredo po zakonu. V Statutu se 
je obdrža l tud i po jem  "Is tr-

I stva", vendar ne v smislu na
domestka ali oblike narodno
stne pripadnosti, temveč kot 
normalen izraz regionalne pri
padnosti.

S tem je Istra postala na 
nek način prva dvojezična žu
panija na Hrvaškem. Prvaki 
Istrskega demokratskega zbo- 
ra pa napovedujejo nove boje 
za dosego tud i večje finanč
ne, pravne in prem oženjske 
avtonom ije županij.

T U D I V SLO VEN IJI K R IZA  V LETALSKEM PRO M ETU

VSE MANJ POTNIKOV
Tudi letališče na Brniku (nje

govo uradno ime je Aerodrom 
Ljubljana) letos čuti upad med
narodnega letalskega prometa, 
kar vp liva  na poslovanje in 
ogroža načrtovane poslovne 
rezultate omenjene infrastruktu
re. Predsednik uprave letališča 
Vinko Može meni, da za upad 
prometa ni kriv zgolj črni 11. 
september, ampak tudi izredno 
velika konkurenca med letališči 
in letalskimi prevozniki. Cene 
prevozov so padle do skrajnega 
roba. Zdaj ljudje nekoliko druga
če razmišljajo. Strah jih je pole
tov. Prihodnost letalskih poletov 
je v veliki meri odvisna od tega, 
ali bo v mednarodnih odnosih 
prevladala politična filozo fija  
miru. Uprava in poslovneži na 
letališčih pa bodo m orali po 
mnenju Vinka Možeta upošte
vati nova dejstva. Najbolj je  tre
ba zmanjševati stroške. Če je 
promet nižji za 10%, kar velja za 
ljubljansko letališče, je temu dej
stvu potrebno prilagoditi stro

ške. Kako bo prihodnje leto, bo 
pokazala že zimska sezona.

Kar zadeva varnost, je  letali
šče dobro opremljeno in organi
zirano. Za pregled prtljage ima
jo najsodobnejšo tehnologijo, 
t.i. EDS, (explosive detection sy-

1 steni). So med redkimi evropski
mi letališči, ki izpolnjujejo zahte
ve Evropske konference za civil
ni zračni promet. Naprava ILS 

; CAT lllb  pa omogoča slepo pri
stajanje v najhujši megli. Na sve
tu ima to napravo samo 80 le
tališč. V zadnjih petih letih se je 
število potnikov na Brniku pove
čalo skoraj za polovico, število 
operacij letal za skoraj dve tretji
ni, tovorni letalski promet pa za 
tretjino. Pomembna za napredek 
letališča je zgraditev nove letali-

i ške ploščadi za parkiranje letal. 
Meri 22.000 m2, njena vrednost 
pa je 500 milijonov tolarjev.

Na Brnik v kratkem pričaku
jejo milijonskega potnika po od
prtju, ki je bilo 24.12. 1963.
— — — M.
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ali drugače prizadetim, mate
rialna in vzgojna pomoč otro
kom in druga. Na območju ko
prske škofije, to je na Primor
skem, 1.523 družin stalno ali 
občasno prejema pomoč Kari
tas, več kot tisoč šolarjev prej
me pomoč ob začetku šolske
ga leta, 160 otrok pa je vključe
nih v projekt posvojitve na da
ljavo. Pomagajo 7.000 ostare
lim, bolnim ali drugače prizade
tim , z obiski, pogovori in po
močjo v drugih oblikah.

Projekt Umetniki za Karitas 
poteka že sedem let. Vanj je bilo 
doslej vključenih 180 likovnih 
ustvarjalcev iz vse Slovenije in 
tudi iz tujine. Darovali so 340 
svojih del, od tega so 200 slik 
že prodali, prihodek pa name
njajo ljudem, potrebnim  soli
darnosti in pom oči. V akciji 
Streha nad glavo je bilo zbra
nih čez 13 m ilijonov tolarjev, ki 
so jih  namenili ljudem na ob
močju škofije Banjaluka. Tam 
so prostovoljci Karitas iz kopr
ske škofije letos materi s priza
deto hčerko postavili hišo. Po
moč prizadetim oz. potrebnim 
nudijo v centrih Karitas, ki jih 
je v škofiji enajst. Tam imajo stal
na dežurstva, ki jih  izva ja jo  
izključno prostovoljci. Delujeta 
tud i svetovaln ici v Kopru in 
Solkanu. Samo na tem področju 
vsako leto opravijo preko 10 ti
soč delovnih ur in več kot 8 ti
soč pogovorov  z ljudm i, ki 
doživljajo najrazličnejše stiske.

O dejavnosti škofijske Kari
tas Koper pa o njenih prihod
njih načrtih in ciljih so govorili 

| na osrednji prireditvi ob tednu 
Karitas, ki je  bila v soboto, 24. 
novembra, v dvorcu Zemono 
pri Vipavi. Poslanstvo te č lo
vekoljubne organizacije v Slo
veniji in na Primorskem so v 
svojih posegih obravnavali tudi 
koprski škof msgr. Metod Pirih, 

| župan občine Ajdovščina Mar
jan Poljšak in ravnatelj škofijske 
Karitas Koper Matej Kobal.

M.
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D A M J A N  HLEDE

Davek je odpravljen tudi za 
darilne pogodbe, za druge da
rilne prenose in za brezpogoj
no odpoved svojim stvarem ali 
pravicam. Za razliko od dedo
vanja pa je za darila treba raz
likovati z ozirom na stopnjo so
rodstva, ki obstaja med daroval
cem in obdarovancem. Davek 
na darila je namreč v celoti od
pravljen za zastonjske prenose 
v korist zakonca, sorodnikov v 
ravni črti in drugih sorodnikov 
(v stranski č rti) do vključene če
trte stopnje (sem spadajo npr. 
pogodbe med stricem in vnu
kom ter pogodbe med bratran
ci). Če torej obdarovanec spa
da v eno od omenjenih sorod
stvenih kategorij, veljajo za da
rila ista pravila kot za dedo
vanja, kar pomeni prostost od 
davka. Če pa je obdarovanec 
oseba, ki ni z darovalcem v o- 
menjenih bližjih sorodstvenih 
vezeh, veljajo za darilne pogod
be med njima posebna določi
la, ki jih predvideva drugi od
stavek 13. člena zakona št. 
383/2001.

V tem primeru in samo če 
vrednost darovanega deleža 
presega 350 m ilijonov lir, je po
godba obdavčena z istim i ali- 
kvotami registrskega davka, ki 
so predvidene za razne slučaje 
kupoprodajnih prenosov. Daje 
darilna pogodba obdavčena z 
registrskim davkom kot v pri
meru kupoprodaje, morata to
rej istočasno obstajati subjek
tivni pogoj (sorodstvena vez od 
pete stopnje dalje ali odsotnost 
sorodstvenih vezi) in objektiv
ni pogoj (vrednost darila mora 
presegati 350 m ilijonov lir, pri 
čemer se za nepremičnine šteje 
katastrska vrednost). O b njuni 
prisotnosti, bo obdarovanca 
bremenil registrski davek, in to 
v davčni meri, ki je predvidena 
za kupoprodaje različnih do
brin (na prim er: za zemljišča

8%, za stavbe 7%, za kmetijska 
zemljišča v odsotnosti raznih 
kmetijskih olajšav 15%, za zgo
dovinsko ali kulturno zaščitene 
nepremičnine 3%, za denar 3%, 
za družbene deleže 250.000 lir, 
za kredite 0,5%, za individual
na pod je tja  3%). O m enjene 
alikvote pa se bodo računale 
zgolj na vrednost darovanega 
deleža, ki presega 350 m ilijo
nov lir. V primeru daril v korist 
osebi, ki je hudo prizadeta in je 
v pogojih, ki jih določa zakon 
št. 104/92 v besedilu, ki ga je 
uvedel zakon št. 162/98, bo da
včna obveznost bremenila le 
vrednost, ki presega m ilijardo 
lir.

Že pred novim zakonom se 
je pojavljalo vprašanje ali, so 
darilne pogodbe, pri katerih ni
sta prisotna omenjeni subjekti
vni in objektivni pogoj in so to
rej proste davka na dedovanje, 
podvržene registrskemu davku 
v fiksni meri in torej v znesku
250.000 lir ali ne. Doslej je pre
vladovalo tolmačenje, po kate
rem so bile te pogodbe pod
vržene registrskemu davku v 
fiksni meri. Sedanja norma je 
bolje formulirana od prejšnje in 
že samo pozorno branje zakon
skega teksta nam pove, da od
slej ne bo več tako. To je potr
dilo tudi ministrstvo, ki je z o- 
krožnico št. 91/E izrecno do
ločilo, da so darilne pogodbe, 
ki so proste davka na darila, 
odslej proste tudi registrskega 
davka v fiksni meri.

Tudi za darila pa sta, tako kot 
za dedovanja, ostala v veljavi 
hipotekarni in katastrski davek, 
ki bremenita v skupnem znesku 
3% katastrske vrednosti tiste 
prenose, ki zadevajo nepremič
nine. Izjemo predstavlja tudi v 
tem primeru prisotnost pogojev 
za koristenje olajšav za prvi 
dom, v prisotnosti katerih sta 
omenjena davka aplicirana v fik
sni meri (250.000 + 250.000 lir). 
— —  KONEC

K M EČ K A Z V E ZA  IN Z A D R U Z N A  KRAŠKA B A N K A

OPOLNOČI 31.12.2001 
"EVRO BIG BANG"

Prvega januarja bo evro po
stal edina legalna valuta za če
ke, pogodbe in fakture. Stara 
lira bo lahko še dva meseca 
krožila le kot tekoči denar.

V torek, 1. januarja 2002, bo 
torej prvi dan evra. O d istega 
datuma bo lira prenehala velja
ti kot plačilno sredstvo v "pisni 
obliki" oz. ne bo mogoče več 
izdajati čekov ali faktur v lirah. 
Za nasledja dva meseca, do 28. 
februarja, bo dvojno kroženje 
valut: evra in lire. Lira bo veljav
na le kot tekoči denar, medtem 
ko bomo čeke morali izpolnje
vati v evrih. Kmečka zveza in 
Zadružna Kraška banka opo
zarjata, da bo od I .marca 2002 
edino plačilno sredstvo evro 
(bankovci in kovanci). Kdor bo 
po omenjenem datumu imel še 
lire v žepu, jih bo lahko samo 
še zamenjal v evro na banki.

Veliko argum entov je bilo 
iznešenih na srečanju, ki sta ga 
organizirala Kmečka zveza in

Zadružna Kraška banka na O p
činah v sredo, 21. novembra. 
G ovorili so o pretvarjanju lir v 
evro, o zaokrožanju stotink po 
vejici, o pravilnem pisanju če
kov, o tem, da so od 1. januarja 
2002 nični vsi dokumenti (po
godbe, menice, administrativ
ni akti, računi, čeki, bančna po
trdila, itd.) izdani oz. pisani v 
lirah, itd. Saldo na tekočih raču
nih (bančnih ali poštnih) in na 
hranilnih knjižicah bo avtoma
tično pretvorjen v evre (zato bo
do banke zaprte 29. in 31. de
cembra). Poudarjeno je bilo tu
di, da je treba v prvih mesecih 
biti posebno pazljivi pred golju
fijami, katerih bi lahko bili žrtve, 
ko bi zaupali nepravim osebam, 
ki bi se nam z različnimi izgo
vori ponujale, da nam zamenja
jo denar. To zaradi tega, ker de
narja v evrih (bankovcev in ko
vancev) še ne poznamo in bi 
zato lahko bili ponarejeni.
— — —  EB

S O D E L O V A L  JE T U D I  S T R O K O V N J A K  IZ  N O V E  G O R I C E

ZANIMIV POSVET O BIOLOŠKI 
RAZLIČNOSTI V KMETIJSTVU
M A R IO  G R E G O R IČ

Pred kratkim je občina Arta 
Terme organizirala zelo zanimiv 
posvet o biološki različnosti v 
kmetijstvu s posebnim poudar
kom na višinska območja. Pri 
organizaciji sta sodelovala tudi 
Združenje proizvajalcev višin
skih območij ter Konfederacija 
kmetov Italije (CIA). Namen po
sveta je  bil predvsem ta, da se 
prikaže pomen biološke različ
nosti z ekološkega, genetskega, 
socialnega, znanstvenega in 
ekonomskega vidika. Če hoče
mo ohraniti to biološko boga
stvo, je treba zaščititi posebne 
rastlinske sorte ter krajevne ži
valske pasme, in to ne samo za
radi njihove genetske važnosti, 
temveč tudi za ohranitev in v 
nekaterih primerih za ponovno 
vzpostavitev uravnovešenega 
odnosa med človekom in terito
rijem, kar je ključnega pomena 
za varstvo okolja in krajine.

Zagovorniki biološke različ
nosti si postavljalo predvsem 
naslednje cilje:
- Vzpodbujati zanimanje za upo
rabo pridelkov in proizvodov, ki 
jih nudijo ogrožene kmetijske ra
stlinske sorte (sadne sorte, ze- 
lenjadnice, žitarice, itd. I in žival

ske pasme (krave, kokoši, ovce 
in koze) in s tem stimulirati njiho
vo gojenje in rejo ter tako pre
prečiti njihovo izginotje.
- Ohraniti biološko različno hra
no, pridobljeno iz avtohtonih 
sort in pasem, kar pomeni obe
nem tudi ohraniti bogate in za
nimive kulinarične tradicije, ki 
lahko bistveno pripomorejo, da 
se razvije kot dopolnilna dejav
nost kmečki turizem, ki lahko 
bistveno pripomore k preživetju 
kmetijstva na višinskih legah in 
širše na območjih s težkimi na
ravnimi danostmi.

Med predavanji, ki so bila iz
redno zanimiva, sta, glede na nji
hovo tematiko, izstopali pred
vsem dve.

Prvo je podal inž. agronomi
je Stojan Ščuka, vodja svetoval
ne službe za Primorsko pri Kme
tijsko gozdarskem zavodu iz 
Nove Gorice, ki je  spregovoril o 
izredno zanimivih pasmah, in si
cer o konjih (lipicancih), istrski 
in kraški ovci, bovški ovci, prek
murski kokoši, kranjski čebeli, 
kravi cikaste pasme ter dolenj
skem prašiču. Poudaril je, da bi 
bilo izumrtje teh pasem izred
na škoda za slovensko genetsko 
banko. Zal so nekatere omenje
ne pasme v veliki nevarnosti, še

posebej cikasta kravja pasma, 
prekmurska kokoš ter dolenjski 
prašič, od katerih seje ohranilo 
zelo omejeno število primerkov.

Ranljive so tudi pasme ovac, 
katerih čreda pa na srečo raste, 
in obstaja realna možnost, da se 
ohranijo. Najboljše je stanje pri 
lipicancih in kranjski čebeli. Li
picanci so najbolj znana konjska 
pasma, ki se redi na Slovenskem, 
kranjska čebela pa najbolj razšir
jena endogena slovenska žival, 
zelo znana in razširjena tudi iz
ven slovenskih meja.

Svoj izredno zanimivi poseg 
je inž. Ščuka zaključil s poudar
kom na važnosti, ki jo  Ministr
stvo za kmetijstvo Slovenije po
laga na ohranitev slovenskega 
živalskega in rastlinskega genet
skega materiala, saj prisotnost 
ogromnega števila rastlinskih 
sort in živalskih vrst na sloven
skih tleh daleč presega zemljepi
sno velikost države, zato je njena 
dolžnost, da prepreči osiroma- 
šenje te izredno bogate narav
ne dediščine.

Po zanimivosti in aktualnosti 
je izstopalo predavanje Amedea 
Reynerija, profesorja na agro
nomski fakulteti v Turinu, ki je 
izredno učinkovito prikazal hitro 
poraščanje travnopašniških po

vršin z grmovjem in gozdom in 
v daljšem razdobju tudi njiv, za
radi opuščanja kmetijske dejav
nosti, še zlasti pa živinoreje. Šte
vilo kmetij se je v višinskih ob
močjih Piemonta in v sosednih 
deželah v zadnjih 40 letih skrčilo 
povprečno za 70-80%, kar je i- 
melo, in še huje bo v prihodno
sti, izredno negativne posledice 
za okolje in vzporedno za gospo
darstvo. Še posebej je prizadet 
turizem, ker so neobdelane po
vršine in opustošeni travniki in 
pašniki veliko manj mikavni od 
obdelanih in skrbno negovanih.

Oblasti morajo, dokler ni pre
pozno, z vsemi sredstvi prepre
čiti izumrtje kmetijstva na višin
skih in obrobnih območjih, ker 
bo sicer nastala ekološka, druž
bena in gospodarska škoda ne
popravljiva.

Predavanje prof. Reynerija je 
popolnoma prenesljivo na naše 
razmere. Škoda le, da ga niso 
slišali samozvani ljubitelji nara
ve, ki jim  je naše kmetijstvo in 
usoda ljudi, ki se z njim ukvar
ja jo , deveta briga . O b tako 
utemeljenem znanstvenem pri
kazu nenadomestljive važnosti 
kmetijstva, zlasti pa živinoreje 
za varstvo okolja in krajine, bi 
morda le začeli razmišljati dru
gače. Mnenja smo, da bi bilo 
treba predavatelja povab iti 
med nas, z upanjem, da bi prišle 
njegove besede do ušes, ki so 
jih potrebne.

N O V A  KN J I G A G AB RI JELA DEVETAKA

EVROPSKI MARKETING 
STORITEV

Dr. Gabrijel Devetak, izred
ni profesor za marketing na ma
riborski univerzi, hkrati pa pre
davatelj predmeta Trženje I na 
Visoki šoli za management v Ko
pru, je znan tudi kot ploden pi
sec več samostojnih knjig s po
dročja inovacij in marketinga. 
Že pred dobrim letom je tako 
spet presenetil z obsežnim stro
kovnim delom, ki nosi naslov: 
Evropski marketing storitev, izda
la pa ga je založba Moderna or
ganizacija, ki deluje pri Fakulte
ti za organizacijske vede v Kra
nju; potrebnost te knjige, ne sa
mo za študente, ampak tudi za 
gospodarstvenike, potrjuje dej
stvo, da je pred kratkim bila tudi 
ponatisnjena.

Ni namen tega zapisa, da bi 
obširno in poglobljeno strokov
no spregovorili o tej knjigi, mar
več nanjo le opozarjamo in na 
kratko poročamo o njeni aktual
ni vsebini. Pisec že v predgovo
ru opozarja, da se je tudi pod
ročje marketinga znašlo pred 
novimi izzivi, zlasti zaradi raz
maha informacijske tehnologije 
in telekomunikacij, še posebej 
za Slovenijo pa velja, da se in
tenzivno pripravlja na vstop v 
Evropsko zvezo. Dr. Devetak se 
v knjigi tudi obširneje posveča 
elektronskemu poslovanju in 
uporabi interneta za potrebe 
marketinga. Pri tem ugotavlja, 
da se Slovenija na tem področju 
glede uporabe novih tehnologij

lahko prim erja z industrijsko 
najbolj razvitimi državami.

Iz avtorjevega predgovora 
povzemamo tudi misel, da je 
marketing kot teorija in praksa 
bistven za razvoj novih izdelkov, 
storitev in opreme, cilj pa je do
seči zadovoljstvo kupcev, pa 
tudi zaposlenih in kapitala. Pisec 
nadalje opozarja na še nekoliko 
drugačne termine, kot so npr. 
trženje, evropski marketing ali 
evrotrženje oz. evropsko trženje. 
Že iz teh bežnih zaznamb je 
razvidna aktualnost te knjige, še 
posebej zaradi bližnjega vstopa 
Slovenije v Evropsko zvezo, ko 
se bo neposredno soočila z ve
lik im  evropskim tržiščem, pa 
tudi zaradi vpliva globalizacije.

V razčlembi posamičnih po
glavij je Devetakova knjiga po
dobna sorodnim ameriškim uč
benikom, kar ji daje ne le teoreti
čno, ampak tudi praktično vred
nost. V začetku vsakega poglav
ja je najprej opozorilo o njegovi

vsebini, sledijo podpoglavja, na 
koncu vsakega poglavja je po
dan povzetek vsebine, postav
ljena pa so tudi vprašanja kot 
koristen študijski pripomoček. 
Zlasti sta pomembni poglavji 
Strategija marketinga ter Intelek
tualna lastnina in marketing; pri 
tem je potrebno opozoriti na 
dejstvo, da predstavlja pravno 
varstvo industrijske lastnine v 
Evropski zvezi podlago za spre
jem in uveljavitev tudi slovenske 
zakonodaje o tej tvarini. Zadnje 
poglavje knjige obravnava us
tvarjalnost in poslovno odličnost.

Najnovejša knjiga dr. Gabri
jela Devetaka šteje skoraj 400 
strani, je zelo pregledno sestav
ljena in oblikovana, na koncu pa 
so dodani še seznam literature 
in virov, kazali slik in tabel, krajši 
povzetek vsebine v slovenščini 
in angleščini, stvarno kazalo, po
datki o avtorju in povzetka dveh 
strokovnih recenzij o knjigi.

M V

szzznna
M A R A  PETAROS

Naša sodelavka odgovarja 
na vprašanja o evru. Bralce va
bimo, naj nam pošljejo svoja 
vprašanja glede nove valute 
po e-mailu, faksu, tradicional
ni pošti ali telefonu; mi bomo 
to posredovali sodelavki.

Vpr.: Najprej b i se vam rad 
zahvalil za dragocene napotke, 
ki jih  nudite vsak teden. Želim  
pa vas vprašati tole: ker nisem 
vajen hraniti svojih prispevkov 
na bančnih zavodih oz. ne poz
nam sveta borz in drugih inve
sticijskih možnosti, hranim de
nar kar doma. Če imam na pri
mer kar nekaj milijonov lir v go
tovini, jih  bom lahko vse naen
krat zamenjal na banki janua
rja 2002 ? Pri tem na j  se obrnem 
na svojo banko, k je r imam  
tekoči račun, ali lahko zame
njam na katerikoli banki? Pa še 
to: imam tudi kar nekaj denarja

v tu ji valuti (mark in frankov). 
Moram zamenjati tudi to? Vna
prej hvala za odgovor.

Odg.: Dragi bralec, s 01.01. 
2002 bomo morali lire, marke 
in francoske ter belgijske franke 
postopno zamenjati v evre. To 
boste lahko storili samo na ka
terikoli banki ali pošti. Iz vašega 
pisma sklepam, da imate doma 
kar precejšnje količine denarja, 
zato bi vam svetovala, da ta de
nar pred 31.12.2001 naložite na 
svoj tekoči račun, saj boste tako 
precej olajšali delo svoji banki. 
Banke bodo imele v prvih dveh 
mesecih zelo veliko dela z me
njavo, saj se bodo morali potro
šniki obrn iti prav na le-te za za
menjavo lir v evre, predvsem pa 
bi se lahko zgodilo, da bodo o- 
stale brez evrov, ker poteka raz
deljevanje nove evropske valu
te zelo počasi zaradi zelo ome
jevalnih zakonov, ki določajo 
prevoz dragocenosti. Vsekakor

pa se lahko za zamenjavo lir, 
mark, francoskih in belgijskih 
frankov v evre obrnete na kate
rokoli banko ali pošto. Če se o- 
brnete na svojo banko, boste lah
ko zamenjali največ 1.000.000 lir 
na dan; če pa se obrnete na kako 
drugo banko ali pošto, boste 
lahko zamenjali največ 500.000 
lir na dan. V primeru, da hrani
te doma večje količine denarja, 
boste morali na banko večkrat in 
vsakokrat zamenjati 1.000.000 
lir, če boste šli na svojo banko 
oz. 500.000 lir, če boste šli na 
kako drugo banko. Če bo fizič
na menjava lir, mark in frankov 
potekala zelo počasi in bo vča
sih težavna, bo pretvarjanje sal
dov na tekočih računih zelo hi
tro in brez težav. To bo poteka
lo avtomatično, ne da bi se mi 
tega sploh zavedali. Če boste 
gotovino v katerikoli valuti, ki 
jo  hranite  doma, na ložili na 
banko pred koncem tega leta,

bo banka avtomatično spre
menila znesek, ki bo ob kon
cu leta na vašem tekočem 
računu, v evre. Po potrebi pa 
boste lahko dvigovali evre iz 
avtomatskih okenc s kartico 
bankomat ali boste lahko pla
čevali svoje nakupe kar s kar
tico. To vam bo vsaj na za
četku zmanjšalo težave pri 
privajanju na skupno evrop
sko valuto.

Vsekakor pa naj si dovolim 
še manjši nasvet glede vaših 
finančnih investicij: nikakor ni 
pametno, da hranite denar 
kar doma, saj je na tak način 
nedonosen, obenem  pa še 
tvegate, da vas oropajo. Sve
tujem vam, da se obrnete na 
kakega finančnega posred
nika ali na svojo banko, kjer 
vam bodo znali primerno sve
tovati, kako lahko svoj denar 
naložite, da boste im eli od 
njega kakšno korist.
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NEUREJENA IGRA ZAL 
RAZLOG ZA PORAZ

(Olympia: Pintar, Maraž, Ge- 
otti, B.Šfiligoj, Grauner, S.Te- 
rpin, j.Terpin, B.Šfiligoj, Berne- 
tič, Špacapan, F.Hlede, J.Hlede.)

Proti videmski ekipi II Poz- 
zo je O lym pia doživela drugi 
poraz v letošnjem prvenstvu. 
Pred tekmo so naši bili favori
zirani za zmago, toda premaj
hna koncentracija, nekonstant-

nost in prevelika napetost so bili 
glavni razlogi za poraz. Prvi set 
se je za O lym pio začel odlično 
in vse je kazalo, da bo tekma 
popolnoma enosmerna. II Poz- 
zo je  s težavo branil napade 
Olympie in se moral vdati njeni 
premoči. V nadaljevanju pa je 
med Conzovemi varovanci ne
nadoma zavladala napetost in

igra je postala bolj neurejena. 
Domača ekipa je to izkoristila 

\ in brez večjih težav zmagala ter 
izenačila stanje v setih. V nada
ljevanju se je O lympia zaman 
skušala zbrati in reagirati na do
bro igro nasprotnika: predvsem 
slabo sta delovala blok in spre
jem, tako da je tudi napad bil 
večkrat neučinkovit.

Na samem vrhu lestvice je 
sedaj zbranih precej ekip in pr
venstvo postaja tako izredno 
napeto in zanimivo.

—  PŠ

P R O M O T U R  /  U G O D N A  P O N U D B A

SKIPASS BREZ MEJA
Z mrazom, ki je zajel našo de

želo v zadnjih dneh, se začenja 
priprava na zimsko sezono v ve
selje vseh, ki imajo radi snežne 
planjave in športne panoge na 
njih. Agencija Promotur s Trbiža, 
ki uspešno vodi in upravlja mar
sikatero tonamensko strukturo 
v deželi, je poslala tiskovno spo
ročilo, ki naznanja nekaj novo
sti za letošnjo zimsko sezono.

V zadnjih dneh je že na raz
polago deželni "skipass". Letos 
gre za veliko novost. Kartica, že 
znana pod imenom CARTAneve, 
se bo odslej imenovala Senza 
Confini (Brez meja) in bo veljav
na, brez omejitev, tudi na smu
čarskih prograh v Arnoldsteinu- 
Dreilandereck in Villacher Alpe, 
poleg seveda v zimskih letovi- 
ščarskih krajih Piancavallo, For- 
ni di Sopra, Zoncolan, Trbiž in 
Nevejsko sedlo ter v nekaj manj
ših krajih v deželi. V prihodnji se
zoni se bodo pridružile pobudi 
tudi nekatere proge iz Slovenije; 
tako bo kartica veljavna na po

dročju, kjer se stikajo tri dežele, 
ki rade stopajo na pot sodelova
nja in skupnih pobud.

V prednaročilu je nakup leto
šnjega skipassa zelo ugoden; 
obstajajo tudi popusti za člane 
zveze FISI in posebni paketi, 
namenjeni družinam. Promotur 
je želel tudi letos ohraniti poseb- 

j  no ponudbo za mlade pod 14. 
letom: sezonski skipass jih  bo 
stal samo 109,00 evrov.

Vsakdo lahko kupi skipass po 
znižani ceni pri kateremkoli od 
petih glavnih smučarskih sre
dišč v deželi vse dni do 6. decem
bra letos. Kartico lahko najdete 
tudi na sedežu Promotura v Ta- 
vagnaccu v središču Palladio na
proti znani veleblagovni trgovi
ni Euromercato od ponedeljka 
do petka po tem urniku: od 9. 
do 13. in od 14.30 do 18. ure.

Nizke temperature zadnjih 
dni so omogočile, da so v glav
nih zimskih smučarskih sredi
ščih že začeli pripravljati in uspo
sabljati proge. V teh krajih torej

že pripravljajo odprtje žičnic, ki 
naj bi stekle prav kmalu.

CENIK: skipass Brez meja za 
odraslega stane 315 evrov (v 
predprodaji do 6. decembra 290 
evrov); skipass Brez meja za od
raslega člana FISI 305 evrov (v 
predprodaji 260 evrov); skipass 
Brez meja za mladega/senior 
stane 260 evrov (v predprodaji 
235 evrov); skipass Brez mejaza 

! mladega/senior člana FISI 250 
evrov (v predprodaji 205 evrov); 
skipass Brez meja za otroke 109 
evrov (v predprodaji 109 evrov). 
Za družine: 2 odrasla+1 mlad 
plačajo 785 evrov (v predprodaji 
680 evrov); 2 odrasla+otrok 649 
evrov (v predprodaji 599 evrov);
2 odrasla+2 mlada 1.030 evrov 
(v predproda ji 870 evrov); 2 
odrasla+2 otroka 1.030 evrov (v 
predprodaji 708 evrov); 2 odra
sla+1 mlad+1 otrok 894 evrov 
(v predprodaji 789 evrov); 1 od- 
rasel+2 mlada 760 evrov (v pre
dprodaji 625 evrov); 1 odrasel+2 
otroka 488 evrov (v predprodaji 
463 evrov); 1 odrasel+1 mlad+1 
otrok 624 evrov (v predprodaji 
544 evrov).

SLOVENIJA GRE NAPREJ!
Tako poje nova, za nekatere 

edina prava slovenska himna, 
ki jo  je pred časom zložil znani 
slovenski "rocker" Peter Lovšin, 
znan tud i pod vzdevkom Pero, 
prepevajo pa jo  vsi nogometni 
navdušenci na Slovenskem.

Kako je tudi ne bi, ko pa je 
slovenska nogom etna repre
zentanca dosegla tisto, kar so 
nekateri na tihem upali, drugi 
pa so o tem samo sanjali. Slo
venija se je namreč po dodat
nih kvalifikacijskih tekmah pro
ti Romuniji, ki jo  je premagala 
na prvem srečanju v Ljubljani 
z 2:1 in teden kasneje v Romu
niji remizirala z rezultatom 1:1, 
uvrstila na svetovno nogom et
no prvenstvo, ki bo na Japon
skem in Koreji.

Mlademu, še ne štiridesetlet
nemu selektorju slovenske e- 
najsterice Srečku Katancu, pred 
leti odličnemu poklicnemu no
gometašu, je torej uspelo tisto, 
česar si nogom etni privrženci 
do pred nekaj leti niso mogli 
niti zamišljati: Slovenijo je  naj
prej popeljal na evropsko nogo
metno prvenstvo in pred nekaj 
tedni tudi na svetovno prven
stvo, kjer bo Slovenija nastopa
la med 32. najboljšim i državni
mi moštvi sveta. Uspeh sloven
ske nogometne vrste je še to li
ko večji, če vemo, v kakšnih raz
merah igrajo nogomet v Slove
niji, in že po statističnih podat
kih je razvidno, da gre za uspeh 
brez primerjave. Vseh Sloven
cev nas je le za dva milijona in 
to je srednje veliko evropsko 
mesto, kar je že dovolj zgovo
ren podatek, da znajo ceniti us
peh slovenskih nogometašev 
tudi tisti, ki se na poklicni nogo

met ne spoznajo 
ravno najbolje.

Po valu nav
dušenja po vsej 
Sloveniji, ko je ne
kaj tisoč navija
čev pričakalo slo
venske športnike 
na brniškem leta
lišču in po raznih 
slavnostnih spre
jem ih, so sledila 
prva trezna raz
mišljanja o tem, 
kaj za slovenski 
nogom et sploh 
pomeni uvrstitev 
na svetovno pr
venstvo. Prav go
tovo veliko, več, 
kot so sami nogo
metaši sploh lah
ko p ričakova li, 
saj bodo od mednarodne no
gometne zveze prejeli precej 
denarja za nagrado, predvsem 
pa se je do nogometa spreme
nil odnos nekaterih, predvsem 
vodilnih v matični državi do no
gometa. Tako je tudi mesto Ljub
ljana končno spoznalo, da si ce
lotna Slovenija le zasluži vsaj en 
nogometni stadion, ki bi bil vre
den tega imena, in zvedelo se 

J je, da naj bi najkasneje v dveh 
letih v Ljubljani (Stožice) le zgra
dili sodoben, pokrit nogom et
ni stadion, ki naj bi sprejel do tri
deset tisoč gledalcev. Predv
sem pa je pomemben drugi po
datek, in to je dejstvo, ki so ga 
povedali nogom etni trenerji, 
namreč to, da vedno več mla
dih slovenskih fantičev trenira 
nogomet, česar za preteklost 
ne bi mogli reči. Nogometni or
ganizatorji v Sloveniji so pouda

i

AKTUALNO

REŠENI D V O M I  GLEDE KRAJA S P OP ADA  M ED SLOVANI  IN L A N G O B A R D I

"IN LOCO QUI BROXAS 
DICITUR" (3)

G IO R G IO  B A N C H IG

POMEMBNOST BROXASA
Kaj je bil kraj Broxas in ko

likšen je njegov pomen, če ga 
navaja po leg Pavla D iakona 
tud i kralj Berengarij I. 888? Ti
stega leta je furlanski mejni 
g ro f (krajišnik) postal prvi ita
lijanski kralj in daroval diako
nu Feliksu cerkev sv. Ivana v 
Landarski jam i, nekaj travnikov 
in nekaj njiv, ki jih  je bon ific i
ral duhovn ik Lovrenc okrog 
hriba Olosa, in še nekaj njiv na 
obm očju Broxasa ter zaselkov 
Pungolinos in Reynaldinos; dal 
mu je tud i pašnike Broxiasa, ki 
ležijo v hribih, kakor tud i tiste 
na ravnini in ob bregovih rek 
("c o n c e d it... campos in fines 
Broxias et casale Pungolinos et 
in Reynaldinos. Concedit etiam 
Broxianis pascua in m ontibus 
sitaet piano etflum inum  ripis", 
Schiapparelli 1903: 404). Kraj 
Broxas je  bil torej pomemben; 
to nam dokazuje tudi dejstvo, 
da so čedajska vrata, pri kate
rih se je začenjala rimska ce
sta, ki je  vodila skozi Nadiško 
dolino na gorske prelaze, ime
novana Broxaška vrata (Porta 
Brossana). Carlo Podrecca pi
še: "nad vrati javne lože četrti 
Brossana v Čedadu" je  postav
ljena marmornata plošča z la
tinskim napisom v spomin na

"V kraju, ki se imenuje Broxas" (Pavel Diakon, Histo- 
ria Langobardorum, V. knjiga, 23. poglavje)

"Claustra A lpium  lu liarum ", ki 
so jih Rimljani zgradili, da bi 
zavarovali Čedad (Forum lu lii) 
in furlansko nižino. O d njih da
lje so se vrstili razvejani utrjeni 
zidovi, vojaške postojanke in 
še druge obrambne gradnje, 
katerih sledove opazim o še 
danes v nekaterih krajih Na- 
diških dolin. Postavitev kamni
tega mostu in njegova lokacija 
v sotočju dolin in ob cesti, ki 
je pelja la čez Alpe, bi lahko 
spodbudno delovala na nasta
nek tržišča in naselja, ki je ime
lo tud i svoj tempelj, in to prav 
na kraju, kjer stoji danes cerkev 
sv. Kvirina in kjer so odkrili rim
ske ostanke (prim . Podrecca 
1884: 33).

Sčasoma je kraj izgubil na 
pom em bnosti in pozab ili so 
celo njegovo ime, ko se je most 
zrušil zaradi neobičajno viso
kega vodotoka Nadiže ali mor
da za ra d i d ru g ih  na ravn ih  
pojavov, ter so se njegovi os
tanki porazgubili v rečni stru-

I gi. Kasneje so z g ra d ili nov 
most, približno kilom eter niže,

I ki ga - bogve zakaj - niso poi
menovali po Broxasu, pač pa 
po cerkvi sv. Kvirina. Prebival
ci in krajevna oblast pa so na 
nek način ohranili zgodovinski

zmago vojvode VVektarija nad 
Slovani v kraju, imenovanem 
Broxas, ki je  dal ime tudi Bro- 
xaškim vratom (Porta Brossa
na) (Podrecca 1884: 17). Na
pis se glasi: "Nedaleč od tod 
je kraj Broxas na obm očju Lan- 
darja, ki vam je dal, o vrata, 
starodavno ime Broxaška. Tam 
je vojvoda VVektari premagal 
bližnje sovražnike, potem ko si 
je snel čelado in se razoglav 
pognal v boj. Dogodku so bile 
priče reka Nadiža in od krvi 
pordečeli hribi", za tem je na
vedeno leto 664, v katerem se 
je dejansko odvijala bitka, ki jo  
op isu je Pavel D iakon ("N on 
procul hinc Broxas est in fini- 
bus Antri /  qui nomen tib i por- 
ta dedit Broxana vetustum  /  
Dux ib i f in it im o s  percuss it 
Vectaris hostes /  cum galeam 
abiecit curens in praelia calvus 

! /  testes Natiso e rubicundi san- 
guine montes /  DCLXIV"). Spo
minsko tab lo so postavili nad 
vrata javne lože I. 1750 (prim. 
Grion 1899: 385). Vsa ta priče
vanja nas navajajo k prepri
čanju, da je bil Broxas pomem
ben in poznan kraj; mogoče je 
izviral iz enega glavnih vozlišč 
tega področja rimskih okopov 
"V a llum " in vo jašk ih  zapor

©

Rojstna hiša Pavla D iakona  
na g la vn e m  t rg u  v Č edadu

spomin na Broxas, na kraj, ki 
so ga imeli za pom em bno sre
dišče in kjer so verjetno še na
prej imeli sedež in izvajali svojo

i oblast predstavniki centralne 
vlade. To lahko spoznamo iz 
dokumenta, ki sega približno 
v I. 1252 o jurisdikciji in nad
zoru "forum a" (tržnice) in ce
rkve sv. Kvirina, v bližin i kate
re je  "gas ta ld  gospoda Pa
triarha razsojal med Latinci in 
Slovani (in ter latinos et scla- 
vos) tistega naselja in prebival
ci tistega naselja se prizivajo 
na to oblast in tam odrejajo pri
zive pred gastaldom gospoda 
Patriarha" (Paschini 1913:309). 
Vsako leto se je 4. junija odvijal 
v b liž in i ce rkve sv. K v irina  
sejem (nekateri avtorji govori
jo  le o trgu), ki ga poznamo iz

opisov za I. 1254. Upravljala
i  sta ga gospoda iz krajev Villal- 
ta in Caporiacco, kasneje pa 
Landarska gastald ija: "1342. 
Patriarh (Bertrand) je odkupil 
od Francesca Rambalda sina 
Lodovica iz Cavoriaca jurisdik- 
cijo in upravo tržnice sv. Kviri
na in ju združil zaradi večje 
koristi z Landarsko gastaldijo" 
(Podrecca 1887: 62; glej tudi 
Banchig 1994 :104).

Naj opozorim o tudi (čeprav 
je to storil že Porcia), da se je 
v b liž in i cerkve sv. Kvi r ina 
odvija l do padca Beneške re
publike "veliki arengo" (velika 
skupščina) Nadiških dolin, to 
je  parlam ent Beneške Slove
nije, ki so ga sestavljali župani 
(dekani) naselij Landarske in 
Merske banke, ki so razpravlja
li in sklepali o skupnih vpra
šanjih. Vsako leto so 2. avgu
sta - tako piše Carlo Podrecca -, 
"jusdiscenti prihajali iz Čeda
da v kakih 40 kočijah na oširek 
sv. Kvirina, da bi tam jed li ve- 

! likošmarnska piščeta" (Podrec
ca 1887: 139). Podrecca trdi, 
da je bila za mnoge izmed njih 
to edina priložnost pojaviti se 
v dolinah, kar pomeni, da je 
bila njihova ju risd ikc ija  zelo 
omejena, ali pa, da so rešitev 
vprašanj prenašali na arenge 
(skupščine) in sodne banke.
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Koledar 2002

koledar

Koledar 2002je  zvest zapisovalec pom em bn ih  
dogodkov med našim i lju d m i in  delovanja naših ustanov 
ter družbenega dogajanja. Prinaša veliko za n im iv ih  
prispevkov ter bogato fotografsko dokumentacijo.

ANTON

O ZBORNIK 
OB STOLETNICI ROJSTVA

____ _

Anton Kacin. 1901*1984
Dvanajsta kn jiga  v z b irk i Naše korenine osvetljuje lik  

dr. Antona Kacina, ku ltu rnega delavca ter dolgoletnega 
uredn ika in  ta jn ika  Goriške Mohorjeve družbe, 

ter p rina ša  izbor njegovih spisov.

Očetovstvo malo drugače
J u r i j  Pal  j  k
Oče Ju rij, časn ikar p r i  Novem glasu, m am a Adriana, hčerki 
Ivana  in  Tina ter m a li Lukec za ž iv ijo  pred bralcem v svojih  
ž iva hn ih  vsakdanjih zgodbah, po ln ih  m a jhn ih  in  ve lik ih  
problemov, pa  tu d i lepih in  nepozabnih trenutkov.

Sonjine slaščice
Sonja M a r i j a  Ma ra ž  in I r ena  Bednar ich
P rikupna kn již ica  s podnaslovom  Dobrote iz Števerjana 

v Brdih prinaša  vrsto receptov, k i  so j ih  naše izkušene 
babice ohranja le iz  roda v rod  in  so ponos prim orskega  

ozirom a briškega ku linaričnega izročila.
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